
مرجع تقلید شیعیان تاکید کرد: یارانه هایی که امروز 
دولت به این شکل و به ۷۰ میلیون نفر می دهد جز اتلاف 

سرمایه چیز دیگری ندارد.
آیت الله سبحانی در دیدار با دبیرکل، اعضای شورای 

موتلفه  حزب  استانهای  دبیران  و  اجرایی  هیات  مرکزی، 
اسلامی با تاکید بر وحدت کلمه گفت: همانطور که مقام معظم 
رهبری نیز تاکید کردند همدلی دولت و ملت و مجلس می 

تواند مشکلات را حل کند ...

وزیر اسبق و نماینده دوره های گذشته مجلس معتقد است که گام سوم اصلاح طلبان انتخابات شوراها و ریاست جمهوری 
سال آینده است. او می گوید باید در گام سوم به گونه ای رفتار کنیم که اگر در رفتار انتخاباتی و سیاسی، ارزش ها و آرمان 
ها و فهم آنها از مسائل اجتماعی نقایصی وجود داشته است بتوانیم آن را اصلاح کنیم. در انتخابات 96 ما باید با قدرت و قوت 
بیشتری وارد میدان شویم. باید به مردم بگوییم اگر ما باشیم قادر به حل مشکلات خواهیم بود و بر پیمان خود با آنها نیز باقی 
هستیم. وی معتقد است اصلاح طلبان آقای روحانی را در کنار خود تعریف کرده اند. تردیدی هم در حمایت از ایشان برای 

تحقق خواسته ها و مطالبات مردم ندارند...

سه شنبه 18 خرداد 1395  اول رمضان 143۷   ۷ ژوئن 2۰16   شماره 4۰19  سال نوزدهم   5۰۰ تومان

وزیر کشور:

سالی 6۰۰ هزار نفر زندانی می شوند

یک نماینده مجلس مطرح کرد:

1۷ پرونده فساد در مجلس گم شد

موسوی لاری مطرح کرد:

گام سوم اصلاح طلبان 
با »روحانی«

حلول ماه مبارک رمضان را تبریک می گوئیم

جمعه و شنبه تعطیل می شود؟

آیت الله سبحانی:

پرداخت یارانه به ۷۰ میلیون نفر
 اتلاف سرمایه است

گرچه کرسی های مهم مجالس هفتم، هشتم و نهم از 
کمیسیون ها  هیات رییسه  تا  گرفته  مجلس  هیات رییسه 
بین اصولگرایان تقسیم می شد و فقط غلامرضا تاجگردون 
در مجلس اصولگرایانه نهم توانست بود بر کرسی ریاست 
کمیسیون برنامه و بودجه تکیه کند، اما مجلس دهم با حال 

و هوایی متفاوت وارد رقابت بر سر این کرسی ها شده است.
حضور پایاپای اصولگرایان و اصلاح طلبان در مجلس دهم 
فضای هیات رییسه مجلس را متفاوت کرد، امری که به نظر 
می رسد در رقابت های کمیسیونی هم شاهد باشیم و دو 
جریان با کاندیداهای خود وارد میدان شوند. روز گذشته 
لیست اولیه عضویت نمایندگان مجلس شورای اسلامی در 

کمیسیون های تخصصی خانه ملت مشخص شد
به روال ادوار گذشته کمیسیون های امنیت ملی، اقتصادی 
و برنامه و بودجه از محبوبترین کمیسیون ها بودند که با تعداد 
بالای متقاضیان برای عضویت روبرو شدند. کمیسیون های 
به  درخواست های  هم  آموزش  و  عمران  صنایع،  انرژی، 
نسبه زیادی داشتند و برخی از اعضای آنها باید روانه دیگر 

کمیسیون ها شوند.
کمیسیون شوراها، قضایی و حقوقی، اصل نود و فرهنگی 

با وجود اهمیتی که دارند اما با کمترین تقاضا همراه بوده اند.

و  ها  چهره  برخی  سخنرانی  و  مراسم  در  اخلالگری 
مسوولان به رغم تذکرهای مقام های ارشد نظام به ویژه 
رهبری در پرهیز از اینگونه رفتارها، به تازگی تکرار شد؛ 
بلکه  رفتار فردی  نه یک  تحلیلگران  نگاه  رفتاری که در 
سازماندهی شده به شمار می رود و در قامت آسیبی سیاسی 
برخوردی جدی و قانونی را می طلبد. چند سالی است که در 
سخنرانی برخی مسوولان و چهره های شاخص نظام، شاهد 
هستیم که عده ای با هدف برهم زدن مراسم به رفتارهای 
خارج از حوزه قانون و اخلاق دست می زنند. در این پیوند، 
عده ای در سخنرانی »سیدحسن خمینی« یادگار امام )ره( 

در بیست و هفتمین سالگرد ارتحال بنیانگذار  ...

ریاست کمیسیون های مجلس دهم به چه کسانی می رسد؟

رقابت اصولگرایان 
اصلاح طلبان و مردان 

احمدی نژاد

اخلالگری
 آسیب سیاسی 

سخت درمان
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روزنامه صبح ایران

رییس قوه قضاییه با اشاره به سخنان رهبرمعظم انقلاب درمراسم ارتحال امام 
راحل گفت: تاکید رهبری درمورد لزوم انقلابی بودن و انقلابی ماندن به عنوان یکی 
از شاخص های رهبری امام راحل نشانگر اهمیت پایبندی به ارزش های انقلاب و 
انقلابی ماندن، آن هم در شرایطی است که عده ای در داخل و خارج از کشور 

تلاش دارند انقلاب را از »انقلاب« تهی کنند.
آیت الله صادق آملی لاریجانی درجلسه دیروز مسئولان 
عالی قضایی، حضور گسترده مردم درمراسم سالگرد 
ارتحال حضرت امام خمینی )ره( درسراسر کشور 

را نشانه ای از پیوند عمیق مردم با امام راحل و رهبرمعظم انقلاب و پایبندی به آرمانهای 
انقلاب دانست و بر لزوم خدمت به مردم در پرتو حفظ وحدت و همدلی مسوولان و مقابله 
با دسیسه های دشمنان تاکید کرد. وی ادامه داد: این حضور گسترده نشانگر پیوند عمیق 
میان امام و مردم و تاثیر ماندگار صداقت رفتار و گفتار و اخلاص حضرت امامخمینی )ره( 
آن پیر پاک نهاد در مواجهه با مردم است. وی با تشریح برخی تلاش ها به منظور تحریف 
شخصیت و آرمان های امام راحل افزود: به رغم تلاش های بسیار برای تحریف شخصیت 
و آرمان های امام راحل، هنوز هم آرمان های آن رهبر فقید انقلاب باقی است و شخصیت 

ایشان هم در جامعه و میان مردم عزیزتر از قبل است. ... 

رئیس قوه قضاییه:

عده ای تلاش دارند انقلاب را از »انقلاب« تهی کنند
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استقامت  رمز بقاء
 نام نیک است

آیت الله سید حسن خمینی در دیدار وزیر و کارکنان وزارت امور خارجه:

2

7

رییس جمهوری، قانون الزام دولت به 
پیگیری جبران خسارات ناشی از اقدامات 
و جنایات آمریکا علیه جمهوری اسلامی 
ایران و اتباع ایرانی را برای اجرا به وزارت امور 

خارجه ابلاغ کرد.
این قانون در جلسه علنی روز سه شنبه 
مورخ بیست و هشتم اردیبهشت ماه یکهزار 
و سیصد و نود و پنج مجلس شورای اسلامی 
تصویب و در تاریخ 1395/2/29 به تأیید 

شورای نگهبان رسیده است.
متن کامل این قانون به شرح زیر است:

جبران  پیگیری  به  دولت  الزام  قانون 
خسارات ناشی از اقدامات و جنایات آمریکا 

علیه ایران و اتباع ایرانی
 ـبه منظور استیفای حقوق ملت  ماده 1 
ایران، دولت موظف است رأساً یا از طریق 
حمایت از اشخاص و اتباع جمهوری اسلامی 
اقدامات  جمله  از  مقتضی  اقدامات  ایران، 
اخذ  و  جبران خسارت  را جهت  حقوقی 
غرامت کامل از دولت ایالات متحده آمریکا 
زیر  موارد  در  کشور  این  نقش  جهت  به 

به عمل آورد:
 ـخسارت های مادی و معنوی ناشی از   1

کودتای 28 مرداد 1332
 ـخسارت های مادی و معنوی ناشی   2

از کودتای نوژه
 ـخسارت های مادی و معنوی ناشی   3

از جنگ تحمیلی
 ـخسارت های مادی و معنوی ناشی   4
از شهادت بیش از 223000 نفر و 600000 

نفر ایثارگر )جانباز و آزاده(
 ـخسارت های مادی و معنوی ناشی از   5

شهادت بیش از 17000 شهید ترور
 ـخسارت های مادی و معنوی ناشی از   6

حمله به سکوهای نفتی
 ـخسارت های مادی و معنوی ناشی از   7
جاسوسی علیه ایران توسط ایالات متحده یا 

با حمایت و نقش آفرینی ایالات متحده
 ـخسارت های مادی و معنوی ناشی   8
از انسداد، مصادره و یا تصرف در اموال و 
دارایی های جمهوری اسلامی ایران، نهادها 
جمهوری  عمومی  یا  دولتی  مؤسسات  و 

اسلامی ایران یا مقامات آن
 ـکلیه خسارت های مادی و معنوی   9
ناشی از اقدامات رژیم غاصب صهیونیستی 
که با حمایت یا نقش آفرینی آمریکا انجام 

پذیرفته یا می پذیرد.
 ـکلیه خسارت های مادی و معنوی   10
ناشی از سایر اقدامات یا وقایعی که با حمایت 
یا نقش آفرینی ایالات متحده روی داده است 

یا در آینده روی خواهد داد.
 ـدولت موظف است در مواردی  ماده 2 
قبال  تعهدات خود در  ایالات متحده  که 
جمهوری اسلامی ایران، به ویژه در حوزه 
مصونیت دولت و اموال متعلق به دولت و 
نقض  را  ایران  اسلامی  مقامات جمهوری 
کلیه  متقابل  اقدام  راستای  در  می نماید، 
اقدامات از جمله اقدامات حقوقی مقتضی را 

به عمل آورد.
اجرای  است  موظف  دولت   ـ  3 ماده 
تصمیمات مراجع صالح به نفع جمهوری 
اسلامی ایران و اتباع آن را در کشورهای 

ثالثی که اموالی از ایالات متحده در آنها 
متقابل  اقدام  چهارچوب  در  دارد،  وجود 
دادگاههای  که  مواردی  در  کند.  تعقیب 
کشورهای ثالث نسبت به شناسایی و یا 
ایالات  داخلی  دادگاههای  احکام  اجرای 
متحده آمریکا علیه ایران اقدام می کنند، 
دولت موظف است اقدام متقابل مقتضی را 
جهت شناسایی و اجرای احکام دادگاههای 
داخلی ایران در آن کشورها یا سایر کشورها 

حسب مورد به عمل آورد.
 ـاقدامات حقوقی مذکور در این  ماده 4 
آنجا که در قبال دولت خارجی  تا  قانون 
)ایالات متحده بر اساس ماده )2( این قانون 
و یا هر کشور دیگر موضوع ماده )3( این 
قانون( اتخاذ می شود و نقض مصونیت آن 
دولت و یا مقامات آن دولت تلقی شود، باید 
در چهارچوب واکنش به نقض تعهد داخلی 
آن دولت بوده و محدود به حدود اقدامات 

متقابل بر اساس حقوق بین الملل باشد.
 ـوزارت امور خارجه موظف است  ماده 5 
راستای  در  به عمل آمده  اقدامات  گزارش 
این  موضوع  ایران،  ملت  حقوق  استیفای 
کمیسیون های  به  شش ماه  هر  را  قانون 
امنیت ملی و سیاست خارجی و قضائی و 

حقوقی مجلس شورای اسلامی ارائه نماید.
در  ماده  پنج  بر  مشتمل  فوق  قانون 
جلسه علنی روز سه شنبه 28 اردیبهشت ماه 
1395 مجلس شورای اسلامی تصویب شد 
و در تاریخ 2/29 /1395 به تأیید شورای 

نگهبان رسید.

رئیس جمهوری ابلاغ کرد

قانون الزام دولت به پیگیری خسارات ناشی از اقدامات و جنایات آمریکا

سخنگوی وزارت امور خارجه مذاکرات ایران و عربستان 
را رد کرد و گفت: گفت وگوهایی بین دو کشور وجود 

نداشته است و چنین امری در جریان نیست.
به گزارش ایرنا، حسین جابری انصاری روز دوشنبه 
در ادامه نشست خبری با خبرنگاران داخلی و خارجی 
در پاسخ به سوالی درمورد مذاکرات غیر رسمی عربستان 
سعودی اظهار داشت: اینکه در اجلاس بین المللی یا 
نشست های فکری گفت و گوهایی بین برخی اتباع یا 
محافل فکری جمهوری اسلامی ایران با عربستان انجام 
شود، ممکن است در هر اجلاسیه ای اتفاق بیافتد. وی 
ادامه داد: ما با عرستان قطع روابط نکرده ایم بلکه این 
عربستان بود که با ایران قطع رابطه کرد و ارتباط اتباع دو 
کشور ممنوع نیست. سخنگوی دستگاه دیپلماسی تصریح 
کرد: اما این که گفت وگوهای رسمی بین دو کشور وجود 

داشته باشد چنین امری در جریان نیست.
سازمان همکاری اسلامی به اداره وزارت خارجه 

سعودی ها تبدیل شده است
جابری انصاری همچنین در پاسخ به سوال دیگری 
درمورد مراجعه ایران به سازمان همکاری اسلامی برای 
پیگیری حضور زائران ایرانی در مراسم حج اظهار داشت: 
عربستان سعودی با سیاست اخیر خود در عمل »سد 
عن سبیل« کرد و برخلاف تعهدات دولت میزبان حج 
برای فراهم کردن امنیت حجاج و مسائل دیگر راه را 
برای برگزاری فرضیه واجب اسلامی حجاج ایرانی بسته 
اتخاذ خواهد شد  اقداماتی  اینکه چه  افزود:  است. وی 
منوط به فایده بخش بودن آن اقدامات است، متاسفانه 
سازمان همکاری اسلامی به نحوی به اداره وزارت خارجه 
سعودی ها تبدیل شده است و طرح اعتراض در دبیرخانه 
باشد.  نتیجه ای داشته  این سازمان معلوم نیست که 

سخنگوی وزارت امور خارحه ادامه داد: این مسئله که از 
موارد اختلافات اساسی است در اولویت های پیگیری های 

دستگاه دیپلماسی قرار دارد.
4 دیپلمات ایرانی از دیدگاه ایران

 در اختیار رژیم صهیونیستی هستند
جابری انصاری در پاسخ به سوال دیگری در خصوص 
ادعای دیدار یک زندانی یونانی با یک از سفرای جمهوری 
اسلامی ایران و همچنین موضوع زنده بودن چهار دیپلمات 
ایرانی اظهار داشت: من گزارش چنین تماسی را ندیده ام 
و در این خصوص بعد از بررسی اطلاع رسانی خواهم کرد.

وی ادامه داد: دیپلمات های جمهوری اسلامی ایران 
توسط متحدان فالانژ رژیم صهیونیستی در لبنان ربوده 
شدند و بر اساس مجموع گزارش های موجود آنها در 
ابتدای ربوده شدن در اختیار این رژیم قرار گرفتند. وی 
تصریح کرد: از دیدگاه جمهوری اسلامی ایران این دیپلمات 
ها در اختیار رژیم صهیونیستی هستند و مسئولیت آن 
بر عهده این رژیم است. سخنگوی وزارت امورخارجه از 
خبرنگاران خواست که گزارش های جدید و اطلاعات 
تکمیلی را هم از دوستانی که در این خصوص اظهار نظر 
کرده اند، دریافت کنند. جابری انصاری در پاسخ به سوال 
دیگری در خصوص مذاکرات صلح افعانستان اظهار داشت: 
سیاست ثابت جمهوری اسلامی ایران کمک به پیشبرد 
روند صلح و آرامش در کشور همسایه افعانستان است و از 
هر اقدام دولت این کشور با هدف اعاده صلح و آرامش در 
افعانستان استقبال می کند. وی در پاسخ به سوال دیگری 
در خصوص نحوه فعالیت های سفارتخانه ها و نمایندگی 
های وزارت امور خارجه در ماه مبارک رمضان اظهار داشت: 
فعالیت های دستگاه دیپلماسی در ماه مبارک رمضان ادامه 
خواهد داشت و در این ماه تعطیلی در پیش نخواهد بود و 

به روال سابق برنامه های این وزارتخانه ادامه خواهد داشت.
 جزایر سه گانه جزو جدایی ناپذیر از ایران هستند

سخنگوی دستگاه دیپلماسی در پاسخ به سوال دیگری 
درباره ادعای اخیر پارلمان عربی در خصوص مالکیت جزایر 
سه گانه ایرانی اظهار داشت: موضع جمهوری اسلامی ایران 
در این خصوص ثابت است، جزایر سه گانه متعلق به ایران 
و جزو جدایی ناپذیر از اراضی جمهوری اسلامی است و 
جنجال ها، سر و صداها و انفجارهای رسانه ای تاثیری در 
این واقعیت نخواهد داشت. جابری انصاری خاطرنشان کرد: 
ما اعلام آمادگی کرده ایم تا سوءتفاهم های موجود در اداره 
ابوموسی را بر اساس توافق های موجود و با گفت گوهای دو 
جانبه در جهت حل این مسئله بررسی کنیم. وی همچنین 
گفت: سیاستی که امارات اعمال می کند هیچ تاثیری در حل 
این مسائل ندارد و تنها به تشدید اختلافات منجر می شود.

گزارش آمریکا سیاست زده و بی اعتبار است
سخنگوی وزارت امور خارجه در ادامه گفت: گزارش 
آمریکا به شدت سیاست زده و بی اعتبار است زیرا بدیهی 

ترین واقعیت ها در آن لحاظ نشده است.
وزارت  گزارش  درباره  سوالی  به  پاسخ  در  انصاری 
خارجه آمریکا با ادعای حمایت کشورمان از تروریست 
بیان کرد. وی اظهارداشت: گزارش اخیر ایالات متحده 
دلیل  به  است  بی اعتبار  گزارشی  تروریسم  درخصوص 
آن که دستورالعمل ایدئولوژیک را »کپی پیست« کرده 
و بدیهی ترین واقعیات را لحاظ نکرده است. سخنگوی 
دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: جمهوری اسلامی ایران 
خود بزرگ ترین قربانی تروریسم است و بیش از 17 هزار 
نفر از اتباع ایران قربانی عملیات های تروریستی گروه هایی 
شدند که تحت حمایت کشورهای غربی از جمله آمریکا به 

اعمال خود ادامه می دهند. 

سخنگوی وزارت خارجه:

ایران و عربستان مذاکراتی نداشته اند

معاون اول رئیس جمهور:

مانع تراشی در مسیر راه اندازی تولید 
اخلال در اقتصاد مقاومتی است

معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به اینکه راه اندازی تولید داخلی و احیاء واحدهای 
راکد و نیمه فعال، اراده ای ملی است گفت: اگر مسئولی در هر دستگاه اعم از اجرایی یا 
بانکی بخواهد در این مسیر مانع تراشی کند، به معنای اخلال در اجرای اقتصاد مقاومتی 

است و باید مسئولیت خود را به دیگری واگذار کند.
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رئیس جمهوری، اسحاق جهانگیری 
در جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی ظهر دیروز- دوشنبه- با بیان این مطلب افزود: 
راه اندازی تولید داخلی و احیاء واحدهای راکد و نیمه فعال از سوی مقام معظم رهبری 
و رییس جمهور مورد تاکید قرار گرفته است. جهانگیری در این جلسه با اشاره به برنامه 
دولت برای شناسایی و به حرکت درآوردن واحدهای تولیدی نیمه فعال و راکد در سطح 
کشور، گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت باید این برنامه را با جدیت پیگیری کند تا 
شاهد تحقق هدفگذاری انجام شده یعنی احیاء دست کم 7 هزار و پانصد واحد تولیدی 
در سطح کشور باشیم. معاون اول رئیس جمهوری همچنین با اشاره به بخشنامه بانک 
مرکزی که به بانکهای عامل ابلاغ و بر ضرورت حمایت از واحدهای تولیدی نیمه فعال 
و راکد تاکید شده است، افزود: دستورالعمل لازم از سوی بانک مرکزی به بانکهای عامل 
ابلاغ شده تا واحدهای تولیدی نیمه فعال و راکد که قادر به احیاء و راه اندازی مجدد 
هستند، بتوانند از امکاناتی نظیر سرمایه درگردش و تسهیلات برخوردار شوند که البته 
اجرای این مهم نیازمند پیگیری مجدانه است. جهانگیری با یادآوری برگزاری مستمر 
جلسات مربوط به طرح اصلاح نظام بانکی، خاطرنشان کرد: امیدوارم این طرح هرچه 
زودتر نهایی و ابلاغ شود تا بتوانیم شاهد اصلاح نواقص و رفع مشکلات فعلی در نظام 

بانکی کشور باشیم.
معاون اول رئیس جمهوری توسعه صادرات را یکی از برنامه های اصلی دولت و نیز 
یکی از محورهای مهم اقتصاد مقاومتی دانست و افزود: باید وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و اتاق بازرگانی، بسته ای که برای حمایت از توسعه صادرات تدوین و ابلاغ شده 
است را پیگیری و دستگاهها تعهدات اعلام شده را بموقع انجام دهند. معاون اول رییس 
جمهوری همچنین با تاکید بر لزوم تمرکز ویژه بر کشورهایی که هدف اصلی صادرات 
غیرنفتی ایران هستند، گفت: باید با استفاده از تجربیات موفق سایر کشورها در زمینه 
صادرات غیرنفتی و نیز استفاده از توان بخش خصوصی، حداکثر بهره مندی را از فرصت 

های پسابرجام برای افزایش صادرات غیرنفتی کشور داشته باشیم.

حجت الاسلام یونسی:

هیچ گروه یا جریان خاص
در مجلس دهم اکثریت مطلق ندارد

دستیار ویژه رئیس جمهوری در امور اقوام و اقلیت های دینی و مذهبی با بیان این که 
بزرگ ترین ویژگی این مجلس، جامعیت آن است، گفت: اعتدال، همراهی و هماهنگی و 
اراده ملی در اکثریت مجلس اعم از اصولگرای معتدل و اصلاح طلب، مشاهده می شود. 

لذا در این مجلس، هیچ گروه یا جریان خاص، اکثریت مطلق ندارد.
حجت الاسلام والمسلمین علی یونسی در گفت و گوی با ایرنا افزود: این اقدام امری 
طبیعی و برآمده از اصول قانون اساسی است و نشان دهنده آن است که مجلس شورای 
اسلامی، برآیند اراده همه ملت، اقوام و مذاهب در کشور است. وی اظهار داشت: مجلس 
با این اقدام قابل ستایش، حرکت دولت و رئیس جمهوری در جذب حداکثری اقوام و 
مذاهب و اقلیت های دینی را کامل کرد و مهر تاییدی بر ضرورت وجود انسجام و وحدت 
ملی در کشور با رعایت حقوق همه آحاد ملت زد.دستیار ویژه رئیس جمهوری در امور اقوام 
و اقلیت های دینی و مذهبی در عین حال گفت: البته این تصمیمات و اقدامات وحدت 
بخش دولت و مجلس، با توجه همه ملاحظات و موانع موجود برداشته شده است. یونسی 
همچنین با ناکافی دانستن چنین تصمیماتی در سطح ملی، یادآور شد: حرکتی که در 
دولت، در ارتباط با سپردن مسئولیت به این بخش از جامعه از قبیل اعزام یک دیپلمات 
اهل سنت به عنوان سفیر به خارج از ایران، آغاز شده قدم های نخستین است و قطعا کافی 
نیست. وی به سفر رئیس جمهوری به استان آذربایجان غربی اشاره کرد و اظهارداشت: 
همانطور که دکتر روحانی در این سفر، تاکید کرد این قدم های نخست است، سیاست 
دولت تدبیر و امید بر استمرار چنین اقدامات و تصمیماتی در چارچوب حفظ منافع ملی، 
تامین امنیت ملی و تحکیم انسجام ملی است. این مقام دولت تدبیرو امید، از مجلس 
شورای اسلامی هم به دلیل این اقدام اخیر و برگزیدن نماینده ای از برادران اهل سنت 
و کُرد زبان در هیات رییس مجلس، تقدیر کرده و آن را در راستای همراهی با دولت و 
جذب حداکثری اقوام و مذاهب در کشور دانست. یونسی اظهار امیدواری کرد که از این به 
بعد شاهد تصمیماتی مشابه در این زمینه باشیم. وی تصریح کرد: تردید ندارم که ثمرات و 
حاصل چنین تصمیمات و اقدامات سنجیده ای، ارتقاء سطح انسجام ملی و ایجاد احساس 
عدالت، برابری و رعایت حقوق شهروندی در میان برادران اقوام، اقلیت ها و اهل سنت 
خواهد بود و منافع آن را همگان خواهند برد. دستیار ویژه رئیس جمهوری تاکید کرد در 
مجلس دهم، اصلاح طلبان و اصولگرایان معتدل، به تنهایی از اکثریت مطلق آرا برخوردار 
نیستند بلکه از مجموع آنان، می توان با عنوان اعتدالیون طرفدار دولت و حامی تحول 

اقتصادی در کشور و حل مشکلات جامعه یاد کرد.

وزیر امور اقتصادی و دارایی: 

نرخ سود بانکی باید کاهش یابد
وزیر امور اقتصادی و دارایی با تاکید بر اینکه نرخ سود بانکی باید کاهش یابد، گفت: این 
نرخ باید ارتباط منطقی با نرخ بازدهی فعالیت های حقیقی اقتصادی و نرخ تورم داشته باشد.

علی طیب نیا بعدازظهر دیروزدر آیین تودیع و معارفه مدیران عامل بانک ملی، برضرورت 
افزایش سرمایه نظام بانکی باهدف تقویت توان پرداخت تسهیلات تاکید کرد و افزود: براین 
اساس بزودی لایحه ای را برای تبصره های مربوط به آن - که در بررسی قانون بودجه در 
مجلس حذف شد- به مجلس ارسال می کنیم. وی تصریح کرد که بانکها باید مطالبه دولت 
از آنها برای افزایش اعطای تسهیلات را از طریق فروش اموال مازاد خود، اجرایی کنند. وزیر 
اقتصاد با بیان اینکه امسال در شرایط ویژه ای قرار داریم، افزود: پارسال اقتصاد ایران دو تکانه 
بسیار مهم یعنی تحریم های ظالمانه و کاهش شدید قیمت نفت را پشت سر گذاشت. وی 
تاکید کرد: نرخ بالای سود برای سپرده و تسهیلات قابل قبول نیست زیرا در شرایطی که نرخ 
تورم به 10 درصد رسیده نرخ تسهیلات 22 درصد است که فاصله 12 درصدی دارد و به 
طور قطع نرخ سود باید کاهش یابد. وزیر اقتصاد بر جلوگیری از انحراف نقدینگی در پرداخت 
تسهیلات تاکید کرد و گفت: بخش قابل ملاحظه ای از تسهیلات در فعالیت های تولیدی به 
کار گرفته نمی شود و برای تولید موثر نیست. وی با تشریح برنامه های دولت برای رفع این 
چالش ها اظهار داشت: افزایش سرمایه نظام بانکی یکی از این راهکارهاست و لذا تلاش می 
کنیم با احیای تبصره مربوط به افزایش سرمایه بانک ها از محلی که آثار منفی نداشته باشند 
توان بانک ها را افزایش دهیم. طیب نیا فروش اموال مازاد بانک ها را راهکار دیگری برای اعطای 
تسهیلات بیشتری عنوان کرد و گفت: قرار نیست هر کس بانک تاسیس و از منابع بانک برای 
خود استفاده کند. وی یادآور شد: دولت با سلطه مالی بانک ها مقابله می کند و نباید موسسه 
های غیرمنضبط منابع را در جهت فعالیت های شخصی صاحبان این موسسات هدایت کرده 

و بانک ها نیز باید از اعطای تسهیلات به سهامداران خودداری کند.
طیب نیا بر بهبود وضعیت بازار سرمایه تاکید کرد: امسال فروش اموال مازاد بانک ها باید 
به طور جدی دنبال شود و از همه بانک ها این انتظار را داریم. وزیر اقتصاد، تلاش برای کاهش 
نسبت مطالبات غیرجاری را از دیگر انتظارات دولت از سیستم بانکی عنوان کرد و گفت: برای 
نمونه بانک ملی پارسال نسبت مطالبات غیرجاری خود را به هفت درصد رساند که موفقیت 

چشمگیری است.
طیب نیا بر کاهش قیمت تمام شده پول در بانک ها نیز تاکید کرد و گفت: به طور جدی، 
تصمیم های شورای پول و اعتبار را دنبال می کنیم و انتظار می رود بانک ها نیز با کاهش 

هزینه های غیرضروری و افزایش بهره وری، گام های موثری در این خصوص بردارند.

کاظم جلالی:

هرجا کم می آوریم
نباید از نیروی انتظامی استفاده کنیم

نماینده مردم تهران در مجلس از نبود متولی مشخص برای کاهش آسیب های اجتماعی 
انتقاد و تصریح کرد: باید در جهت تصویب برنامه های مرتبط با قضازدایی در حوزه آسیب های 

اجتماعی حرکت کرد.
کاظم جلالی در نشست علنی دیروز )دوشنبه، 17 خرداد( مجلس شورای اسلامی بعد از 
صحبت های وزیر کشور در حوزه آسیب های اجتماعی، به عنوان رئیس مرکز پژوهش های 
مجلس گفت: یکی از مشکلات اساسی کشور در حوزه آسیب های اجتماعی این است که در 
مقوله اطلاعات و آمار به شکل کلی دچار مشکل هستیم که این معضل در حوزه آمار اقتصادی 

نیز مشاهده می شود.
نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی ادامه 
داد: آنچه که امروزه حائز اهمیت است، آن است که آمار و ارقام گاهی به شکل غیر واقعی 

مطرح می شود که با این حال در این زمینه نیز راهکارهایی برای بهبود اوضاع وجود ندارد.
وی با بیان اینکه در حوزه آسیب های اجتماعی، نهادهای متولی بسیار متنوعی داریم 
افزود: این نهادها شامل وزارتخانه های کشور، کار، آموزش و پرورش، علوم، ورزش، فرهنگ 
و ارشاد، مسکن، دادگستری و سازمان هایی همچون بهزیستی، جوانان هلال احمر، سازمان 
زندان ها، شهرداری ها،  صدا و سیما و سازمان تبلیغات اسلامی هستند که همگی نهادهای 
متولی آسیب های اجتماعی به شمار می روند که باید همانطور که رهبر معظم انقلاب به آن 
اشاره کرده اند، تنها یک نهاد متولی آسیب های اجتماعی باشد. وی یادآور شد: گاهی در حوزه 
سیاست اجتماعی به کارهایی می پردازیم که بعد از مدتی متوجه می شویم که در این اقدامات 
اجتماعی نظر مشترکی وجود ندارد به عنوان مثال در موضوع گشت ارشاد برخی ها عنوان 
می کردند که این اقدام کارشناسی بوده اما برخی می گویند در هر جا هر بار کم می آوریم 
از نیروی انتظامی استفاده می کنیم. نماینده مردم تهران تأکید کرد: باید از جزیره ای برخورد 

کردن پرهیز کنیم و به فکر سیاست گذاری درستی در این حوزه باشیم.
فقدان برنامه جامع برای کنترل آسیب های اجتماعی

رئیس مرکز پژوهش های مجلس در خصوص مهمترین چالش های افزایش آسیب های 
اجتماعی در کشور گفت: تغییر ساختار خانواده، توجه به آسیب دیدگان اجتماعی، نداشتن 
بانک اطلاعات مناسب در مورد آسیب های اجتماعی و همچنین فقدان برنامه جامع برای 

کنترل آسیب های اجتماعی از مهمترین چالش های افزایش مشکلات اجتماعی می باشد.
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استمرار بی اعتمادی ایرانیان
به  مبتلا  همچنان  واشنگتن  خاورمیانه ای  سیاست 
خارجه  امور  وزارت  سالانه  گزارش  است.  یکجانبه گرایی 
آمریکا در باره متهم کردن ایران به عنوان پیشروترین کشور 
در حمایت از تروریسم نشان می دهد که واشنگتن همچنان 
رویکردهای خود را براساس لابی هایی شکل می دهد که 

مانع هرگونه تلاش واقعی برای استقرار آرامش در منطقه خاورمیانه و اصولا غرب آسیا 
هستند. همین رویکرد یکجانبه گرا سبب شده است که مساله فلسطین طی دهه ها به 
ظاهر تلاش دولت های آمریکایی برای میانجیگری در منازعه فلسطینی اسرائیلی نتواند 
سرنوشت معلومی پیدا کند. در حالیکه رژیم اسرائیل با تکیه بر حمایت های مستقیم آمریکا، 
قطعنامه های سازمان ملل را در واگذاری اراضی اشغال شده در سال های 1968 تاکنون و 
نیز پایان دادن به سیاست های آپارتایدی علیه فلسطینیان نقض کرده و به خواست جامعه 
جهانی در پایان دادن به سیاست های اشغالی و ماجراجویی های نظامی دهن کجی می کند، 
واشنگتن به چشم پوشی از این نقض آشکار پرداخته و مدعی است که می خواهد نقش 
میانجیگر را ایفا کند. در واقع واشنگتن با حفظ سیاست طرفداری از تل آویو هرگز نتوانسته 
است در پایان بخشی به اصلی ترین عامل بحران در منطقه گام مؤثری بردارد. آخرین 
گزارش سالانه وزارت امور خارجه آمریکا درباره تروریسم همچنان تابع رویکرد یکجانبه 
واشنگتن در تحلیل اوضاع ناهنجاری است که اکنون منطقه خاورمیانه را در بر گرفته است. 
این گزارش با پرهیز از پرداختن به عوامل معلوم گسترش بی  ثباتی ها در خاورمیانه، اتهام های 
گذشته را علیه ایران تکرار کرده و به رغم توافق هسته ای این کشور با گروه 1+5 مدعی است 
ایران در شمار پیشرو ترین کشورها در حمایت از تروریسم است. این ادعا در حالی است که 
به گواه منابع رسمی و خبری غرب و خاصه آمریکا، ایرانیان به ویژه در سال های اخیر و در 
غیبت مدعیان مبارزه با تروریسم، بیشترین نقش را در مبارزه با تروریست ها و جریان های 
تکفیری در عراق و سوریه داشته اند. اگر هشیاری و حضور هوشمندانه ایران در صحنه 
نبود، اکنون دامنه فتوحات جریان های تروریستی  مرزهای بیشتری از کشورهای منطقه 
و بالطبع غرب را در می نوردید. متهم کردن ایران در گزارش وزارت امور خارجه آمریکا به 
مفهوم نادیده گرفتن دولت هایی است که حداقل بنا به اظهار مقام های آمریکایی از سال 
2002 تاکنون در همه رخدادهای تروریستی نقش مستقیم و یا غیر مستقیم داشته اند. 
جالب اینکه در هیچ یک از عملیات تروریستی نه تنها نامی از ایران در میان نیست بلکه این 
متحدان منطقه ای واشنگتن هستند که به عنوان متهم اصلی در حمایت مادی و معنوی 
از تروریست ها پیشگامند. راه دور نرویم؛ دبیر کل سازمان ملل در آخرین اظهارات خود با 
انتقاد شدید از ائتلاف نظامی تحت رهبری عربستان سعودی، آن را به کشتن کودکان 
یمنی متهم کرده است. بان کی مون »اذعان کرده است که ائتلاف یاد شده در فهرست سیاه 
نیروهایی که حقوق کودکان را در جریان جنگ نادیده می گیرند، قرار گرفته است. او تأکید 
کرده که نیمی از اهدافی که ائتلاف نظامی به رهبری عربستان سعودی در یمن در نظر 
گرفته، مدرسه و بیمارستان بوده است. جالب تر اینکه اسناد 28 صفحه ای کمیته تحقیقات 
مربوط به یازده سپتامبر 2002 پرده از نقش مستقیم سعودی ها بر داشته است. اسنادی 
که واشنگتن به دلیل ملاحظات ناشی از سیاست های یکجانبه گرای خود در منطقه در 
بیش از 13 سال گذشته اجازه انتشار آن را نداده است. کافی است به حضور مداخله گرانه 
دولت های عربستان، امارات عربی متحده و قطر در یمن، سوریه و نقش بی ثبات کننده 
آنها نه تنها در سوریه و عراق، بلکه لبنان و مصر توجه کرد؛ وضعی که واشنگتن نیز به آن 
اعتراف کرده است؛ اما چرا در گزارش سالانه وزارت امور خارجه آمریکا نادیده گرفته شده 
است؟ بر اساس آمار« گلوبال فایر پاور از نظر بودجه نظامی در منطقه غرب آسیا، عربستان 
با 52 میلیاردو 725 میلیون دلار، اسرائیل با 17 میلیارد دلار و امارات عربی متحده با 14 
میلیارد و 375 میلیون دلار در رتبه های اول تا سوم این منطقه قرار دارند. این کشورها به 
ویژه متحدان عرب واشنگتن با حضور نظامی در یمن و بحرین و نیز پشتیبانی مستقیم 
از گروه های تروریستی در سوریه و عراق اصلی ترین عامل استمرار ناآرامی در منطقه و 
گسترش تروریسم در جامعه جهانی هستند. گزارش سالانه وزارت امور خارجه آمریکا بنا به 
مصلحت های ناشی از سیاست یکجانبه گرا، چشم بستن از واقعیت های جاری منطقه است. 
دولت آمریکا همچنان آب در هاون ادعای مبارزه با تروریسم می کوبد. یکی از دلایل اصلی 

بی اعتمادی تهران به واشنگتن، همین یکجانبه گرایی بی منطق است.

آیت الله سبحانی:

پرداخت یارانه به ۷۰ میلیون نفر
 اتلاف سرمایه است

آیت الله سبحانی تاکید کرد: یارانه هایی که امروز دولت به این شکل و به 70 میلیون نفر 
می دهد جز اتلاف سرمایه چیز دیگری ندارد.

آیت الله سبحانی مرجع تقلید شیعیان در دیدار با دبیرکل، اعضای شورای مرکزی، 
هیات اجرایی و دبیران استانهای حزب موتلفه اسلامی با تاکید بر وحدت کلمه گفت: 
همانطور که مقام معظم رهبری نیز تاکید کردند همدلی دولت و ملت و مجلس می تواند 
مشکلات را حل کند، همه ما باید برای وحدت تلاش کنیم تا بتوانیم مشکلات کشور را 
برطرف کنیم. وی افزود: اینکه همه با هم وحدت داشته باشند شاید امکان پذیر نباشد اما 
آنهایی که دغدغه دین دارند و اهل فکر و رسیدگی به امروز مردم هستند با هم جمع شوند 
مشکلات بهتر حل می شود. این مرجع تقلید اظهار داشت: یارانه هایی که دولت امروز به 
این شکل می دهد جز اتلاف سرمایه و مال چیز دیگری ندارد، این یارانه ها با این میزان 
تاثیر چندانی در زندگی مردم ندارد اما اگر یکجا باشد می تواند بسیاری از مشکلات را حل 

کند. دولت باید در این زمینه فکری کند. 
آیت الله سبحانی اظهار داشت: دولت شیوه پرداخت یارانه ها را به کمیته امداد واگذار 
کند زیرا این نهاد انقلابی فقرا و مستمندان را می شناسد و میتواند در کشور آنها را ارزیابی 
و شناسایی کند و به جای پرداخت یارانه به 70 میلیون نفر مثلا به 10 میلیون نفر بدهد. 
وی افزود: کمیته امداد می تواند یارانه ها به افرادی که مستحق آن هستند برساند. امروز 
افرادی هستند که مشکل مالی ندارد و چه معنایی دارد که یارانه دریافت کنند. این مرجع 
تقلید شیعیان جهان تاکید کرد: اینکه 70 میلیون مانند فقرا و مستمندان یارانه بگیرند 

کاری غلط است. 
وی ادامه داد: اقتصاد کشور امروز با این وضعیت و روش ها درست شدنی نیست. 
متاسفانه برخی می خواهند همه زنان و همه مردان شغل داشته باشند که اینکار نشدنی 
است و برون سالاری کردن درست نیست. شغل خارج از خانه برای این همه افراد درست 
کردن امکان پذیر نیست. زنان باید در محدوده خاص و فعالیت هایی که به آنها نیاز است 

وارد شوند و دم از تساوی کار برای زنان و مردان امکان پذیر نخواهد بود.

دکتر لاریجانی:

حل معضل آسیب های اجتماعی 
نیازمند عزم ملی است

رئیس مجلس شورای اسلامی ضمن تأکید بر عزم ملی برای حل معضل آسیب های 
اجتماعی گفت: مجلس برای رفع این مشکلات آماده همکاری لازم با دولت است لذا دولت 

پیشنهادات خود را به مجلس ارائه کند.
دکتر علی لاریجانی در نشست علنی دیروز )دوشنبه، 17 خرداد( مجلس شورای 
اسلامی پس از گزارش وزیر کشور در خصوص آسیب های اجتماعی از منظر جایگاه برنامه 
ششم توسعه، گفت:  آسیب های اجتماعی موضوع بسیار مهم و حساس در کشور است و 
حاشیه نشینی نیز یکی از این معضلات است که رقم قابل توجهی را به خود اختصاص 

داده است. 
رئیس مجلس شورای اسلامی فراگیر شدن معضل بیکاری را از دیگر آسیب های 
اجتماعی دانست و گفت: اعتیاد و طلاق نیز از دیگر نمونه های آسیب های اجتماعی در 

کشور است که باید بدان ها به نحو خاص توجه شود. 
دکتر لاریجانی یادآور شد: وزارت کشور در وظایف اجرایی که نیازمند همکاری مجلس 

است، می تواند مطالب خود در قالب لایحه یا برنامه ششم توسعه به مجلس ارائه دهد. 
رئیس مجلس شورای اسلامی تأکید کرد: حل معضل آسیب های اجتماعی نیازمند 
عزم ملی است مجلس نیز در این راستا کمک های لازم را به دولت خواهد کرد تا مسیر 

برای اجرا هموارتر شود.

کاظم جلالی:

نام عارف زیبنده ریاست 
مرکز پژوهش هاست

رییس مرکز پژوهش های مجلس نهم گفت: نام آقای عارف زیبنده ریاست این مرکز 
است و اگر تصمیم هیات رییسه مجلس انتخاب وی باشد از هم اکنون برای وی آرزوی 

موفقیت می کنم.
به گزارش ایرنا، کاظم جلالی در حاشیه جلسه علنی روز دوشنبه مجلس شورای 
اسلامی در جمع خبرنگاران در پاسخ به این سوال که آیا محمدرضا عارف نماینده تهران قرار 
است رییس مرکز پژوهش های مجلس شود؟ افزود: تا اعلام حکم جدید و تصمیم گیری 
در مورد ریاست مرکز پژوهش ها در مجلس دهم با قوت این مسئولیت را ادامه خواهم داد. 
جلالی ادامه داد: بر اساس قانون، باید هیات امنای مرکز پژوهش های مجلس تشکیل 
جلسه دهد و در مورد ریاست این مرکز اعلام نظر کند و ما نیز منتظر تشکیل این جلسه 

خواهیم بود. 
وی در مورد زمان تشکیل جلسه هیات امنای مرکز پژوهش های مجلس اظهار داشت: 
امروز سخنگوی هیات رییسه مجلس مشخص خواهد شد و در زمان تشکیل جلسه هیات 

امنای مرکز پژوهش های می تواند پاسخگو باشد. 
نماینده مردم تهران فعالیت در مرکز پژوهش های مجلس را فرصتی برای خدمت 
توصیف کرد و گفت: امروز نیز افراد شایسته زیادی برای حضور در این مسئولیت وجود دارند 

اما تصمیم نهایی بر عهده هیات امنای مرکز پژوهش ها است.

شمخانی در دیدار وزیر امورخارجه ارمنستان مطرح کرد:

فتنه تروریسم برای امنیت رژیم جعلی اسرائیل
دبیر شورای عالی امنیت ملی در خصوص مناقشه قره باغ و بحران مرزی میان ارمنستان 
و آذربایجان، آمادگی جمهوری اسلامی ایران را برای کمک به حل مساله با استفاده از روش 

های سیاسی و مذاکره اعلام کرد.
به گزارش ایرنا از دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی، علی شمخانی روز دوشنبه در 
دیدار ادوارد نعلبندیان افزود: ایران ضمن دعوت دو طرف به حفظ آرامش و خویشتنداری 
بر ضرورت جلوگیری از توسعه بحران که منافع جمعی کشورهای منطقه را با مخاطره 
جدی مواجه می کند، تاکید کرده است. نماینده رهبر معظم انقلاب در شورای عالی 
امنیت ملی با اشاره به نگاه ویژه جمهوری اسلامی به همسایگان و توجه به توسعه ظرفیت 
های همکاری در زمینه های مختلف گفت: توسعه همکاری های مشترک در زمینه های 
انرژی، کشاورزی، ترانزیت و حمل و نقل می تواند بسترهای مناسبی را برای دو کشور به 
سطح بالاتری از مناسبات اقتصادی فراهم کند. شمخانی همچنین با اشاره به تاریخ روابط 
دوستانه و سازنده میان جمهوری اسلامی ایران و ارمنستان اظهارداشت: مناسبات گرم و 
پردامنه ایران و ارمنستان هرگز تحت تاثیر عوامل ثالث قرار نگرفته و همواره با اراده قاطع 
رهبران دو کشور مسیر تامین منافع مشترک را با جدیت طی کرده است. وی با قدردانی 
از مواضع روشن و مسالمت جویانه ارمنستان در بحران های منطقه ای بویژه محکومیت 
جریان تروریسم تکفیری و حامیان آن افزود: فتنه تروریسم و مداخله آشکار و پنهان رژیم 
صهیونیستی در شعله ور ساختن اختلافات ارضی میان کشورهای منطقه با هدف ناامن 
سازی و ایجاد بی ثباتی به منظور افزایش حاشیه امنیتی برای رژیم جعلی اسرائیل صورت 
می پذیرد. وزیر امورخارجه ارمنستان نیز در این دیدار با اشاره به شرایط جدید ایجاد شده 
پس از توافق هسته ای میان ایران و کشورهای 1+5 بر اراده ارمنستان برای تقویت روابط 
همه جانبه با جمهوری اسلامی ایران تاکید کرد. ادوارد نعلبندیان با اشاره به نقش تعیین 
کننده ایران در معادلات سیاسی، امنیتی و اقتصادی منطقه گفت: روابط اقتصادی میان دو 
کشور می تواند در توسعه همکاری های امنیتی مشترک برای مبارزه با تروریسم و جرائم 
سازمان یافته ترکیب کاملی از مناسبات چندجانبه را شکل دهد. وی ادامه داد: جامعه 
جهانی باید با تقبیح رفتار غیرسازنده برخی کشورهای منطقه که با پشتیبانی مالی، آموزشی 
و تسلیحاتی از گروه های تروریستی به شعله ور شدن آتش جنگ و درگیری کمک می 

کنند اقدامات تنبیهی را بر علیه کشورهای فوق اعمال کند.

یک نماینده مجلس مطرح کرد:

1۷ پرونده فساد در مجلس گم شد
نماینده مردم رباط کریم در مجلس شورای اسلامی از ارائه 17 پرونده مفاسد اقتصادی 
به یکی از کمیسیون های مجلس هشتم خبر داد و گفت: امروز اثری از آنها نیست؛ این باید 

بررسی شود که آن پرونده ها کجاست.
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین حسن نوروزی در جلسه علنی روز دوشنبه 
مجلس در اخطاری با استناد به اصل 15 قانون اساسی گفت: امروز برخی از اعضای هیأت 
رئیسه و هم برخی گزارش دهندگان واژه های انگلیسی به کار می بردند که من نسبت به 

این موضوع انتقاد دارم.
وی با استناد به بند 6 اصل سوم قانون اساسی اظهار داشت: گزارش هایی که امروز ارائه 
می شود کلی محسوب می شود و نوعی بازی با واژگان و کلمات است، کسانی که گزارش 
می دهند واژه مفاسد را می گویند اما اعلام نمی کنند که نوع مبارزه چگونه است، در اینجا 
مرکز پژوهش ها و گزارش دهنده ها فقط مسائل کلی را بیان می کنند. نماینده مردم رباط 
کریم خطاب به مسعود پزشکیان نایب رییس اول مجلس که ریاست ساعتی از جلسه 
دیروز را بر عهده داشت، گفت: آقای رئیس، شما یک انسان مبارزید، توجه کنید، در همین 
کمیسیون های مجلس خلاف ها و مشکلاتی نسبت به واگذاری ها رخ داده، به طور مثال 
می بینیم یک سردخانه 35 هکتاری که 500 میلیارد ارزش داشته است، 29 میلیارد به 
کسی که 1800 میلیارد تومان بدهی بانکی داشته، واگذار شده است. وی افزود: من در 
مجلس هشتم 17 پرونده مفاسد اقتصادی به یک کمیسیون دادم، اما امروز اثری از آنها 
نیست؛ این باید بررسی شود که آن پرونده ها کجاست و من درخواست دارم که حداقل دو 

پرونده از آن 17 پرونده به من داده شود.
برنامه ششم را درست بنویسیم؛  همه سوار یک کشتی هستیم

پزشکیان پاسخ داد: دستور جلسه، بررسی وضعیت اقتصادی موجود است، قرار است 
برنامه ششم در مجلس بررسی شود، ما باید برنامه ای را بنویسیم که مشکلات فعلی در آن 
نباشد. وی افزود: دقت کنیم در زمان نگارش برنامه، آن را درست بنویسیم، همه سوار این 
کشتی هستیم و کسی نمی تواند خودش را کنار بکشد. به گزارش ایرنا، حسن نوروزی در 

مجلس نهم حضور نداشته است.

یک فعال سیاسی:

ترکیب هیأت رئیسه مجلس دهم، متعادل است
یک فعال سیاسی با اشاره به ترکیب هیأت رئیسه مجلس دهم،  گفت: ترکیب هیأت 
رئیسه مجلس دهم، مثل ترکیب نمایندگان مجلس به جهت حضور همه سلایق سیاسی، 

متعادل است.
جواد آرین منش در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: مجلس دهم برخلاف مجالس چند 
دوره اخیر از اکثریت مطلق برخوردار نیست، بلکه ترکیبی از اصولگرا و اصلاح طلب و 
مستقلین است. به طوری که رئیس و نواب رئیس از لیست امید و کاربران و منشی ها نیز 

ترکیبی از اصولگرایان، مستقلین و اصلاح طلبان هستند.
وی افزود: وجود ترکیبی متعادل و نبود اکثریت مطلق در مجلس دهم را می توان به 
عنوان نکته ای مثبت ارزیابی کرد، چرا که این امر باعث می شود طرح ها و لوایح با عقلانیت 
بیشتری مورد بررسی قرار گیرد و در نهایت نظر و استدلال هر گروه و جریانی که منطقی تر 
باشد، مورد پذیرش نمایندگان قرار گیرد. این نماینده پیشین مجلس با اشاره به حضور 
حدود 50 نفر از نمایندگان مستقل در مجلس دهم،  گفت: حضور نمایندگان مستقل در 

مواقع حساس می تواند تعیین کننده باشد.
آرین منش با بیان اینکه حل مشکلات جدی کشور از جمله رکود و بیکاری و مشکلات 
اجتماعی، بدون تعامل و همکاری مجلس و دولت مسیر نمی شود، تصریح کرد: عزم ملی 

و همکاری قوای سه گانه به دور از کشمکش های سیاسی از نیازهای امروز کشور است.
این فعال سیاسی با بیان اینکه بهترین موضوعی که مجلس دهم پیش رو دارد، تصویب 
خردمندانه برنامه ششم توسعه است، خاطرنشان کرد: متأسفانه برنامه چهارم و پنجم کاملًا 
آرمانی و بدون در نظر گرفتن امکانات و توانایی های کشور بود، بنابراین کمتر از 30 تا 40 
درصد این برنامه ها محقق شد، به همین خاطر در تصویب برنامه ششم توسعه ضرورت دارد 
نمایندگان به دور از نگاه آرمانی و با در نظر گرفتن موقعیت و توانمندی ها، تصمیم گیری 
کنند. آرین منش بر ضرورت تعامل قوای سه گانه و ترجیح مصالح ملی بر مصالح فردی و 
جناحی و منطقه ای اشاره کرد و گفت: متأسفانه در مواردی مشاهده می شود که نمایندگان 
مجلس به مصالح حوزه ای و منطقه ای به نسبت مصالح ملی ترجیح می دهند که نمایندگان 

مجلس دهم باید به این مهم توجه لازم را داشته باشند.

یک نماینده مجلس:

رقابت عارف و لاریجانی درون تشکیلاتی بود
نماینده اصلاح طلب لیست امید مردم شهرکرد در مجلس دهم گفت: دکتر لاریجانی 
سرلیست امید در شهر قم بودند و اگر بخواهیم بحث شکلی انجام دهیم، باید از رقابت عارف 

و لاریجانی به عنوان یک رقابت درون تشکیلاتی یاد کنیم.
اردشیر نوریان در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به آغاز به کار مجلس دهم، اظهار داشت: 
انتخابات مجلس دهم فضای تازه ای برای کشور به ارمغان آورده و از این جهت، آغاز به 
کار رسمی مجلس، نقطه امیدی برای مردم خواهد. امیدواریم مجلسی توام با دوستی و 
صمیمیت با تمرکز بر مسائل اصلی کشور که محوری ترین مسئله، اقتصاد و مسائل مربوط 
به معیشت مردم است. او با اشاره به برگزاری انتخابات هیات رئیسه مجلس دهم، گفت: 
اگرچه که انتخابات هیات رئیسه کاملًا برپایه انتخابات داخلی فراکسیون ها و یک کنش 
سیاسی مبتنی بر اصول دموکراتیک انجام شد، درعین حال کاملًا جدی بود و دیدگاه ها و 
رویکردهای متفاوت، خودشان را در معرض یک وزن کشی و انتخابات مجدد در داخل خانه 
ملت قرار دادند که به نظرم، اتفاق ها و حواشی جالب انتخابات هیات رئیسه، می تواند شروع 

مبارکی باشد برای آغازبه کار مجلس دهم.
نماینده مردم شهرکرد در مجلس دهم خاطرنشان کرد: اگر به موضوعات حاکم بر 
انتخابات 7 اسفند بازگردیم، خواهیم دید که دیدگاهی که مروج اعتدال، میانه روی، پرهیز از 
تنش و کشمکش های بی حاصل سیاسی بود و بر تمرکز روی موضوعات اصلی امروز اعم از 
مسائل اقتصادی، معیشت، رفاه، اشتغال، رونق اقتصادی داشت و دیدگاهی که درعین این که 
بر استقلال قوا تاکید داشت، بر همکاری دور از تعارض قوا نیز تاکید می کرد، مورد اقبال 
عمومی قرار گرفت. با این حال، نکته متمایز با ادوار گذشته رقابت های انتخاباتی مجلس این 
بود که تفاهم موثری میان جریان های سیاسی کشور وجود داشت که جریان ها و نحله های 

سیاسی که بر رویکردی که شرح کردم، تاکید داشت را به یکدیگر نزدیک کرد.
او ادامه داد: نحله ها و گروه هایی که در جریان سیاسی اصولگرایی، میانه  روتر بودند، در 
کنار کسانی از جریان اصلاح طلبی قرار گرفتند که به مشی تعادل اعتقاد دارند و حتی این 
افراد در »لیست امید« قرار گرفتند که نشان می دهد این جریان ها به چنان بلوغی رسیده اند 
که به فکر حذف یکدیگر نیستند و در عین رقابتی منطقی با یکدیگر، به پیشبرد اهداف 
مهمتری که به زندگی و معیشت مردم مربوط است، متعهد هستند و این دیدگاه خودش را 

حتی در انتخابات هیات رئیسه هم نشان داد و از این مسئله بسیار خوشحالیم.
این نماینده اصلاح طلب مجلس دهم یادآور شد: چنانچه مستحضر هستید، دکتر 
لاریجانی سرلیست امید در شهر قم بودند و اگر بخواهیم بحث شکلی انجام دهیم، باید از 
رقابت عارف و لاریجانی به عنوان یک رقابت درون تشکیلاتی یاد کنیم. درحقیقت رقابت سر 
ریاست مجلس دهم، در خانواده اصلاح طلبی بود و این رقابت در مجموعه ای اتفاق افتاد 
که اعتقاد به عقلانیت، درایت، ثبات، همفکری و تعامل داشتند که این رقابت با صحنه های 
زیبایی تزئین شد که اوج آن را باید هنگامی بدانیم که دکترعارف بلافاصله پس از اعلام 
نتایج، با روی گشاده به دکتر لاریجانی تبریک گفت که این مسئله نیز از قواعد مردم سالاری 

دینی مدنظر ما است.

یادداشت

اخبــار

سخنان  به  اشاره  با  قضاییه  قوه  رییس 
رهبرمعظم انقلاب درمراسم ارتحال امام راحل 
گفت: تاکید رهبری درمورد لزوم انقلابی بودن 
و انقلابی ماندن به عنوان یکی از شاخص های 
رهبری امام راحل نشانگر اهمیت پایبندی به ارزش 
های انقلاب و انقلابی ماندن، آن هم در شرایطی 
است که عده ای در داخل و خارج از کشور تلاش 

دارند انقلاب را از »انقلاب« تهی کنند.
به گزارش ایرنا ازقوه قضاییه، آیت الله صادق 
آملی لاریجانی درجلسه دیروز مسئولان عالی 
قضایی، حضور گسترده مردم درمراسم سالگرد 
ارتحال حضرت امام خمینی )ره( درسراسر 
با  مردم  پیوند عمیق  از  ای  نشانه  را  کشور 
امام راحل و رهبرمعظم انقلاب و پایبندی به 
آرمانهای انقلاب دانست و بر لزوم خدمت به 

مردم در پرتو حفظ وحدت و همدلی مسوولان و مقابله با 
دسیسه های دشمنان تاکید کرد. وی ادامه داد: این حضور 
گسترده نشانگر پیوند عمیق میان امام و مردم و تاثیر ماندگار 
صداقت رفتار و گفتار و اخلاص حضرت امامخمینی )ره( 
آن پیر پاک نهاد در مواجهه با مردم است. وی با تشریح 
برخی تلاش ها به منظور تحریف شخصیت و آرمان های 
امام راحل افزود: به رغم تلاش های بسیار برای تحریف 
شخصیت و آرمان های امام راحل، هنوز هم آرمان های آن 

رهبر فقید انقلاب باقی است و شخصیت ایشان هم در جامعه 
و میان مردم عزیزتر از قبل است. وی توجه به توصیه های 
رهبرمعظم انقلاب درمورد وحدت قوا و هماهنگی و همکاری 
میان مردم و مسوولان را خواستارشد و گفت: اصرار و تاکید 
رهبرمعظم انقلاب، برحفظ وحدت و هماهنگی درمواجهه با 
دشمنان سرسخت نظام است؛ چرا که عده ای گمان می 
کردند مسئله برجام که تمام شود آمریکایی ها کوتاه می آیند 
اما اکنون می بینیم که آنها بدتر عمل می کنند. رئیس قوه 
قضاییه به گزارش اخیر وزارت امورخارجه آمریکا و معرفی 

ایران »در راس کشورهای حامی تروریست« 
اشاره و با تشریح برخی اقدامات تروریستی و 
جنایت های آمریکا درسطح جهان و حمایت 
آنها از گروههای تروریستی، تکفیری و داعش 
آمریکا  افزود:  صهیونیستی  غاصب  رژیم  و 
بزرگترین حامی تروریسم است و این را همه 
می دانند و دیدند که چگونه در پناه حمایت 
آمریکا، رژیم صهیونیستی در جنگی چند روزه 
هزاران انسان بی گناه را به خاک و خون کشید 
و رژیم سعودی نیز با حمایت آمریکا، بیش از 
یک سال است که زن و مرد و پیر و جوان را 
در یمن به خاک و خون می کشد. آیت الله 
آملی لاریجانی تفاوت رفتارآمریکا پس ازبرجام 
را نشانه »کمال دشمنی« آنان با جمهوری 
اسلامی ایران توصیف کرد و در تحلیل دلایل 
این تغییر رفتار و تغییر موضع در قبال ایران گفت: آمریکایی 
ها پس از برجام امیدوار به تسلیم جمهوری اسلامی ایران و 
دست کشیدن از ارزش های انقلابی از سوی ایران بودند اما 
امیدشان ناامید شد و بر همین اساس ادعاهای همیشگی 
خود را دوباره از سر گرفتند. رئیس دستگاه قضا ابراز امیدواری 
کرد با توجه و عمل به توصیه های حساب شده مقام معظم 
رهبری از سوی مردم و مسئولان، جمهوری اسلامی ایران 

همچنان در مسیر عزتمندانه خود حرکت کند.

رئیس قوه قضاییه:

عده ای تلاش دارند انقلاب را از »انقلاب« تهی کنند
اخبار

وزیر کشور گفت: متأسفانه سالی 600 هزار نفر عازم 
زندان ها می شوند که از این تعداد 200 هزار نفر در زندان 
ها باقی می مانند که به طور حتم آثار اجتماعی غیرقابل 

قبول و مخربی در جامعه خواهد داشت.
به گزارش ایرنا، عبدالرضا رحمانی فضلی در جلسه 
علنی روز دوشنبه مجلس شورای اسلامی به ارائه گزارشی 
از آسیب ها و معضلات اجتماعی پرداخت. وزیر کشور با 
یادآوری این که آسیب های اجتماعی موضوع با اهمیتی 
است که رهبرمعظم انقلاب نیز در 6 ماه گذشته، سه بار در 
این خصوص جلسه گذاشته اند، اظهار داشت: ایشان هر 
بار حدود 3 ساعت موضوع را با تمام ابعاد و جوانب آن و 
با حضور سران قوا و تمامی مسئولان حوزه اجتماعی مورد 
بررسی قرار دادند و نهایتا دستوراتی فرمودند که در ادامه 

گزارش بدان اشاره خواهم کرد.
رحمانی فضلی با یادآوری این که مسائل اجتماعی، 
بازتاب و برون داد تمام رفتارهایی است که در حوزه های 
فرهنگی، اجتماعی، سیاسی، امنیتی و اقتصادی بروز پیدا 
می کند، ادامه داد: این مسائل نهایتا می تواند موجب 
قوام، انسجام، اعتماد، امید و رضایتمندی باشد یا به عکس 
می تواند موجب تخریب سرمایه های اجتماعی و نهایتا 
مشکلاتی گردد که در بعضی از مواقع تبدیل به موضوعات 

امنیتی می شود.
وی تاکید کرد: تغییرات اجتماعی به عنوان موضوعی 
است که باید آن را به صورت مداوم رصد، تعقیب و تحقیق 
قرار دهیم، تغییرات اجتماعی با توجه به رشد تکنولوژی، 
و  انبوه  اطلاعات، مصرف  انفجار  آگاهی،  و  سطح سواد 
افزایش سطح ارتباطات، مدام در حال تغییر است که این 
تغییرات قطعی و حتمی است. وزیر کشور با اشاره به بیانات 
رهبر معظم انقلاب در سفر به سمنان در حوزه تغییرات 
اجتماعی، گفت: رهبری در بیاناتشان بر لزوم مهندسی 
و هدایت تغییرات اجتماعی تاکید کردند و فرمودند اگر 
تغییرات اجتماعی مدیریت نشود قطعا در مقابل آن منفعل 
خواهیم شد و آسیب های منفی آن را باید بپذیریم. وی 

گفت: موضوع مهم دیگر که تاثیر تغییرات اجتماعی در آن 
مشهود است، سبک زندگی است و مقام معظم رهبری 
در چندین جلسه و در سفر به خراسان، به طور مفصل در 
خصوص سبک زندگی صحبت کردند که چگونه تغییرات 
اجتماعی منجر به سبک زندگی می شود و سبک زندگی 
تمام احوالات فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و اقتصادی ما را 

تحت تاثیر قرار می دهد.
وی ادامه داد: با توجه به فرمایشات مقام معظم رهبری 
تغییرات سبک زندگی را مدام باید تعقیب کرد و متناسب 
با الگوهای رفتاری،  ایرانی و اسلامی سبک زندگی را تعریف 
کنیم. رحمانی فضلی در ادامه به بیان برخی معضلات و 
آسیب های اجتماعی پرداخت و گفت: ما در کشور حدود 
11 میلیون نفر حاشیه نشین داریم که سه میلیون نفر در 
حاشیه شهرهای تهران، مشهد و اهواز هستند. در کشور 
حدود دو هزار و 700 محله حاشیه نشین داریم که با توجه 
به ویژگی هایی که دارند نیاز به مراقبت، کنترل و حمایت 
دارند که باید انجام شود. وی با اشاره به این که حدود 3.5 
میلیون نفر بیکار در کشور داریم، گفت: توزیع این بیکاری 
در سطح کشور نرمال نیست مناطقی داریم که بیکاری در 
آن بالای 60 درصد است که این مناطق بسیار زیاد است. 
وزیر کشور یکی دیگر از مشکلات امروز جامعه را اعتیاد و 
استفاده از مواد مخدر دانست و گفت: طبق آمارهای رسمی 
و برآوردهای مبتنی بر شاخص های سازمان ملل، در حال 
حاضر یک و نیم میلیون نفر معتاد در کشور زندگی می 
کنند که اعتیاد آنها از مواد سنتی به سمت مواد صنعتی 
و پرخطر رفته است. رحمانی فضلی افزود: متأسفانه آثار 
و تبعات استفاده از اینگونه مواد در جامعه بسیار بوده و 
در حال حاضر 60 درصد از تعداد زندانی های موجود در 
کشور به طور مستقیم و غیر مستقیم با اعتیاد و مواد مخدر 
در ارتباط هستند؛ همچنین عامل 50 درصد از طلاق ها 
اعتیاد است. وی ادامه داد: متأسفانه به رغم تلاش های 
بسیار در حوزه مواد مخدر و روند کشفیات و دو برابر شدن 
این موضوع اما به دلایل سودآور بودن و قدرت ریسک 

بالای آن، استفاده از مواد مخدر در کل دنیا در حال افزایش 
است، البته در سال 94، به میزان 560 تن مواد مخدر در 
کشور کشف شد و در حوزه پیشگیری و درمان نیز در سال 

94 به میزان 10 درصد موفقیت حاصل شده است.
وزیر کشور با اشاره به این که موضوع پراهمیت دیگر در 
حوزه آسیب های اجتماعی طلاق است، اظهار داشت: در 
حال حاضر حدود 2.5 میلیون نفر زن سرپرست خانوار در 
کشور زندگی می کنند. رحمانی فضلی ادامه داد: در سال 
93 و 94 با کاهش طلاق مواجه بودیم، اما متأسفانه 36 
درصد از ازدواج ها منجر به طلاق می شود که این تعداد در 
شهرهای بزرگ گاهی نیز افزایش پیدا می کند. وزیر کشور 
افزود: متأسفانه سالی 600 هزار نفر عازم زندان ها می شوند 
که از این تعداد 200 هزار نفر در زندان ها باقی می مانند 
که به طور حتم آثار اجتماعی غیرقابل قبول و مخربی در 
جامعه خواهد داشت؛ بنابراین آنچه که مهم است، رسیدگی 
به این معضلات از دو بعد انسانی و الهی و همچنین امنیتی 
و سیاسی است. رحمانی فضلی تاکید کرد: از بعد انسانی و 
الهی، از آن جهت که ما به عنوان متولیان حکومت وظیفه 
داریم به حقوق این مردم رسیدگی کنیم و در مقابل اینگونه 
مسائل مسئول هستیم اما از بعد امنیتی و سیاسی باید 
به موضوع افزایش اعتماد اجتماعی و انسجام اجتماعی 
توجه کرد چرا که اگر ما با انبوهی از جمعیت مواجه شویم 
که امید نداشته باشند مشکلات و معضلات اجتماعی در 
جامعه افزایش پیدا خواهد کرد. وی در بخشی از سخنانش 
گفت: آنچه امروزه در حوزه مسائل اجتماعی حائز اهمیت 
است، عناوینی مانند اعتماد اجتماعی و اعتماد عمومی و 
همچنین سرمایه اجتماعی و رضایتمندی و امید به آینده و 
همچنین انسجام اجتماعی است که این موارد می تواند در 
قوام و استمرار حرکت سالم اجتماعی موثر باشد و ما را در 
ساماندهی اهدافمان در هر یک از حوزه ها کمک کند. وی 
افزود: در غیر این صورت با عدم اعتماد عمومی و انسجام 
اجتماعی در امور خود مواجه می شویم که می تواند سطح 

اثرگذاری گسترده ای برای برنامه هایمان داشته باشد.

وزیر کشور:

سالی 6۰۰ هزار نفر زندانی می شوند

 یادگار گرامی امام در دیدار وزیر، معاونان 
از دستگاه  امور خارجه  وزارت  و کارکنان 
دیپلماسی کشور تجلیل کرد و گفت: جامعه 
آقای ظریف را نسبت به خود صاف و در 

مقابل بیگانه توانمند اما مودب می داند.
به گزارش جماران، آیت الله سید حسن 
خمینی در این دیدار که در محل وزارت امور 
خارجه انجام شد، اظهار داشت: اگر کسی 
برای نام نیک زندگی می کند باید بداند 
که استقامت رمز بقاء نام نیک است؛ گرچه 
زندگی کردن با چنین هدفی اشکال دارد؛ 
»در کیش ما تجرد عنقا تمام نیست/ درقید 
نام ماند اگر از نشان گذشت«؛ اما اگر برای 
پیمودن یک راه و روش صحیح زندگی می 
کنیم نباید به سخن دیگران توجه کنیم و 
باید استقامت کنیم. تن دادن به غوغاسالاری 
و تسلیم شدن در مقابل هیجانات مقطعی 
کار اکثریت افراد است، اما بزرگان از این 
مسیر به بزرگی نرسیدند. وی با اشاره به 
هدی  ائمه  و  )ص(  پیامبر  های  دشواری 
)علیهم السلام( در مسیر حرکتشان، یادآور 
شد: بدانید که ماندن نام پیامبر )ص( بر سر 
مأذنه ها به خاطر استقامت ایشان است و 
چنین راهی گرچه سنگ و دشنام و فحش 
دارد اما عزت دارد. یادگار امام، با بیان اینکه 
در روزگار ما کسانی که عزیز هستند کم 
آزار ندیده اند، گفت: مگر امام نفرمود ظرف 
فرزندم مصطفی را در فیضیه آب کشیدند؟ 
ایشان انواع و اقسام دشنام ها را شنیدند، 
حتی ملیت ایرانی ایشان را زیر سوال بردند، 
در تبعید لباس روحانیت را از ایشان گرفتند 
اما استقامت کردند؛ بنابراین اگر فکر کرده اید 
که مسیر پیروزی از خوشی و هورا شنیدن و 

تشویق می گذرد اشتباه کرده اید.

عقیده  در  قدم  ثبات  بر  تأکید  با  وی 
توصیه کرد: البته برای به دست آوردن عزت 
کار نکنید زیرا هدف گرفتن چنین مقصدی 
از ابتدای کار، ایراد است؛ اما حتی اگر چنین 
نتیجه ای را مدنظر دارید راه آن همین است؛ 
خصوصا اگر کارشناس باشید. وی در ادامه 
سخنان خود از عملکرد وزیر امور خارجه و 
سایر مسئولان این وزارت خانه تجلیل کرد.
اعتماد مردم به صداقت آقای ظریف

در سطح بالایی است
سید حسن خمینی در این زمینه گفت: 
آنگونه که از متن جامعه حس می کنم و 
نظرسنجی ها نیز این واقعیت را تایید کرده 
بالایی  مقیاس  در  ملی  اعتماد  امروز  اند، 
نسبت به دستگاه دیپلماسی وجود دارد و 
اعتماد مردم به صداقت شخص آقای ظریف 
و دوستان ایشان در سطح بالایی است که 
این اعتماد هم یک سرمایه است و هم امر 
مسئولیت ساز. وی ادامه داد: جامعه آقای 
ظریف را یک انسان بسیار سالم و صاف 

»دیپلمات  تعبیر  شاید  گرچه  داند،  می 
صاف« متناقض به نظر برسد چرا که جامعه 
تا پیش از این فکر می کرد هر دیپلمات 
مقداری خرده شیشه دارد، اما جامعه آقای 
ظریف را نسبت به خود صاف و در مقابل 
بیگانه توانمند اما مودب می داند. یادگار 
امام یادآور شد: تصور نمی کنم مقام معظم 
رهبری تعاریفی مشابه تعریفی که از دستگاه 
دیپلماسی خصوصا مذاکره کنندگان هسته 
ای کردند را قبلا هم بیان کرده باشند؛ ایشان 
در ماه رمضان دو سال قبل چندین صفت را 
برای آقایان ظریف، عراقچی، تخت روانچی و 
سایر مذاکره کنندگان به کار بردند. علاوه بر 
این دولت هم به این مذاکره کنندگان اعتماد 
دارد؛ لذا این مجموعه هم اعتماد حاکمیت 
را دارد و هم مردم، گرچه حرفهای بیهوده 
همیشه وجود داردوی با بیان اینکه واگذاری 
کار به خدا مشکلات را حل و برطرف می 
کند، یادآور شد: یکی از امتیازات بزرگ امام 
اعتماد به خدا و فهم مردم بود. لذا اعتماد به 

این دو عنصر را باید حفظ کنیم و بدانیم نمی 
توان همه را برای همیشه گول زد، بلکه دلها 
دست خداست و اوست که مردم را به سمت 

خیر و خوبی رهنمون می شود.
بنیان اصلی انقلابی گری ما 
در وزارت امور خارجه است

پیش از سخنان یادگار امام وزیر امور 
خارجه با تأکید بر اینکه تلاشگران صحنه 
رهنمودهای  و  امام  میراث  از  دیپلماسی 
مقام معظم رهبری توشه می گیرند، گفت: 
صحنه سیاست خارجی یکی از حوزه هایی 
است که بیش از هر حوزه دیگری می تواند 
از سرمایه بزرگی که امام برای ما به یادگار 
گذاشتند بهره مند شود. محمد جواد ظریف 
و  کارکنان  کارمندان،  برای  داشت:  اظهار 
که  دیپلماسی  صحنه  خدوم  تلاشگران 
از میراث معمار بزرگ  در صحنه جهانی 
صالح  جانشین  رهنمودهای  از  و  انقلاب 
ایشان مقام معظم رهبری برای خدمت به 
کشور توشه می گیرند، فرصتی مناسبی 
است که در آستانه ماه مبارک رمضان در 
خدمت یادگار گرانقدر امام باشند. وزیر امور 
خارجه کشورمان تأکید کرد: صحنه سیاست 
خارجی یکی از حوزه هایی است که بیش از 
هر حوزه دیگری می تواند از سرمایه بزرگی 
که امام برای ما به یادگار گذاشتند بهره 
مند شود. آن سرمایه استقلال، سرفرازی 
و خودباوری است؛ که بنیان اصلی انقلابی 

گری ما در وزارت امور خارجه است.
و  بوده  این  ما  همه  افتخار  افزود:  وی 
هست که در مسیر انقلاب قرار داشته باشیم 
و انشا الله خدمتگزاران خوبی برای مردم در 
اجرای منویات امام و مقام معظم رهبری و 

در مسیر انقلاب باشیم.

سید حسن خمینی در دیدار وزیر و کارکنان وزارت امور خارجه:

استقامت رمز بقاء نام نیک است

رییس جبهه پیروان خط امام و رهبری در پاسخ به این سوال که آیا برای انتخابات ریاست 
جمهوری 96 کاندید خواهد شد گفت: خیر این خواب ها تعبیر نمی شود و ما با دکتر روحانی 

کار داریم بنابراین به هیچ وجه قصد کاندیداتوری ندارم و جزو کاندیداها نیستم.
به گزارش ایسنا، محمدرضا باهنر در نشست خبری با موضوع بررسی مسائل روز کشور 
در رابطه با میزان همسویی مجلس دهم با دولت افزود: همسویی مجلس و دولت در بره های 
مختلف مطرح بوده و همواره غلظت آن متفاوت بوده است. به طور مثال حتی در مجلس ششم 
که با دولت اصلاح طلب همسو بود، درگیری هایی نیز وجود داشت. وی در پاسخ به سوالی 
در مورد احتمال حضور احمدی نژاد در انتخابات ریاست جمهوری و واکنش اصولگرایان گفت: 
ابتدا باید دید که آقای احمدی نژاد به عرصه ی انتخاباتی وارد می شوند یا خیر، بنابراین هنوز 
زود است که در این زمینه جمع بندی داشته باشیم. وی در پاسخ به سوالی مبنی براین که 
عده ای از اصولگرایان تلاش دارند که ریاست جمهوری آقا روحانی یک دوره ای شود ارزیابی 
شما چیست؟ تصریح کرد: این که آقای روحانی یا هر رئیس جمهور دیگر متوقع باشد که در 
کشور مخالف نداشته باشد امکان پذیر نیست، بنابراین ممکن است عده ای علاقه داشته باشند 
که دولت روحانی یک دوره ای باشد، اما لزوما علاقه آنها نیز به کرسی نخواهد نشست. چرا 
که تجربه نشان داده ریاست جمهوری در کشور ما دو دوره ای است اما در سیاست اتفاق غیر 
ممکن وجود ندارد. باهنر گفت: دولت یازدهم در 7 – 8 ماه آینده باید تلاش های خود را برای 
تحقق اهداف باقیمانده انجام دهد البته در 3 – 4 مورد از اهداف به خوبی به جمع بندی رسیده 
است، اما در چند مورد کارها به زمین مانده اند، معتقدم تنها 30 درصد مشکلات اقتصادی به 
تحریم ها مربوط می شوند؛ و برای 70 درصد باقیمانده باید عملکردها اصلاح شوند. باهنر در 
پاسخ به این پرسش که در فضای سیاسی این تحلیل مطرح می شود که احتمالا آقای روحانی 
برای انتخابات 96 رد صلاحیت خواهد شد، ارزیابی شما از این تحلیل ها چیست؟ گفت: در 
مورد رد صلاحیت آقای روحانی هیچ ادله ای وجود ندارد البته ممکن است افراد یا احزابی 
که با ایشان مخالف هستند از هر امکان و تبلیغی برای بیان نظرشان استفاده کنند، اما ما که 

مدعی اسلام هستیم باید مراقب باشیم در رقابت های سیاسی از بداخلاقی ها بپرهیزیم. البته 
این نظر هم وجود دارد که این صحبت های پیشگیرانه از سوی برخی دوستان آقای روحانی 
مطرح می شود، اما این که بگوییم ایشان صلاحیت ریاست جمهوری ندارند چنین چیزی تا 
به حال مطرح نشده است. وی در پاسخ به این پرسش که اصولگرایان چه کسی را برای مقابله 
با روحانی در انتخابات 96 مد نظر دارند گفت: اگر هم داشتیم اسمش را نمی گفتیم اما نداریم 
چون هنوز تصمیمی نگرفته ایم، چرا که هنوز روشن نیست اصولگرایان از آقای روحانی حمایت 
کنند یا نکنند و یا برای آقای روحانی سر و صدا در نظر بگیرند که همه اینها به عملکرد دولت 
یازدهم در سال 95 بستگی دارد. عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری در رابطه طرح نقدهای 
آشکار به شخص محموداحمدی نژاد گفت: طبیعی است که آقای لاریجانی از عملکرد آقای 
احمدی نژاد راضی نیستند و برداشت مثبتی از عملکرد دولت نهم و دهم ندارد. بنده نیز معدل 
دولت نهم و دهم را مثبت ارزیابی نمی کنم البته معتقدم نکات مثبتی داشته است که می تواند 
تقویت شود. وی در پاسخ به این سوال که آیا برای انتخابات ریاست جمهوری 96 کاندید خواهد 
شد گفت: خیر این خواب ها تعبیر نمی شود و ما با دکتر روحانی کار داریم بنابراین به هیچ وجه 
قصد کاندیداتوری ندارم و جزو کاندیداها نیستم. باهنر در مورد پیروزی آقای لاریجانی در ریاست 
مجلس و وزن کشی های اصلاح طلبان و اصولگرایان در این رابطه توضیح داد: اگر اصلاح طلبان 
می توانستند یک رای به 103 رای خود اضافه کنند حتما کوتاه نمی آمدند و حداقل ارزیابی که از 
فضای مجلس می توان داشت این است که اصلاح طلبان اکثریت ندارند. البته آقای لاریجانی نیز 
مشی خاص خود را دارد و شخصیتی اصولگرا هستند و طبیعی است که در لایه های مختلف 
اصولگرایی نقدهایی به یکدیگر مطرح شود اما آنچه مهم است نتیجه ی نهایی است که در 
شرایط فعلی ریاست مجلس و اکثریت اعضای هیات رئیسه با اصولگرایان است. وی همچنین 
به تاکیدات اخیر مقام معظم رهبری در مورد مساله نفوذ اشاره کرد و گفت: همانطور که مقام 
معظم رهبری فرمودند مسائل فرهنگی در دراز مدت مهمتر از مسائل اقتصادی هستند و باید 

دقت لازم در موضوعات فرهنگی، نفوذ فرهنگی و ولنگاری های فرهنگی داشته باشیم.

محمد رضا باهنر:

قصد کاندیداتوری ریاست جمهوری ندارم

جلال خوش چهره



3 اقتصادی
سه شنبه  هجدهم خرداد 1395   سال نوزدهم   شماره 4019

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,438,000یک مثقال طلا

1,024,500یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,080,000سکه بهار آزاد ی

10,090,000سکه امامی

5,100,000نیم سکه

2,730,000ربع  سکه

1,810,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 37,000,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,800,000 پژو 

SLX 405 30,700,000 پژو 

ELX 40,200,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,500,000 تند ر 

LX 32,900,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,300,000 سمند LX سال

EF7 30,300,000 سمند 

ELX 35,800,000 سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 z 52,000,000 زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,600,000 سایپا 111

SE 132 20,200,000 سایپا 

SE 141 18,500,000 سایپا 

 20,100,000 سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 

یک مقام مسئول کارگری مطرح کرد

شغل دستوری ایجاد نمی شود!
رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی کشور با بیان اینکه ایجاد اشتغال به شکل 
دستوری ممکن نیست، گفت: اگر دولت به حوزه گردشگری و ظرفیتهای نهفته در آن توجه 

کند اهداف اشتغال خود را سریعتر محقق می کند.
فتح الله بیات به خبرنگار ایسنا، گفت: در حال حاضر بحث توریست و جهانگردی زمینه 
فعالیت زیادی دارد و با توجه به پتانسیل های بالایی که در این بخش نهفته دولت نباید آن 

را نادیده بگیرد.
وی افزود: بسیاری از استانها و شهرهای کشور از لحاظ توریستی و گردشگری غنی هستند 

در حالی که نسبت به استفاده از این منابع خدادادی کم کار شده است.
بیات با بیان اینکه برای ایجاد شغل در کشور باید زیرساختهای آن مهیا باشد، تاکید کرد: 
نمی توانیم با شغل به شکل دستوری برخورد کنیم متاسفانه در دولتهای قبل وعده های 

شغلی عملی نشد و طرح های اشتغال آنطور که باید به ثمر ننشست.
رییس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی کشور تاکید کرد: علیرغم طرح ها و برنامه های 
مختلفی که مورد آزمون و خطا قرار گرفت طی هشت سال گذشته آمار اشتغال بسیار اندک 
بود و عدم ساماندهی آنها باعث شد تا به حجم بیکاران و متقاضیان شغل در سالهای بعد 

افزوده شود.
وی پیشنهاد کرد: در مدت زمان باقی مانده از عمر دولت یازدهم برای تحقق اهداف اشتغال 
باید بر بدنه تولید و اقتصاد تکیه و در مشاغل خانگی سرمایه گذاری کرد و روی بخش های 

زودبازده مانور داد.
این مقام مسئول کارگری در پایان کمک به نقدینگی بنگاههای راکد و نیمه تعطیل را مورد 
تاکید قرار داد و گفت: دولت به جای ایجاد واحدها و بنگاههای جدید، شهرکهای صنعتی را 
که با ظرفیت اندک خود فعالیت می کنند مورد توجه قرار بدهد و به کارفرمایانی که با مشکل 

بدهی مالیاتی و بیمه مواجه هستند برای پرداخت بدهی مهلت بدهد. 

آخرین گزارش ها از وضعیت منوریل قم نشان از سرنوشت مبهم این 
پروژه پس از گذشت سررسید چندین وعده دارد.

جلسه یکصد و هشتاد و سوم شورای اسلامی شهر قم شامگاه یکشنبه 
با بیان گزارشی از روند فعالیت پروژه منوریل قم همراه شد.

این پروژه که از سال 89 در قم کلید خورده تا امروز روزهای خوب 
و بد بسیاری به خود دیده و بارها وعده اتمام کار ساخت آن سررسید 
شده است. در طول دو سه سال گذشته تقریباً دهه فجر هر سال قرار 
بوده این طرح در اختیار مردم قرار بگیرد، اما در عمل مدیران شهری 
هنوز هم نمی توانند زمان درستی برای افتتاح آن بیان کنند. علیرضا 
قاری قرآن، معاون امور زیربنایی و شهرسازی استان قم با اشاره به اینکه 
از ابتدایی که وارد شهر قم شده در این پروژه بلاتکلیفی وجود داشته، 
اظهار داشت: طیف نظرات درباره این پروژه از توقف کامل تا تکمیل تا 
پردیسان وجود دارد. وی با اشاره به آخرین جلسه تصمیم گیری درباره 
این پروژه در شورای شهر قم، گفت: تصمیم بر این شد که فاز نخست 
را از دپو تا میدان مطهری راه اندازی کنیم و در ادامه تکمیل فاز اول و 
ادامه تا پردیسان را تصمیم گیری کنیم. معاون امور زیربنایی و شهرسازی 
استان قم با اشاره به وارد شدن دو واگن منوریل در بهمن ماه گذشته 
برای تست به قم، افزود: بعد از آن بحث قرارداد را داشتیم چرا که زمان 
از آن گذشته و محتوای آن دچار تغییرات شده بود. لازم بود قرار داد در 
بخش ریالی و ارزی بازنگری شود که این کار نیز انجام شد. وی با اشاره 
به اینکه اگر قرار باشد در میدان مطهری منوریل اتمام داشته باشد یک 
تعریف خواهیم داشت و اگر بخواهد ادامه پیدا کند یک تعریف دیگر 
خواهد بود، اظهار کرد: اتصال سوزن پیش از میدان مطهری ایراد فنی 
دارد و اگر بخواهیم پس از میدان مطهری آن را نصب کنیم، سیمای 

حرم را مخدوش می کند.
مسیری که مسافر ندارد

قاری قرآن با بیان اینکه فعلًا مسافری در مسیر منوریل نداریم اما 
تلاش می کنیم تا پایان سال راه اندازی شود، گفت: طیف نظرات از محو 
شدن کلی منوریل تا رفتن به پردیسان در شورا وجود دارد و تصمیم 
فعلًا این بود که تا میدان مطهری راه اندازی شود. وی با اشاره به اینکه 
اگر منوریل تا پردیسان ادامه پیدا کند، توجیه فنی دارد، افزود: گره 
اصلی مسئله عبور از مقابل حرم است که هنوز حل نشده است. معاون 
شهردار قم با اشاره به احیای خط B متروی قم که منوریل جایگزین 
آن شد، ادامه داد: این خط به این دلیل که از نقاطی مانند خیابان ارم 
و صفائیه و 19 دی می گذرد، مطلوبیت بیشتری دارد و نباید آن را از 

دست داد. وی افزود: این مسئله چند مجهول دارد که مجولات آن 
تنها فنی نیست بلکه فنی شهرسازی و اجتماعی است. ابراهیم نیلیه، 
مدیرعامل سازمان قطار شهری شهرداری قم هم در توضیح آخرین 
تحولات پروژه منوریل، ابراز داشت: یک سال پیش واگن های منوریل 
به قم آمده بود اما به دلیل عدم برنامه ریزی و کار کارشناسی تصادف 
کرده بود و مپنا تعمیر کرده بود. وی با اشاره به اهمیت تعیین تکلیف 
واگن های باقیمانده، اظهار کرد: برنامه داریم که در فاز اول با سه رام کار 
کنیم که 10 واگن دیگر نیاز دارد. وی با اشاره به اینکه اگر بخواهیم 
بعد از ایستگاه مطهری سوزن نصب کنیم 100 متر جلوتر باید تیر و 
مهارگیر نصب شود، ادامه داد: از نظر فنی توانستیم سیستمی تعریف 
کنیم که سوزن قبل از ایستگاه نصب شود و شرکت مپنا برای این تغییر 
طرح فرصت یک ماهه کارشناسی خواسته است. مدیرعامل سازمان 
قطار شهری شهرداری قم، گفت: قرار است در مجموع سه ایستگاه را 
در مسیر تکمیل کنیم که دو ایستگاه فرهگیان و رضوی 70 درصد و 

مطهری 42 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
فعالیت با 12 واگن

به گفته وی، پیشرفت فیزیکی پروژه در تیره ها 97 درصد و در 
تجهیزات 75 درصد است. همچنین پست برق هم آماده شده تا شرکت 
برق کابل ها را نصب کند. نیلیه ابراز کرد: برنامه زمان بندی با پیمانکار 
برای آخر دی ماه است اما تحقق آن به تأمین مالی نیاز دارد. وی در 
پاسخ به سئوال یکی از اعضای شورا درباره اینکه قرار بود منوریل با دو 

واگن فعالیت کند، گفت: قرارداد 54 واگن بوده که در مقطعی این ها را 
به 20 واگن تبدیل کرده و ما این را به 12 واگن تبدیل کردیم. مدیرعامل 
سازمان قطار شهری اظهار کرد: یک چیزهایی حداقل است و زیر سه رام 

نمی شود کار کرد و با دو واگن دیگر منوریل نیست اسباب بازی است.
فقط پیمانکار سود کرد

حسن بختیاری در ادامه جلسه موضوع منوریل را داستان غم انگیز 
توصیف کرد و گفت: هر وقت این داستان مطرح می شود جای تأسف 
است و نمی دانیم چه بگوییم. وی با گلایه از روند پیگیری امور در این 
پروژه، افزود: بعد از چند سال تازه به این فکر می کنیم که سوزن قبل از 
میدان باشد یا بعد از میدان و مشاور محترم معلوم نیست چه می کرده 
که در این حد هم مبانی کلی کارشناسی را متصور نشده است. نایب 
رئیس شورای اسلامی شهر قم اظهار کرد: مشاور و پیمانکار استفاده 
خودش را در این پروژه برد فقط سر مردم قم و مجموعه شهرداری و 
شورا بی کلاه ماند. وی با تأکید بر اینکه باید به دنبال این باشیم که در 
این پروژه حداقل هزینه ها را داشته باشیم، اضافه کرد: یکی از بخش هایی 
که سنگین دیده شده ایستگاه ها است و لازم نیست سازه های سنگین 
و باعظمتی باشد که هم سیما و منظر را دچار مشکل کند و هم هزینه 
اضافی برای ما داشته باشد. بختیاری تأکید کرد: نباید اجازه دهیم 
پیمانکار و مشاور ما را به دنبال خودش بکشاند و هزینه های سنگین را 
به ما تحمیل کند. وی با اشاره به اینکه معلوم نیست این پروژه دائمی 
باشد، افزود: مسئله ایستگاه ها باید به طور جدی بازنگری شود و هزینه 

آن کاهش یابد تا اگر روزی قرار باشد خراب شود خیلی دلمان نسوزد.
تا دی ماه راه اندازی نمی شود

شهردار قم هم در این جلسه با اشاره به سخنان معاونش و مدیر عامل 
سازمان مبنی بر راه اندازی منوریل تا دی ماه اظهار کرد: خیلی واضح 
باید بگوییم که من به عنوان شهردار معتقد هستم که منوریل تا دی ماه 
سال جاری راه اندازی نخواهد شد. سید مرتضی سقائیان نژاد با اشاره به 
تأمین 10 واگن برای راه اندازی منوریل قم، افزود: شرکت مپنا قرار است 
به ما 10 واگن بدهد ولی اصلًا گوشش بدهکار نیست. اصلًا مشخص 
نیست که قرار است واگن ها را وارد کند یا خودش بسازد. وی ابراز کرد: 
همه زیرساخت ها برای راه اندازی منوریل آماده است اما اگر واگن نیاید، 
راه اندازی نخواهد شد و تا این لحظه تکلیف واگن مشخص نشده است.

شهردار قم افزود: مپنا اگر بخواهد خودش بسازد یا با مشارکت شرکت 
خارجی انجام دهد، این ها همه زمان بر خواهدبود اما هنوز تصمیم نگرفته 

است.
منوریل هر روز آب می رود

عباس ذاکریان، رئیس کمیسیون خدمات شهری شورای اسلامی شهر 
قم که از موافقان همیشگی پروژه منوریل است در این باره گفت: منوریل 
پوشش ریلی یک کریدور در شهر بود از پارکسوار شمالی تا پردیسان و 
قطعاً راه اندازی این قسمت اول یک شهربازی است و هیچ کاربری برای 
مردم قم و مسافران ندارد. وی افزود: ما از همان ابتدا تکلیف کردیم که 
شهرداری برای ادامه پروژه منوریل و عبور از مقابل حرم مشاور خوب 
گرفته و مطالعات صورت بگیرد که آن هم انجام نشد. این عضو شورای 
اسلامی شهر قم با اشاره به اینکه این پروژه هر روز آب می رود، اظهار 
کرد: در این پروژه ضعف کارفرما مشخص است و قطار شهری نتوانست 
همپای شرکت های بزرگی مانند مپنا و کیسون وارد عرصه شود و به 
هر جا آن ها می خواستند، کشیده شد. وی گفت: مپنا کل طلب هایش 
از دولت را از جمله کارهایی که در عراق انجام داده می خواست سر این 

پروژه تسویه کند.
منوریل جنبه توریستی دارد

وحید شایسته نیک، دیگر عضو شورای اسلامی شهر قم هم درباره 
منوریل اظهار داشت: با این وضعیتی که داریم صلاح نیست در منوریل 

هزینه کنیم و باید به پروژه هایی بپردازیم که بازده بیشتری دارد.
وی با اشاره به اینکه منوریل قم بیش از اینکه جنبه ترافیکی وحمل 
و نقلی داشته باشد جنبه توریستی دارد، افزود: باید برای زیباسازی و 

جذابیت محیط اطراف فکری کرد.

در شورای اسلامی شهر قم مطرح شد؛

منوریل قم همچنان میان زمین و آسمان

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 
یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
مربوط   139560330001004223 شماره  رأی   -1
1393114430001000034آقای/  کلاسه  پرونده  به 
خانمعلیرضا بختیاری فرزند عباس3دانگ مشاع از 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 199 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10631 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
به  مربوط   139560330001004220 شماره  رأی   -2
خانم  آقای/   1393114430001000035 کلاسه  پرونده 
مهین نوشاد فرزند محمد3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب 
ساختمان  بمساحت 199 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10631 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی. 
به  مربوط   139560330001004545 شماره  رأی   -3
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1392114430001000888 
ابوالفضل محمد آقائی فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 105/65 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11186/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از سلطنت سزاوار. 
به  مربوط   139460330001025695 شماره  رأی   -4
خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001007605  پرونده 
ساختمان  باب  یک  اصغر6دانگ  فرزند  عصاریان  حسن 
بمساحت 117/10 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
6452 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
به  مربوط  شماره 139360330001031039  رأی    -5
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1391114430001001944 
اسمعیل عابد زاده حجارفرزند حسن6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 26/7 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
1463/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی.
به  مربوط  رأی شماره 139560330001004503    -6 
پرونده کلاسه 1392114430001992 آقای / خانم علیرضا 
گردان فرزند قربانعلی 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
193/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10273 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
به  مربوط   139560330001002122 شماره  رأی   -7
خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001002667  پرونده 
عبداله خرسندی فرزند محمد3دانگ مشاع از 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 138/07 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11136 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
به  مربوط  شماره 139560330001002123  رأی    -8
خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001002668  پرونده 
نرگس خرسندی فرزند محمد3دانگ مشاع از 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 138/07 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11136 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
به  مربوط   139560330001003664 شماره  رأی   -9
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1393114430001000804 
فاطمه محمدی رهقی فرزند عباس6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 133 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10281 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
10- رأی شماره 139560330001003950 مربوط به پرونده 
حسن  خانم   / آقای   1392114430001000438 کلاسه 
پشتوار فرزند حبیب اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 200 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10254/24 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
11- رأی شماره 139460330001026004 مربوط به پرونده 
کلاسه 1391114430001004949 آقای / خانم رضا اسد زاده 
نواران فرزند ماشا الله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 70/28 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 9458/1 -اصلی واقع در 

بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
به  مربوط  شماره 139560330001004501  رأی   -12
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1391114430001010174 
خسرو مردآزاد بهی فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 260/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
9515 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

به  مربوط  شماره 139560330001003944   13-رأی 
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1392114430001002130 
محمد علی علی پور فرزند گل بابا 6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 174/55 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
ثبت قم خریداری سند  واقع در بخش1  10257 -اصلی 

رسمی. 

14-  رأی شماره 139460330001025936 مربوط به 
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1391114430001003571 
رضا محمدی آزاد فرزند حسین 3دانگ مشاع از 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی باقیمانده 11134 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 
خریداری عادی مع الواسطه از سید محمد تقی فاطمی احدی 

از وراث سید حسین فاطمی. 
به  مربوط  شماره 139460330001025937  رأی   -15
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1394114430001000514 
نرگس گل بهار فرزند اسماعیل 3دانگ مشاع از 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی باقیمانده 11134 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 
خریداری عادی مع الواسطه از سید محمد تقی فاطمی احدی 

از وراث سید حسین فاطمی. 
به  مربوط   139560330001002745 شماره  16-رأی 
خانم   / آقای  کلاسه 1392114430001002276  پرونده 
حمید رضا خلجی فرزند احمد6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 168 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
9515و9518 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 
مع الواسطه از غلامرضا رضایی قمی احدی از وراث ابوالقاسم 
رضایی قمی نسبت به 84متر مربع از پلاک 9515و 84متر 

مربع از پلاک 9518 اصلی. 
به  مربوط  شماره 139460330001016933  رأی   -17
خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001006101  پرونده 
ابوالقاسم محمدی قمی فرزند محمد6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 150 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10631 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از صادق اشراقی . 
به  مربوط  شماره 139560330001003392  رأی   -18
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1392114430001000322 
محسن نمدی فرزند علی3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 101/25 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10717 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی. 
به  مربوط   139560330001003390 شماره  19-رأی 
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1394114430001000592 
مهدی نمدی فرزند علی3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 101/25 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10717 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
مربوط   139560330001003464 شماره  رأی   -20  
 / آقای   1391114430001008164 کلاسه  پرونده  به 
خانم حبیب  داروغه حسینی فرزند میرزاآقا 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 140 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10281 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

مع الواسطه از اصغر فرهاد زاده .
به   21- رأی شماره 139560330001003562 مربوط 
خانم   / آقای  کلاسه 1392114430001001622  پرونده 
هاجر زلفی گل فرزند مرتضی 6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 101/68 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10861 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
به  مربوط  شماره 139560330001000568  رأی   -22
خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001009698  پرونده 
زهره طاهری نژاد فرزند علی اصغر 6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 48/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
6499 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

 23- رأی شماره 139560330001001299 مربوط به 
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1391114430001009833 
علی محمد عقلایی فرزند حسین6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 268/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11228مکرر -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

مع الواسطه از محمد علی پور کمره.
 24- رأی شماره 139560330001003208 مربوط به 
خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001006124  پرونده 
نبی اله کوچک چزانی فرزند جلیل6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 202/20 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11004 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از علی صفائی موحد.
به  مربوط  رأی شماره 139460330001018834   -25 
خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001006785  پرونده 
حسین رحیمی فرزند کاظم6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
165 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 9435/1 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
به   26- رأی شماره 139460330001022235 مربوط 
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1391114430001002002 
سید محسن بابامیری سید فرزند سید حسین6دانگ یک باب 

ساختمان بمساحت 90/31 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10337 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

از وراث قمر سلطان طوطیان . 
به  مربوط  شماره 139560330001003556  رأی   -27
خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001008056  پرونده 
مصطفی اسلامی مهر فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 74/63 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10418/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی. 
به  مربوط  شماره 139560330001005033  رأی   -28
خانم   / آقای  کلاسه 1392114430001003650  پرونده 
باب  یک  اصغر6دانگ  علی  فرزند  یزدی  محمدی  حسین 
ساختمان بمساحت 149 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11561 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی.
 29- رأی شماره 139560330001003242 مربوط به 
خانم   / آقای  کلاسه 1392114430001002617  پرونده 
فاطمه مهر بخش گیگا سری فرزند فیض الله6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10875 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی. 
به  مربوط  شماره 139460330001018521  رأی   -30
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1391114430001007802 
مصطفی خرد فرزند محمدعلی6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 145 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
ثبت قم خریداری سند  واقع در بخش1  10739 -اصلی 

رسمی.
 31- رأی شماره 139560330001003799 مربوط به 
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1392114430001000758 
حسین صادق نژاد فرزند ابوالقاسم 6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 142/56 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
3443 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی 

و سهم الارث متقاضی .
 32- رأی شماره 139560330001002801 مربوط به 
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1391114430001003027 
حسن مجیدی موحد فرزند احمد3دانگ مشاع از 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 480 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11395/20 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری عادی مع الواسطه از محمد سخا. 
به  مربوط  شماره 139560330001002802  رأی   -33
خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001003026  پرونده 
محسن مجیدی موحد فرزند رضا3دانگ مشاع از 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 480 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11395/20 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری عادی مع الواسطه از محمد سخا. 
به  مربوط  شماره 139560330001004804  رأی   -34
پرونده کلاسه 1393114430001001048 آقای / خانم علی 
حمیدی اصل فرزند اسداله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
118/97 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10951 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی. 
به  مربوط  شماره 139560330001000556  رأی   -35
پرونده کلاسه 1391114430001000811 آقای / خانم رضا 
صدقی الانق فرزند محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
132/05 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11009 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
به   36- رأی شماره 139560330001003778 مربوط 
خانم   / آقای  کلاسه 1392114430001003368  پرونده 
محمد طلوعی فرزند علی اکبر6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 92/72 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10416 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از وراث حسن اشجعی.
به   37- رأی شماره 139560330001001291 مربوط 
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1391114430001003445 
مجتبی جمالی کلکو فرزند محمد6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 300 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10487/35 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

مع الواسطه از وراث میرباقر روحانی .
 38- رأی شماره 139560330001004388 مربوط به 
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1392114430001001230 
ساختمان  باب  یک  ابراهیم6دانگ  فرزند  صرفی  مصطفی 
بمساحت 85/66 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
5981 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

به   39- رأی شماره 139560330001005612 مربوط 
خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001006972  پرونده 
زینب سادات شفیعی فرزند سید شفیع 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 150/20 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 1/371 -اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری 
عادی مع الواسطه از محمد حاتمی احدی از وراث ایاز حاتمی . 
به  مربوط  شماره 139560330001003381  رأی   -40
خانم   / آقای  کلاسه 1392114430001002016  پرونده 
باب ساختمان  زاده فرزند محمد6دانگ یک  اعظم کاشی 
بمساحت 51/15 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
ثبت قم خریداری سند  واقع در بخش1  10473 -اصلی 

رسمی.
 41- رأی شماره 139460330001010545 مربوط به 
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1391114430001005745 
ساختمان  باب  یک  مرتضی6دانگ  فرزند  حاجیان  مهدی 
بمساحت 64/30 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
4491/1 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 

رسمی.
 42- رأی شماره 139460330001025402 مربوط به 
خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001006729  پرونده 
سهیلا صابری زاده فرزند کاظم 6دانگ یک باب ساختمان 
ثبتی  پلاک  از  قسمتی  روی  بر  مربع  متر  بمساحت 80 
931/976/باقیمانده 11512 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
 43- رأی شماره 139460330001025395 مربوط به 
خانم   / آقای  کلاسه 1392114430001001673  پرونده 
مهدی اسلامی فرزند علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
132 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10720 -اصلی 

واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
به   44- رأی شماره 139560330001004242 مربوط 
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1392114430001003212 
باب ساختمان  زاده فرزند جعفر6دانگ یک  فاطمه هاشم 
بمساحت 99/60 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
7601/4 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند 
رسمی نسبت به نصف مورد تقاضا  و خریداری عادی از طاهره 

رجبی نیستانی نسبت به نصف دیگر مورد تقاضا.
 45- رأی شماره 139560330001002532 مربوط به 
خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001006488  پرونده 
رضا شاه علی فردوئی فرزند محمد6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 76/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11191 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع 

الواسطه از وراث علی ابراهیمی خاکباز .
به  مربوط   46- رأی شماره 139560330001003856 
خانم   / آقای  کلاسه 1391114430001005561  پرونده 
علی عباس احسانی پور فرزند قاسم 6دانگ یک باب ساختمان 
بمساحت 109/75 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10472اصلی و 10473/14 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری سند رسمی.
 47- رأی شماره 139560330001004315 مربوط به 
خانم   / آقای  پرونده کلاسه 1394114430001001483 
محمد مردانی فرزند غلامعلی3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب 
ساختمان بمساحت 497/44 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10480 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
 48- رأی شماره 139560330001004314 مربوط به 
پرونده کلاسه 1394114430001001485 آقای / خانم علی 
محمد لاجوردی فرزند آقا محمد3دانگ مشاع از 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 497/44 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10480 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
 49- رأی شماره 139560330001002451 مربوط به پرونده 
ابراهیم  خانم   / آقای   1391114430001008253 کلاسه 
کرمی فرزند علی محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 
85/55 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 9677/10 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
 مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از 
نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 
با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول 
اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید 
آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره 
ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح 
است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1395/03/18
تاریخ انتشار دوم: 1395/04/02
 جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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 مقاله روزنامه نگار ایرلندی در مورد پدیده فوتبال ایران

آزمون می تواند دایی را پشت سر بگذارد

هیچ فوتبالیستی بیشتر از اسطوره ایرانی فوتبال، علی دایی، گل ملی نزده است. در واقع 
خوشحالی منحصر به فرد او پس از گلزنی همواره در ذهن فوتبال دوستان آسیایی باقی 

خواهد ماند.
 دایی که شایسته این وجهه جهانی است، در 149 بازی ملی برای ایران 109 گل به ثمر 
رساند و در سال 2006 از فوتبال بازنشسته شد. رکوردی که به نظر می تواند تا همیشه 
باقی بماند ولی ممکن است توسط یک رقیب جوان شکسته شود. سردار آزمون هنوز 
انقدری زمان دارد که به رکوردشکنی فکر نکنیم ولی او در 17 بازی ملی برای ایران،  14 
گل به ثمر رسانده که نسبت به علی دایی در این مقطع 8 گل بیشتر است. نه تنها آزمون 

می تواند به علی دایی برسد، بلکه می تواند بهتر از او نیز باشد و رکورد بهتری ثبت کند.
مشخصا کیفیت اصلی علی دایی ثبات بی نظیرش در طول دوران فوتبال و حفظ شم 
گلزنی بوده ولی آزمون، 5 سال زودتر از دایی فوتبالش را آغاز کرد و می تواند موفقیت های 
بزرگی کسب کند. کارلوس کی روش، سرمربی تیم ملی ایران استعدادهای تیمش را به 
خوبی می شناسد. او به آزمون در سال 2014 برای اولین بار بازی داد. سرمربی سابق رئال 
مادرید می داند که نباید بیش از حد از این مهاجم جوان خود تعریف و تمجید کند ولی 
باز هم نمی تواند هیجان و حس مفتخر بودنش را پنهان کند. او در مصاحبه با ESPN در 
سال 2015 گفته بود:" او تمام کیفیت های لازم برای موفقیت در بالاترین سطح را دارد. 
دائم در حال پیشرفت است. اگر رویایی نشود و سخت تلاش کند و درست تصمیم بگیرد 
موفق خواهد بود و می تواند به ستاره بزرگ ایران و فوتبال آسیا در سال های پیش رو تبدیل 
شود." به نظر آینده خیلی سریع تر از آنچه کی روش متصور می شود در حال پیشروی 
است. روز پنجشنبه گذشته، سردار در پیروزی ایران مقابل مقدونیه، هت تریک کرد و هر 
3 گل ایران را به ثمر رساند. گل اول با یک فرار خوب و یک ضربه از فاصله نزدیک به ثمر 
رسید. گل دوم روی یک ارسال بلند و فرار خوب آزمون که مدافع کناری اش را جا گذاشت 
و تک به تک شد و ضربه زیبایی زد. گل سوم از تمامی گل ها بهتر بود روی یک پاس دقیق، 
چرخشی زیبا داشت و با یک ضربه آرام و دقیق و فنی، دروازه مقدونیه را باز کرد. فقط به 
گلی که او در جام ملت های آسیا مقابل قطر زد و چرخشی مثل چرخش معروف دنیس 
برگکمپ داشت نگاه کنید. چنین توانایی هایی مثل سرعت، کنترل بر توپ، دریبل زنی و 
قدرت هدزنی، سردار آزمون را به جذاب ترین مهاجم حال حاضر آسیا تبدیل می کند. او 
هیچگاه در لیگ ایران بازی نکرد و در سال 2012 از تیم جوانان سپاهان به روبین کازان 
پیوست. در سال 2015، او به صورت قرضی به روستوف رفت و ستاره ی تیمش شد. 
او در 15 بازی برای تیمش تا به اینجای کار 9 گل به ثمر رسانده و همچنین گل مهم 
کسب سهمیه چمپیونزلیگ را مقابل اورال یکاترینبرگ به ثمر رساند. آزمون خیلی خوب 
خودش را در اروپا مطرح کرده و اینکه خیلی مورد توجه رسانه ها قرار نگرفته به او کمک 
کرده تا فشار کمتری را حس کند و با انتظارات کمتر، پیشرفت بیشتری از او حاصل شود.

حالا، با وجود پیشنهاد از سوی اسپارتاک مسکو، به نظر سردار قصد دارد بیشتر به سمت 
غرب بیاید. صحبت های زیادی از حضور او در باشگاه های مطرح اروپایی شنیده می شود 
که با لقب "مسی ایران" که برای او انتخاب شده، به این شایعات دامن زده می شود. با 
وجود اینکه سبک او هیچ شباهتی به مهاجم آرژانتینی ندارد، او دوست دارد در تیم رقیب 
مسی هم بازی کند. او اخیرا گفته:" من طرفدار رئال مادرید هستم ولی دوست دارم در 
لیگ برتر بازی کنم و حضور در این لیگ برایم مثل یک رویاست." شکی نیست که او 
می تواند به این آرزو برسد. در 18 سالگی حضور در روسیه کار آسانی نیست و پختگی او 
داخل و خارج زمین کاملا مشهود است. به نظر انگلیس می تواند مقصد مناسبی برای او 
باشد و اینکه ایران در صدر جدول بهترین تیم های آسیا قرار گرفته ، با توجه به قوانینی 
که سال گذشته وضع شد کار جذبش را راحت تر می کند. آلمان هم یک گزینه دیگر 
است مخصوصا اینکه بهترین دوران ایران در بوندس لیگا به نظر پایان یافته است. دایی از 
آرمینیا بیله فلد به بایرن مونیخ رفت ولی زمان کم بازی رسیدن به او، حتی با وجود اینکه 
در فینال چمپیونزلیگ نیز حضور یافتند او نیمکت نشین بود،  باعث شد تا سال بعدش به 
هرتابرلین برود و عملکرد نه چندان موفقیت آمیز در این تیم نیز باعث شد در  سال 2002 
او به آسیا بازگردد. آزمون مسلما می تواند بهتر از علی دایی باشد ولی اگر بتواند رکورد ملی 
دایی را هم بشکند، اتفاق جالبی خلق شده است. شاید صحبت از چنین چیزی وقتی که 
این بازیکن هنوز جوان محسوب می شود کمی عجیب باشد ولی مهاجم  روستوف، به نظر 

آنچه باید را در خود دارد.

نه بزرگ نارنجی پوشان به سرخابی ها؛

موضع سایپا در قبال جدایی مهدی ترابی
مهدی ترابی به عنوان شاه مهره نقل و انتقالات محسوب می شود و اکنون تیم های 

زیادی را خواهان خود می بیند.
 ترابی که در پس درخشش فوق العاده اش به یکی از مهره های اصلی لیست تیم ملی و 
کارلوس کی روش تبدیل شده است، مورد توجه استقلال و پرسپولیس است و البته باشگاه 

سایپا موضع رسمی خود را برای این انتقال با کلمه هرگز مشخص کرد.
رضا درویش، مدیرعامل سایپا در صحبت با خبرنگار ورزش سه درباره موضع این باشگاه 
در قبال مشتریان داخلی ترابی و اینکه حاضرند او را با مبلغی در قبال رضایتنامه اش به 
استقلال یا پرسپولیس واگذار کنند گفت: هرگز و به هیچ عنوان. ترابی یکی از بازیکنان 
خوب ماست که هم از نظر فنی و هم اخلاقی شرایط فوق العاده ای دارد و باشگاه سایپا 
حاضر نیست هرگز سرمایه اش را از دست بدهد. مدیرعامل سایپا ادامه داد: مطمئن باشید 
ترابی تنها در صورتی از باشگاه سایپا خارج خواهد شد که با پیشنهاد باشگاه خارجی خوب 
مواجه شد و البته این مساله هم مورد بررسی قرار خواهد گرفت که این انتقال به باشگاه 
خارجی به سود این بازیکن باشد و در حال حاضر صلاح این بازیکن حضور در سایپاست.

زولا تحت فشار است؛

العربی، دژاگه و نکونام را نمی خواهد
باشگاه العربی قطر به دو بازیکن ایرانی خود نیازی ندارد ولی برای قطع همکاری با اشکان 

دژاگه یک مشکل وجود سر راه این باشگاه وجود دارد.
 بازیکنان ایرانی لیگ ستارگان قطر این روزها به یکی از سوژه های اصلی رسانه های 
قطری تبدیل شده اند و هر روز اخبار مختلفی درباره وضعیت ادامه یا قطع همکاری آنها 
مطرح می شود. روزنامه »الشرق« در گزارشی به وضعیت نامناسب تیم العربی قبل از 
برگزاری انتخابات ریاست این باشگاه پرداخت و راهکارهای خروج تیم از این وضعیت را 

عنوان کرد. 
در بخشی از این گزارش آمده است که باشگاه باید قرارداد »زولا« سرمربی تیم را تمدید 

کند و وی هم تغییر و تحولات زیادی را در تیم ایجاد کند. 
این روزنامه همچنین به وضعیت بازیکنان خارجی العربی اشاره کرده و عملکرد آنها از 
جمله جواد نکونام و اشکان دژاگه را سطح پایین دانست: » زولا خودش به عملکرد سطح 
پایین بازیکنان خارجی اعتراف کرده است البته »پائولینو« بازیکن برزیلی استثنا بود. اشکان 
دژاگه و جواد نکونام دو بازیکن ایرانی هم خارج از محاسبات زولا قرار دارند. نکونام قراردادی 
با باشگاه ندارد و مشکلی برای قطع همکاری با او نیست ولی مشکل دژاگه این است که دو 

فصل دیگر با العربی قرارداد دارد.«

پیشنهاد تمدید دوساله برای انصاریفرد
پانیونیوس خواهان تمدید قرارداد دوساله با کریم انصاریفرد شده است و پیشنهاد خود را 

به بازیکن ایرانی اش داده است.
سایت رادیو ورزش یونان در نسخه اینترنتی امروز خود نوشت: پس از تمدید قرارداد 
دو ساله قرارداد کوستاس، دروازه بان تیم پانیونیوس با وجود پیشنهاد فوق العاده باشگاه 

آستراس، نوبت به حفظ کیانریرتوس رسیده است.
باشگاه پانیونیوس در راستای سیاست های جدید خود و حضور قدرتمند در فصل آینده 
سوپر لیگ یونان و لیگ اروپایی می خواهد قراردادهای دوساله ای با بازیکنانش منعقد 
کند. لئونیداس و حتی آناستاسیوس باکاستاس احتمالا با پیشنهادهای تمدید قراردادشان 

مواجه خواهند شد.
در این میان کریم انصاری فرد، مهاجم ایرانی تیم پانیونیوس پس از پایان اردوی تیم 
ملی ایران راهی یونان خواهد شد و به احتمال زیاد قرارداد این بازیکن نیز تمدید می شود.

مارینوس اوزونیدس، سرمربی 47 ساله تیم پانیونیوس علاقه مندی خود را برای تمدید 
قرارداد مهاجم ایرانی اش اعلام کرده تا در صورت جدایی احتمالی باکاستاس و یا کارامانوس 

در خط حمله با مشکل جدی مواجه نشود.
انصاری فرد در فصل اخیر سوپر لیگ و کاپ یونان گل های حساسی به ثمر رساند و یکی 

از ارکان اصلی موفقیت های  این تیم بود. 

خادم: 

کشتی گیر ان شایسته طلای المپیک هستند

رییس فدراسیون کشتی با اشاره به سطح بالای 
تیم های شرکت کننده در ر قا بت های جا م جها نی 
و  خارجی  حریفان  ارزیابی  هدف  با  گفت:  آمریکا 
مسابقات  این  در  خودمان  کشتی گیر ان  همچنین 
شرکت می کنیم و به دنبال کسب بهترین نتیجه  نیز 

هستیم.
 رسول خادم در حاشیه آخرین تمرین تیم  ملی 
کشتی آزاد پیش از حضور در ر قا بت های جا م جها نی 
آمریکا، اظها ر کرد: گمان نمی کردیم که جا م جها نی 
با وجود این که تنها دو ماه مانده به المپیک برگزار 
می شود از چنین سطح بالایی برخوردار باشد. به غیر 
از آمریکا که به عنوان میزبان با تیم اصلی خود در این 

ر قا بت ها شرکت می کند سایر تیم ها مانند گرجستان 
که با تیم اول خود می آید و روسیه نیز با ترکیب نفرات 
اول ، دوم و سوم خود در این ر قا بت ها حضور پیدا 
می کنند. باید ببینیم که آیا تغییری در نفرات اعلام 

شده خود خواهد داد یا خیر.
که  این  به  اشاره  با  کشتی  فدراسیون  رییس 
ر قا بت های جا م جها نی به عنوان یک تورنمنت جدی 
پیش از المپیک مدنظر کادرفنی تیم  ملی است، عنوان 
کرد: ما در این ر قا بت ها در هر وزن با دو کشتی گیر 
ترکیب حریفانمان  اساس  بر  شرکت می کنیم که 
کشتی گیران را به روی تشک می فرستیم. ضمن 
این که در برخی از اوزان نیز طبق مصوبه شورای فنی 

نسبت به ارزیابی کشتی گیر ان مان برای حضور در 
المپیک اقدام خواهیم کرد و یکی از ملاک های مهم 
برای ارزیابی این کشتی گیر ان ر قا بت های جا م جها نی 

خواهد بود.
وی ا دا مه  داد: ما در نقطه اوج آمادگی در این مسابقات 
شرکت نمی کنیم و کشتی گیر ان را به سیستم تمرین 
تا  فرصت چندانی  نکرده ایم، چرا که  وارد  سرعتی 
المپیک نداریم و اگر می خواستیم کشتی گیر ان را به 
اوج برسانیم برای حضور در المپیک با مشکل برخورد 
می کردیم و آنها نمی توانستند مجددا بار دیگر خود را 

به نقطه اوج برای رسیدن به المپیک برسانند.
سرمربی تیم  ملی کشتی آزاد درباره پیش بینی خود 

از نتیجه  آزادکاران ایران در جا م جها نی، خاطر  نشان 
کرد: کار سختی پیش رو داریم ، ولی کشتی گیر ان با 
روحیه جنگندگی که همیشه دارند، به این رویداد به 
یک تورنمنت جدی و هم از آنجا که سه، چهار سال 
است که در این ر قا بت ها حضور موفقی دارند به دنبال 
کسب بهترین نتیجه  خواهند بود. امیدوارم که بتوانیم 

به نتایج خوبی در این مسابقات دست یابیم.
خادم درباره صحبت های خود با کشتی گیر ان برای 
افزایش روحیه آنها که پیش از آخرین تمرین تیم  ملی 
در آستانه حضور در جا م جها نی صورت گرفت، ا ضافه  
کرد : پس از کارهای سنگین جسمانی و تمرینی اگر 
قهرمانان ما به لحاظ روحی - روانی به خوبی آماده 
نباشند نمی توانند قابلیت های خود را بر روی تشک به 
معرض نمایش بگذارند. جنگ اصلی ما در جا م جها نی 
که یک ر قا بت تیم به تیم است در بعد روانی خواهد 
بود. بنا بر این کشتی گیر ان باید از لحاظ مسائل روحی 
- روانی بسیار منسجم باشند تا بتوانند قابلیت های 

فنی خود را به نمایش بگذارند.
وی درباره آخرین وضعیت رضا یزدانی نیز گفت: او 
روند رو به جلو دارد و تمرین بر روی تشک را آغاز کرده 
است ، ولی فعلا نمی تواند تمرینات سنگین را انجام 
دهد. امیر توکلیان در نحوه کار او نظارت دقیقی دارد 
و منتظر هستیم تا او با به دست آوردن بهبودی خود 
تمرینات خود را از سر بگیرد. هر چند که زمان کمی تا 

ر قا بت های المپیک پیش رو داریم.
علت  درباره  آزاد  کشتی  تیم  ملی  سرمربی 
آسیب دیدگی  زیاد کشتی گیر ان ایران در اردوهای تیم 
 ملی ، بیا ن  کرد: این طور نیست. خیلی از کشتی گیر ان 
در دنیا دچار آسیب دیدگی های جدی می شوند چرا که 
کشتی یک ورزش سخت و سنگین است. همچنین 
هر چه که به ر قا بت های مهم نزدیک می شویم و فشار 
تمرینات بالا می رود ریسک آسیب دیدگی  نیز به همان 
میزان بالا می رود. البته بیشتر این آسیب دیدگی ها که 
کشتی گیر ان دچار آن می شوند آسیب دیدگی  قدیمی 
نیست و فقط یکی، دو مورد آسیب دیدگی  جدید 

داشته ایم.
در  نکردن  شرکت  علت  درباره  ادامه  در  خادم 
تورنمنت زیلکوفسکی )تورنمنت لهستان( گفت: ما دو 
تورنمنت جا م جها نی و ارمنستان را در پیش داریم 
که با هدف آنالیز حریفان و همچنین ارزیابی نفرات 
خودمان در آن شرکت می کنیم. تورنمنت زیلکوفسکی 
بلافاصله پس از جا م جها نی شروع می شود و ما نمی 
توانستیم در این تورنمنت شرکت کنیم. البته تورنمنت 

ارمنستان همان کارایی را برای ما خواهد داشت.
به  گزارش  ایسنا ، وی در ادامه درباره پیش بینی خود 
درباره نتیجه گیری کشتی گیر ان ایران در ر قا بت های 
اما  نکنم،  پیش بینی  بدهید  اجازه  گفت:  المپیک 
معتقد هستم که کشتی گیر ان آزاد کار ما شایستگی 
رسیدن به مدال طلا را دارند. کشتی فرنگی نیز قبلا 
این شایستگی را اثبات کرده است و در حال  حاضر 
نیز شایسته رسیدن به مدال طلا را دارد. همه اینها 
با زحمت و زجر کشتی گیر ان، کادرفنی و همچنین 

حمایت های مردم به دست آمده است.
رییس فدراسیون کشتی در پاسخ به این سوال 
ایسنا که آیا فدراسیون کشتی درخواست میزبانی 
جا م جها نی 2018 را به اتحادیه جهانی داده است یا 
خیر، توضیح داد: اتحادیه جهانی کشتی با درخواست 
میزبانی ما از جام های جهانی 2017 موافقت کرد. البته 
ما تقاضای میزبانی از جام های جهانی 2018 را نیز 

داده ایم، اما هنوز جوابی به ما اعلام نشده است.
وی در پایان درباره آخرین وضعیت درخواست ایران 
از اتحادیه جهانی کشتی برای میزبانی از مسابقات 
جهانی ، خاطر  نشان کرد: هنوز اتحادیه جهانی کشتی 
سیاست های خود در برگزاری جداگانه مسابقات آقایان 
و بانوان در مسابقات جهانی کشتی اعلام نکرده است. 
این اتحادیه احتمالا به دنبال برگزاری جداگانه این 
ر قا بت ها است ، ولی هنوز آن را به صورت قطعی اعلام 
نکرده است و قرار است پس از ر قا بت های المپیک این 

موضوع مشخص شود.
درخواست میزبانی جام های جهانی 2018 را داده ایم

افشارزاده: 

 تیم قدرتمندی را می بندیم
سرپرست فعلی باشگاه استقلال با حضور در میان هو اد ا ران این تیم خطاب به آنها گفت 

که به وزیر ورزش و جوانان توهین نکنند و علیه او شعار ندهند.
در حالی که شعارهای هو اد ا ران استقلال مقابل وزارت ورزش و جوانان کم کم جدی تر 
می شد، بهرام افشارزاده، سرپرست فعلی باشگاه استقلال که گفته می شود به زودی جایش 
را به فرد دیگری می دهد، به جمع هو اد ا ران استقلال آمد و گفت: خواهش می کنم علیه 
کسی شعار ندهید. از احساسات شما با خبر هستم و می دانم که می خواهید با تیمی خوب 
و قدرتمند لیگ را شروع کنیم. من سال ها در ورزش بوده ام ولی از شما می خواهم که به 

وزیر ورزش و جوانان توهین نکنید چرا که توهین به او توهین به من است.
وی ا دا مه  داد: با این کارها اتفاقی رخ نمی دهد و همین الان من با منصوریان در حال 
گفت و گو هستم و به همراه او با وحید امیری مذاکره کردیم تا به استقلال بیاید. تیم خوبی 

آماده می کنیم و تنها خواسته ای که از شما داریم این است که به کسی توهین نکنید.

گسترش کرار و نوری را به تراکتور بخشید
باشگاه گسترش فولاد اعلام کرد به احترام تراکتورسازی مذاکره ای با محمد نوری و 

کرار جاسم انجام نمی دهد.
محمد نوری و کرار جاسم دو بازیکنی هستند که در لیست فراز کمالوند و امیر قلعه نویی 
برای فصل آینده قرار دارند. در این باره چند روز قبل خبری از توافق کمالوند و قلعه نویی 
برای حضور نوری در گسترش و کرار در تراکتور مطرح شد اما سرمربی تراکتورسازی اعلام 

کرد هردو بازیکن را می خواهد.
بر این اساس مسئولان باشگاه گسترش فولاد تصمیم گرفتند تا زمان مشخص شدن 

تکلیف این دو بازیکن با تراکتورسازی هیچ مذاکره ای با آنها انجام ندهند.
باشگاه  با  باره می گوید: ما همواره  این  فراز کمالوند، سرمربی گسترش فولاد در 
تراکتورسازی تعامل داشتیم و هر کمکی از دستمان برآمده به این تیم کرده ایم. الان هم 
به احترام باشگاه تراکتورسازی، هیچ مذاکره ای با کرار و نوری انجام نمی دهیم تا ببینیم 

وضعیت این دو بازیکن با تراکتور به کجا می انجامد.

 برانکو و دستیارانش جمعه برمی گردند
تیم فوتبال پرسپولیس اردوی آماده سازی پیش فصل خود را در کشور اتریش برگزار 

می کند.
در حالی که دور جدید تمرینات تیم فوتبال پرسپولیس از روز شنبه در ورزشگاه شهید 
کاظمی آغاز خواهد شد، مدیران این باشگاه قصد دارند اردویی را جهت آماده سازی 
تیم تدارک ببینند.بر همین اساس پس از بررسی گزینه های مختلف به احتمال فراوان 

پرسپولیس پس از انجام 10 روز تمرین، در کشور اتریش اردویی را برگزار خواهد کرد.
همچنین برانکو ایوانکوویچ روز جمعه به همراه دستیاراش به ایران می رسد تا تمرینات 
آماده سازی پرسپولیس با حضور او آغاز شود.نخستین تمرین تیم فوتبال پرسپولیس از 

ساعت 17 روز شنبه در ورزشگاه شهید کاظمی برگزار می شود.

پورقاز به استقلال خوزستان پیوست
مدافع ملی پوش تیم فوتبال ملوان بندرانزلی در پانزدهمین دوره لیگ برتر با عقد قراردادی 

یک ساله به استقلال خوزستان پیوست.
 عزت الله پورقاز، مدافع ملی پوش تیم فوتبال ملوان بندرانزلی با عقد قراردادی یک 
ساله به عضویت تیم استقلال خوزستان درآمد. علی پورکیانی، قائم مقام باشگاه استقلال 

خوزستان در گفت و گو با خبرنگار تسنیم این خبر را تأیید کرد.
وی همچنین تأکید کرد: طبق صحبت هایی که با رحیم زهیوی انجام دادیم وی در 

استقلال خوزستان می ماند و به تیم دیگری نخواهد رفت.

پادوانی و کوروشی، گزینه های مدنظر سایپا
سرمربی تیم فوتبال سایپا برای فصل بعد درصدد تقویت خط دفاعی این تیم است.

حسین فرکی معتقد است که خط دفاعی سایپا نسبت به فصل گذشته نیاز به تقویت 
دارد به همین دلیل او نام دو بازیکن نفت تهران و سپاهان را به مسئولان سایپا داده تا این 

نفرات را جذب کنند.
پادوانی مدافع سپاهان و سیامک کوروشی از نفت تهران دو بازیکن مورد نظر سایپا 

هستند که مسئولان باشگاه دنبال جذب آنها هستند.

طارمی و لگانس، مطرح نیست!
با وجود صعود تیم لگانس به لالیگا حضور مهدی طارمی در ترکیب این تیم محتمل 

نیست .
یک منبع موثق در این باره فاش کرد: با وجود صعود تیم لگانس به لالیگا مذاکره ای 
بین این باشگاه و مهدی طارمی صورت نگرفته است. مشتری واقعی مهدی طارمی تیم 
خیمناستیک است که هم اکنون به مرحله پلی آف راه یافته و باید منتظر ماند و دید که آیا 
این تیم لالیگایی می شود یا نه. البته تیم خیمناستیک با لگانس تبادل بازیکن می کند و 

شاید می خواسته با جذب مهدی طارمی این بازیکن را به تیم لگانس بفرستد.

تارتار جانشین پیوس می شود
سپیدرود که به دسته اول لیگ آزادگان صعود کرده، قصد تغییر روی نیمکت خود دارد.

 تیم ریشه دار سپیدرود بعد از صعود به دسته اول قصد دارد تدارک ویژه ای برای صعود 
به لیگ برتر داشته باشد و به همین منظور در اولین گام تغییراتی در نیمکت خود به وجود 
خواهد آورد. در این باره گفته می شود مهدی تارتار که فصل گذشته را در راه آهن پشت 
سر گذاشته بود جدی ترین گزینه این تیم برای حضور روی نیمکت است و جانشین 

فرشاد پیوس خواهد شد.

تیم های ملی ایران و قرقیزستان ساعت 21 روز سه شنبه 
در ورزشگاه آزادی به مصاف هم می روند.

به گزارش ایسنا، تیم ملی فوتبال ایران امروز )سه شنبه( در 
ورزشگاه آزادی به مصاف تیم ملی فوتبال قرقیزستان می رود. 
با توجه به همزمانی این روز با نخستین روز از ماه مبارک 
رمضان، این مسابقه ساعت 21 و پس از اذان مغرب برگزار 

می شود.
روز  مسابقه  این  از  پیش  کی روش  کارلوس  شاگردان 
پنجشنبه در اسکوپیه توانستند مقدونیه را با حضور بازیکنی 
مانند گوران پاندف ستاره سابق اینترمیلان با حساب 3 بر 
یک شکست دهد. در این بازی سردار آزمون هر سه گل تیم 

ملی فوتبال ایران را به ثمر رساند.
تیم ملی فوتبال ایران بامداد روز یکشنبه به تهران رسید و 
پس از استراحتی کوتاه نخستین تمرین خود را نیز در همین 
روز انجام داد تا به آمادگی نسبی برای دیدار با قرقیزستان 
دست یابد. اما قرقیزستان بامداد دوشنبه به تهران می رسد 
و نخستین تمرین خود را نیز در همین روز و در ورزشگاه 

آزادی انجام می دهد.
آخرین بازی قرقیزستان به حدود 3 ماه قبل باز می گردد 
که توانستند تاجیکستان را با حساب 3 بر یک شکست 
دهند. البته قرار بود 4 روز پیش دیداری تدارکاتی را مقابل 

لبنان انجام دهند که این دیدار به دلایلی لغو شده است.
قرقیزستان رتبه 111 جهان را در اختیار دارد و جزو 
کنفدراسیون فوتبال آسیاست اما هیچ گاه نتوانسته در این 
قاره افتخارآفرین شود. آن ها سنگین ترین شکست تاریخ 

فوتبال خود را هم مقابل ایران تجربه کردند و در سال 1997 
با 7 گل مقابل ایران شکست خوردند. دو تیم به جز این بازی 
یک بازی دیگر را هم در همان سال انجام دادند که این بازی 

با پیروزی 3 بر یک ایران تمام شده است.
هدایت قرقیزستان را کریستینین الکساندر روسی بر عهده 
دارد. در سابقه این مربی، مربی گری کراسنودار روسیه نیز 
دیده می شود. همچنین قرقیزستان حدود 10 بازیکن لژیونر 

در ترکیب تیم خود دارد که عمدتا در تیم های درجه دوم 
ترکیه، آلمان، اوکراین، مولداوی، روسیه، بحرین، مالزی، 

تایلند و صربستان به میدان می روند.
با توجه به این شرایط به نظر نمی رسد این دیدار محک 
خوبی برای خط دفاعی تیم ملی فوتبال ایران باشد و حتی 
ممکن است قرقیزستان نتیجه ای سنگین تر از باخت 7 - 

صفر را مقابل تیم ملی آماده و جوان ایران تجربه کند. 

سرمربی تیم  ملی جوانان می گوید تنها مشکل تیمش در راه قهرمانی آسیا و صعود به جام 
جهانی کمبود بازی های دوستانه است.

امیر حسین پیروانی در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا(، 
درباره برگزاری اردوی تیم  ملی جوانان در تهران و ادامه این اردو در بیرجند و آلمان، اظها ر 
کرد: خو شبختا نه بعد از مدت ها توانستیم یک اردو با تمام بازیکنان را برگزار کنیم. چند تن از 
بازیکنان تیم  ملی جوانان در لیگ شانزدهم در ترکیب تیم های استقلال، ذوب آهن، ملوان، 
سایپا و استقلال اهواز حضور داشتند و کمتر می توانستیم از آنها استفاده کنیم. اردوی اخیر 
در زمین شماره سه ورزشگاه آزادی برگزار شد و تا حدود زیادی توانستیم برنامه های خودمان 

را اجرایی کنیم.
او ا دا مه  داد: از روز 22 خرداد اردوی ما مجددا در تهران شروع می شود و 24 خرداد عازم 
بیرجند می شویم و پس از آن سوم تیر به آلمان می رویم و در آنجا چند دیدار تدارکاتی 

انجام می دهیم.
پیروانی درباره حضور بازیکنان تیم  ملی جوانان در تیم های لیگ برتری و رشد فنی آنها 
گفت: سال گذشته زمانی که تیم  ملی جوانان را تشکیل دادیم هیچ بازیکن لیگ برتری در 
تیم ما وجود نداشت، اما رفته رفته بازیکنان مان توانایی خودشان را به نمایش گذاشتند و به 
تیم های لیگ برتری راه پیدا کردند. این بازیکنان در آینده در تیم های ملی امید و بز ر گسالان 
به میدان می روند. البته امیدوار هستیم که با شروع لیگ شانزدهم تعداد بازیکنان شاغل در 
لیگ برتر تیم  ملی جوانان افزایش پیدا کند. خو شبختا نه پراکندگی بسیار خوبی هم در تیم 

 ملی فو تبا ل وجود دارد.
پیروانی درباره قرار گرفتن تیم  ملی فو تبا ل جوانان در مرحله نهایی قهرمانی آسیا با تیم های 
ژاپن، قطر و یمن خاطر نشان کرد: با توجه به این که در دوره قبل عملکرد ضعیفی از خودمان 
داشتیم در سید چهارم این ر قا بت ها قرار گرفتیم و با تیم های قدرتمندی هم همگروه شدیم. 
قطر قهرمان دوره گذشته این رقابت هاست و ژاپن هم همواره تیم قدرتمندی بوده است. یمن 
هم در دوره قبل تا مرحله یک چهارم نهایی صعود کرد، اما ما هم تیم ضعیفی نیستیم و 
همان قدر که آنها می توانند برای ما دردسرساز شوند به همان نسبت ما هم رقیب قدرتمندی 
هستیم. او تاکید کرد: مهم تر ین دغدغه  تیم  ملی جوانان انجام بازی های تدارکاتی است. 
ما نیاز به بازی های بیشتر داریم تا کسب تجربه کنیم. مشکل دیگر ما نبود زمین تمرین 
مناسب است و به همین دلیل اکثر اردوهای ما در استان های مختلف کشور برگزار می شود 
و هیات های استان ها هم نهایت همکاری را با ما دارند. تقاضای من این است که با تیم های 
استرالیا، کره جنوبی، عراق و امارات که با ما همگروه نیستند بازی تدارکاتی انجام دهیم. 
پیروانی در پایان افزود: بازیکنان ما نیازمند بازی های تدارکاتی هستند تا هماهنگی لازم را به 
دست بیاورند و از طرفی با تفکرات ما آشنا شوند. البته مکاتباتی را با فدراسیون فوتبال انجام 

داده ایم تا این مشکل مرتفع شود. 

نایب قهرمان وزنه برداری جهان گفت: من به غیر از جایزه 
مسابقات پاداش دیگری بابت رکوردشکنی  ام نگرفتم و شاید 

شکستن رکورد دنیا چیز کمی است.
برای  تاکنون  که  پاداش هایی  درباره  رستمی  کیانوش 
شکستن دو رکورد جهان دریافت کرده است، اظهار کرد: 
فدراسیون وزنه برداری 5000 دلار برای قهرمانی در دسته 
85 کیلوگرم و 6000 دلار برای شکستن دو رکورد جهان 

به من داد.
او در پاسخ به این پرسش که از سوی کمیته ملی المپیک 
داده  آن  پرداخت  قول  حتی  یا  پاداش  ورزش  وزارت  یا 
نشده است؟ تصریح کرد: در دنیا کسی که رکورد جهان را 
می شکند هدایای زیادی می گیرد زیرا رکوردی که شکسته 
می شود، سالیان سال در جدول رکوردشکنان باقی می ماند. 
این همه جنگ و جدالی که در سنگین وزن وجود دارد برای 
این است که چه کسی می خواهد رکورد دنیا را بشکند. الان 
یک ایرانی در دسته 85 کیلوگرم رکورد جهان را شکسته اما 

انگار هیچ اتفاقی نیفتاده است.
رستمی همچنین گفت: من به غیر از جایزه مسابقات، 
هدیه دیگری نگرفتم و البته منتظر هدیه ای هم نبودم زیرا 
برای من مهم این بود که در کشور خودم رکوردشکنی داشته 
باشم. در هر مسابقه ای که از این پس برگزار می شود، نام 
کیانوش رستمی و ایران در جدول رکوردشکنان وجود دارد. 
خیلی از وزنه بردارانی که رکورد جهان را شکسته اند این کار 
در کشور خود انجام نداده اند اما اکنون اسم ایران ماندگار 
می شود و این یادگاری است که باقی می ماند و فکر نمی کنم 

به این راحتی پاک شود.
نایب قهرمان وزنه برداری جهان در ادامه افزود: شاید رکورد 
دنیا چیز کمی است و باید رکورد دیگری می شکستم. البته 

من به عشق مردم و با وجود حاشیه هایی که برایم درست 
می کند،  تمرین  تنها  رستمی  کیانوش  گفتند  و  کردند 
نمی تواند رکورد بزند یا ورزشکار سالار است این کار را انجام 
دادم. من اگر ورزشکار سالار بودم نباید به پرچم ایران و وارد 

شدن نامش در جدول رکوردشکنان فکر می کردم.
رکورددار وزنه برداری جهان در پاسخ به این پرسش که به 
فکر شکستن رکورد المپیک نیز هست، تصریح کرد: مهمتر 
از هر چیزی اول به اهتزاز درآمدن پرچم ایران است و بعد 
اتفاقات قشنگ تر. در حال حاضر رکورد جهان به اسم من 

است و لزومی ندارد با خودم لجبازی کنم.
او درباره اینکه در این مدت باقی مانده برنامه تمرینی اش 
به چه صورت است، گفت: باید تمریناتم را به نحو احسن 
انجام دهم تا پیشرفت خوبی داشته باشم. تا المپیک 60 روز 
باقی مانده و در این مدت می توان تمرینات خوبی انجام داد.

رستمی درمورد بازتاب رکوردشکنی اش میان مردم تصریح 
کرد: بازتاب خوبی بین مردم و همشهری هایم داشت اما 
از مسئولان کرمانشاه هیچ کسی با من تماس نگرفت که 
تبریک بگوید. البته احساس می کنم مدیر کل ورزش و 
جوانان کرمانشاه در سالن بوده است، اما اگر بود جلو می آمد 
و تبریک می گفت و شاید حضورش صحت نداشته باشد. 
بد نبود حداقل از اداره کل ورزش و جوانان کرمانشاه تماس 

می گرفتند.
او ادامه داد: بعضی از روسای هیات های شهرهای مختلف 
از ورزشکاران شان قبل از مسابقه تجلیل کردند اما در شهر 
من حتی یک بنر نصب نکرده بودند. رکوردی که ثبت کردم 
بعد از 18 سال شکسته شد و به شخصه می توانم بگویم 
رکوردشکنی از مدال جهانی و المپیک مهمتر است زیرا تا 

چندین سال باقی می ماند.

رستمی با بیان اینکه رکوردشکنی اش در دنیا مثل بمب 
منفجر شده است، گفت: خیلی از افراد از طریق اینستاگرام 
برایم پیام تبریک فرستادند. برخی روزنامه های خارجی که 
گفته بودند وقتی رکورد جهان را ذز تمرینات شکستم وزن 

استاندارد نداشتم الان چه جوابی می خواهند بدهند؟ 

ایران - قرقیزستان

 دومین محک شاگردان کی روش در راه آماده سازی جام  جهانی

پیروانی: مشکل اصلی ما کمبود بازی دوستانه است

رستمی: به غیر از جایزه مسابقات پاداش دیگری نگرفتم
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محققین آمریکایی روشی را برای تشخیص بافت های سرطانی ابداع کرده اند که به جای 
بیوپسی فقط با انجام یک آزمایش ساده خون می توان سرطان را تشخیص داد. به گزارش 
خبرگزاری مهر، یکی از رایج ترین روش ها برای تشخیص سرطان، نمونه برداری از بافت یا همان 
بیوپسی است که بتوان تغییرات در »دی ان ای« بافت سرطانی را ارزیابی کرد. محققین دانشگاه 
»کالیفرنیا« آمریکا روشی را ابداع کرده اند که با گرفتن نمونه خون به بررسی سرطان پرداخت. 
در واقع با این روش می توان DNA های مرتبط با سلول های تومور را در خون شناسایی کرد. 
در این شیوه پزشک با بررسی »دی ان ای« مرتبط با سرطان و تغییرات در آن قادر به تشخیص 
میزان پیشرفت سرطان در بدن بدون نمونه برداری است. محققین آمریکا نام این تکنیک را 
»نمونه برداری مایع« گذاشته اند. به کارگیری این شیوه می تواند جایگزین مناسبی برای نمونه 
برداری از بافت باشد که در پاره ای از مواقع به هنگام جدا سازی بافت، آسیب به آن وارد می 
شود و آزمایش به طور دقیق صورت نمی گیرد. بکارگیری این روش از این جهت حائز اهمیت 
است که تغییرات ژنتیکی در DNA های سرطانی قبل از رشد بافت صورت می گیرند که با 
انجام یک آزمایش ساده خون می توان از پیشرفت بیشتر تومور جلوگیری و درمان زود هنگام را 
متناسب با نوع شرایط پیشرفت سرطان شروع کرد.  این آزمایش بر روی 15 هزار نفر با 50 نوع 

تومور مختلف با موفقیت انجام شده است.

محققان دریافتند

 گیاهان با انسان ارتباط برقرار می کنند

یخ شکن سازگار با محیط زیست خودرو ساخته شد
یک محقق ایرانی موفق به طراحی و ساخت سیستم یخ 
شکن خودرو شد این سیستم در فصول سرما می تواند تا 
حدودی همانند زنجیر چرخ عمل کرده و سازگار با محیط 

زیست باشد.
نوذر نوذری، دانشجوی دکتری عمران آب دانشگاه آزاد  
اسلامی واحد اراک و مجری طرح »ساخت سیستم یخ شکن 
حودروی سازگار با محیط زیست« در گفتگو با خبرنگار مهر 
گفت: نمک پاشیدن روی برف باعث می شود که منبع آب 
شیرین حاصل از ذوب آن، به آب شور تبدیل شود و گیاهان 
اطراف جاده با ذوب شدن برف و حل شدن بلورهای نمک با 
آب نمک آبیاری شده و از بین بروند. از سوی دیگر  نفوذ آب 
شور به درون خاک در دراز مدت باعث شوری سفره های آب 
شیرین و شور شدن خاک می شود از این رو به فکر طراحی 
سیستمی افتادیم که بدون این اثرات  مخرب زیست محیطی 

یخ جاده ها را از بین ببرد.
وی با بیان اینکه معمولا بایستی اول برف ببارد و به یک 
ضخامت مشخصی برسد تا عملیات ریختن شن و نمک بر 
روی سطح جاده ها صورت گیرد، ادامه داد: با استفاده از 
سیستمی که طراحی کرده ایم می توانیم در همان لحظات 

اولیه بارش برف، مانع از یخ زدگی جاده ها باشیم.
وی در خصوص ویژگیهای سیستم یخ شکن سازگار با 
محیط زیست خود گفت: این سیستم با قرار گرفتن در چراغ 
های مه شکن جلوی خودرو )که جلوتر از چرخ های خودرو 

هستند( و به واسطه 3 موج بلورهای یخ را می شکند.
نوذری با بیان اینکه این سیستم را می توان حتی پیش از 
بارش برف فعال کرد، افزود: در این صورت منبع آب شیرین 

حاصله از بارش برف نیز شور نخواهد شد و می تواند به 
درستی وارد آب های زیر زمینی شود.

وی با اشاره دیگر مزایای این طرح اظهار داشت: همچنین 
این سیستم می تواند در دماهای منفی 15درجه و بیشتر 
فعال باشد و آسیبی که زنجیر چرخ به جاده ها و لاستیک 

خودرو وارد می کند را نداشته باشد.
نوذری گفت: عدم بستن زنجیر چرخ و فعال کردن این یخ 
شکن باعث حرکت بهتر خودرو، عدم آسیب به لاستیک، فنر 
بندی جلو و افزایش عمر لاستیک های خودرو خواهد شد و 
این کار می تواند به صنعت خودرو کمک بسیار شایانی کند.

وی با بیان اینکه معمولا در مکان هایی که برف و یخ زیاد 
است، دید نیز کاهش می یابد، افزود: برای این منظور ترکیب 
امواج ماکروویو و لیزر های نوری باعث شکستن بلورهای یخ 
در کف جاده شده و جلوی ماشین را برای حرکت آماده می 
کند این حرکت باعث می شود از آلودگی جاده ها و در عین 
حال کثیفی جاده و خورده شدن کف جاده ها جلوگیری 

شود.
این محقق عنوان کرد: این یخ شکن فوق می تواند در جلو 
تایرهای خودرو در جلو و عقب خودرو نصب شود و با فشرده 
شدن یخ هایی که ماشین از روی آن عبور می کند کف 
لغزنده بوجود نیاید و با شکسته شدن یخ مانع لیز خوردن 

خودرو و حرکت راحت تر آن شود.

وی ادامه داد: با نصب یخ شکن سازگار با محیط زیست، 
خودرو می تواند با سرعت بالایی حرکت کند و در عین حال 
روی سطح جاده لیز نخورد. این عملیات با فعال کردن یک 

دکمه در خودرو اجرایی می شود.
وی در خصوص دیگر مزیت سیستم یخ شکن خودرو 
گفت: همچنین این سیستم قادر است به هنگام بارندگی 
چاله های آب را از چند متری برای راننده مشخص کند تا 
خودرو از کنترل خارج نشود و از پاشیدن آب باران به عابرین 

پیاده جلوگیری شود.

فلج خواب یا بختک چیست؟
یکی از موارد دیوانه کننده که هریک از ما در خواب تجربه کرده ایم فلج خواب است. این 

حالت زمانی رخ می دهد که شما بیدار هستید اما قادر به حرکت بدن خود نیستید.
 فلج خواب فقط زمانی رخ می دهد که سعی در به خواب رفتن داریم اما دچار بیدارخوابی 
شده ایم و در همان زمان به خواب می رویم. این حالت به تجربه های افراد در زمان هوشیاری 

کامل و ترس ها بستگی دارد.
از اظهارات افراد با تجربه فلج خواب می شنویم که از احساس ترس از نشستن چیزی 
بر روی قفسه سینه که اجازه حرکت به آنان داده نمی شود آزرده هستند. فلج خواب هیچ 
آسیبی به شما نمی رساند اما شما در خواب احساس می کنید چیزی به شما آسیب می رساند 

ولی حقیقت ندارد.
فلج خواب در زمان آغاز خواب عمیق hypnagogic یا رویا دیدن hypnopompic اتفاق 

می افتد.
در حقیقت با استراحت و هوشیاری کمتر، مغز آرامش یافته و hypnagogic فلج خواب آغاز 
می شود. البته در این زمان ذهن ما هنوز درگیر محیط اطراف است اما بدن به بی اختیاری 
دچار شده و در حال استراحت است و قادر به حرکت نیست. علت ترس و هذیان ها در این 

حالت قدرت تخیل و یا احساس جادو شدن در هنگام خواب است.
این حالت بیشتر در افرادی که اختلالات روحی دارند رخ می دهد. بیشتر اوقات اولین تجربه 

این حالت موجب اضطراب و افسردگی در افراد می شود.
آمار نشان می دهد افرادی که دچار آپنه خواب هستند و داروهای خاصی مصرف می کنند 
از این حالت مستثنی نیستند و فلج خواب را بیشتر از افرادی که دچار افسردگی و اضطراب 

هستند تجربه می کنند. 

آزمایش خون برای تشخیص زود هنگام سرطان

محققان دریافتند گیاهان نسبت به لمس، از خود پاسخ 
نشان می دهند.

به گزارش ایسنا، منطقه خراسان و به نقل از اینهبیتت، 
محققان از مدت ها پیش در مورد اینکه آیا گیاهان قادر 
به تعامل با انسان و یا دیگر گیاهان هستند بررسی هایی 

انجام داده و به نتایجی هم دست یافته اند.
دانشمندان دانشگاه غرب استرالیا )UWA( با انجام 
مطالعه ای نشان دادند، گیاهان از طریق خاک با یکدیگر 

صحبت می کنند و نسبت به لمس پاسخ می دهند.
 Plant Physiology مجله در  که  تحقیقات  نتایج   
به چاپ رسیده است نشان داد، هیچ نشانه ای از پاسخ 
گیاهان به لمس مشاهده نشد، اما محققان دریافتند بعد 
از این که روی گیاه با آب اسپری شود، تغییرات ژنی بعد 
از چند دقیقه آغاز می شود و به مدت نیم ساعت طول 

می کشد. 
ترکیبات  نوع  هیچ  دریافتند  همچنین  پژوهشگران 

فعالی که منجر به آغاز یک تغییر شود وجود ندارد.
 تغییرات در ژن گیاهان تنها در زمان اسپری با آب 
نبود، بلکه زمان لمس با انگشت و یا موچین و یا افتادن 

سایه بر روی گیاه هم دیده شد. 
این  کرد:  اظهار  بررسی  این  محقق  اکن  ون  اولیور 
باران، وزش باد و یا حرکت  تغییرات در هنگام بارش 

حشرات در اطراف گیاه هم اتفاق می افتد.
 وی افزود: اگرچه افراد به طور کلی بر این باورند که 
گیاهان این حس را متوجه نمی شوند، اما بررسی های 
انجام شده حاکی از آن است که گیاهان نسبت به لمس 
بسیار حساس هستند و می توانند بیان ژنی و دفاع داشته 

باشند و به طور بالقوه سوخت وساز خود را تغییر دهند.
 اما علت پاسخ گیاهان به این شرایط چیست؟ محققان 
اظهار می کنند: گیاه برای محافظت از خود و تطبیق با 
شرایط محیطی مثل افزایش آب و یا نور این پاسخ ها 

را دارد. 

اکن ادامه داد: بر خلاف حیوانات گیاهان قادر به فرار 
از شرایط خطرناک نیستند، در عوض به نظر می رسد 
با استفاده از سیستم های دفاعی درونی خود به شرایط 
را  خطر  طریق  این  از  آنها  می دهند.  پاسخ  استرس 

شناسایی کرده و به آن پاسخ مناسب می دهند.
 این یافته ها منجر به تفکر درباره تعاملات ما با گیاهان 
اطراف شد. این در حالی است که گیاهان نمی توانند از 

خود دفاع کنند، اما متوجه بسیاری از موارد هستند. 

کارشناس ارشد تغذیه و رژیم درمانی با اشاره به اینکه هنگام روزه داری یک فرآیند سم زدایی 
در بدن اتفاق می افتد، گفت:با گذشت چند روز از روزه داری و با افزایش سطح آندورفین ها 

درخون احساس آرامش ذهنی و هوشیاری بیشتر می کنیم. 
زهرا غلامپور افزود:درشرایط عادی، بدن از گلوکز ذخیره شده در کبد و عضلات به عنوان منبع 
اصلی تامین انرژی استفاده می کند اما در طی روزه داری ابتدا از ذخیره گلوکز برای تامین انرژی 
استفاده می کند و در اواخر روزه داری وقتی گلوکز به پایان رسید، سوختن چربی ها آغاز می 
شود.وی در خصوص فواید روزه داری با بیان اینکه در دوران روزه داری دریافت متعادل غذا و 
مایعات بسیار مهم است، گفت:کلیه ها در حفظ وضعیت آب و املاح بدن مثل سدیم و پتاسیم 
بسیار کارآمد هستند. برای جلوگیری از تحلیل عضلات، وعده های غذایی باید حاوی غذاهای پر 
کالری مثل کربوهیدرات ها و چربی ها باشد. به گفته وی الگوی غذایی در ماه رمضان باید مشابه 

زمان های دیگر باشد و یک رژیم متعادل با همه گروه های غذایی را شامل شود. 
غلامپوربا اشاره به اینکه در ماه رمضان، تغییرات فیزیولوژیک زیادی در بدن اتفاق می افتد، 
اظهار کرد:افزایش گلبول های قرمز و سفید خون، افزایش پلاکت ها، افزایش کلسترول خوب 
خون )HDL(، کاهش تری گلیسیرید، کاهش کلسترول تام)کلی( و کاهش کلسترول بد خون 
)LDL( همچنین وزن، دور کمر، نمایه توده بدنی )BMI(، قند خون، چربی خون ، فشار خون 
و همچنین سطح اضطراب نیز کاهش می یابند. وی با بیان اینکه در افراد سالم هیچ عوارض 
جانبی ناشی از روزه داری بر روی مغز، قلب، ریه، کبد، کلیه و عملکرد غدد داخلی بدن مشاهده 
نشده است، گفت :روزه داری یک اقدام غیردارویی برای به حداقل رساندن عوامل خطرساز و 
بهبود سلامتی است. غلامپورتوصیه کرد :روزه داری برای همه بزرگسالان سالم می تواند ایمن 
باشد اما افراد دارای مشکلات جدی از قبیل دیابت، بیماری قلبی، بیماری کلیوی و چشمی باید 

قبل از اقدام به روزه گرفتن با پزشک خود مشورت کنند. 
 *برای شروع افطار چه ماده غذایی پیشنهاد می شود 

 کارشناس ارشد تغذیه و رژیم درمانی در باره اینکه برای شروع افطار چه ماده غذایی پیشنهاد 
می کند، توصیه کرد:به دلیل پایین بودن قند خون ، وعده افطار باید با یک ماده قندی مناسب 
مثل خرما، عسل و غلات شروع شود تا میزان قند خون به تدریج به حد طبیعی خود برسد. وی 
ادامه داد:مصرف بالای قندهای ساده و غذاهای چرب سبب افزایش بیش از حد ترشح انسولین 
شده و در نتیجه افت قند خون اتفاق می افتد که عوارضی چون افزایش ضربان قلب، تعریق، 
رنگ پریدگی، دو بینی و گاهی اختلال عصبی را به همراه خواهد داشت. غلامپور یاد آور شد 
:مصرف مایعات، شیر گرم، چای و خرما برای افزایش فشار خون بدن ضروری است البته باید 
متذکر شد این مواد برای شروع عملکرد دستگاه گوارش مناسب هستند و نان ، پنیر و سبزی 

نیز بهتر است در شروع افطار مصرف شود. 
 * حذف وعده سحری و عوارض آن بر بدن

  غلامپور در باره حذف وعده سحری و عوارض آن توضیح داد:برخی معتقدند که اگر سحری 
نخورند مشکلی نداشته و به راحتی روزهای ماه مبارک را سپری می کنند. این افراد بهتر است 
بدانند که ممکن است از نظر گوارشی نخوردن سحری برای برخی افراد مشکل ظاهری ایجاد 
نکند، اما از نظر علم تغذیه تنها سیری شکمی مهم نبوده ، بلکه سیری سلولی بسیار اهمیت دارد. 
وی اظهار کرد: فردی که سحری نمی خورد به بدن خود فشار بسیاری وارد می کند که 
در نهایت علاوه بر سوتغذیه، احتمال واکنش بدن برای مقابله با گرسنگی بسیار طولانی را به 
همراه دارد که این خود احتمالاً منجر به کاهش انرژی مورد نیاز شده و افراد ممکن است دچار 
حالت چاقی ظاهری )که گاه در اثر تورم بدن اتفاق می افتد( نیز شوند. غلامپور همچنین گفت 
: با نخوردن سحری، مواد زائد حاصل از سوخت چربی در بدن تجمع یافته و باعث بروز حالت 
خستگی زیاد در انتهای روز می شود در واقع حذف وعده غذایی سحری منجر به افزایش زمان 
گرسنگی بین وعده افطار و شام تا وعده بعدی شده و این امر به هیچ عنوان برای سلامتی 
مناسب نیست. وی توضیح داد:دسترسی نداشتن به منبع انرژی کافی در طول روز موجب 
اختلال در فعل و انفعالات بدن، از جمله روند ترشح اسید و آنزیم های گوارشی و عوارض 
گوارشی مثل سوزش سر دل، التهاب یا زخم معده و یا دسترسی نداشتن به آب سبب تمرکز 
فکری نداشتن ، سردرد ، سرگیجه ، ضعف عمومی و بی حالی، بی خوابی، عصبانیت، پرخاشگری 

و نهایتاً افت در میزان و کیفیت فعالیت اندام ها و توان کلی فرد می شود. 
 * روزه داری و تاثیر آن بر سلامتی افراد چاق یا لاغر 

 وی با اشاره به اینکه روزه داری سلامتی افراد چاق را تهدید نخواهد کرد مگر این که یک 
کاهش وزن خیلی سریع و زیاد روی دهد، گفت:افراد چاق اگر رژیم کم کالری متعادلی داشته 
باشند، می توانند کاهش تدریجی بافت چربی را داشته باشند زیرا افراد دارای اضافه وزن عادت 
به ریزه خواری و خوردن غذاهای فوری دارای انرژی زیاد دارند. وی ادامه داد: هنگام روزه داری 
این ریزه خواری متوقف می شود و بدن فرد فرصتی پیدا می کند تا چربی های اضافه خود را 

آزاد سازد و بدین ترتیب وزن به خوبی کاهش می یابد . 
غلامپور در مورد افراد خیلی لاغر نیز گفت :البته نمی توان به صراحت نظر داد که آیا روزه 
داری برای آنان ضرر دارد یا نه ، زیرا یک فرد خیلی لاغر ممکن است دارای بیماری خاصی باشد 

که نیاز به بررسی داشته باشد . وی اضافه کرد: به طور کلی به فرد خیلی چاق می توان گفت 
که مشکلی پیش نخواهد آمد، ولی به فرد خیلی لاغر نمی توان چنین اطمینانی داد. افراد لاغر 
به علت کم اشتهایی، کاهش دریافت مواد غذایی و از دست دادن بیشتر توده عضلات، به تدریج 

ضعیف می شوند و در معرض آسیب قرار می گیرد. 
غلامپور اظهار کرد: نکته مهم این است که افراد لاغر اغلب در خوردن و اشتها مشکل دارند و با 
روزه گرفتن ممکن است وضعیت تغذیه ای آنان بدتر بشود.افراد خیلی لاغر هرچه میزان چربی 
بدنشان کمتر باشد، از دست دادن پروتئین ها بیشتر است و در معرض آسیب بیشتری هستند. 

  *علت سردرد های ماه رمضان
  کارشناس ارشد تغذیه و رژیم درمانی در باره سردرد های ماه رمضان نیز اظهار کرد :بروز 
سردرد ها در ماه رمضان بیشتر ناشی از 'افت قند' و نیز 'افزایش کتون ها ' است که با سوختن 

چربی ها برای تامین انرژی بدن ایجاد می شوند. 
وی اضافه کرد:همچنین کاهش آب بدن و نمک ها نیز در بروز این سردرد ها مؤثر است. 
بنابراین، توصیه می شود برای تنظیم قند خون و جلوگیری از این مشکل در وعده های اصلی 
به ویژه سحر ازمیوه ها وغلات سبوس دار وحبوبات که حاوی قند مناسبی هستنداستفاده شود. 

قند اینگونه ترکیبات به آهستگی در طول روز آزاد می شود. 
 *میزان کاهش آب بدن در طول ماه رمضان 

 غلامپور افزود :میزان کاهش آب بدن در یک فرد روزه دار سالم، به دمای محیط، رطوبت، 
سطح فعالیت فیزیکی و مدت زمانی که از نوشیدن آب می گذرد بستگی دارد. بنابراین، وقتی 
که ماه رمضان به تابستان نزدیک می شود، انتظار می رود به دلیل افزایش دما و طول روز فشار 

بیشتری به علت کاهش آب، به بدن وارد شود. 
 * نکاتی که روزداران باید رعایت کنند

 * بهتراست افطار با مایعات گرم و یک ماده قندی مناسب و یا حجم کمی از سوپ غلات 
آغاز شود.  

* توصیه می شود روزه داران برای حفظ آب بدن در وعده سحر از سبزیجات، مواد نشاسته ای 
کند هضم مثل نان های سبوس دار و میوه ها استفاده کنند. 

 * حذف وعده سحری سبب افت قند خون و بروز علائم آن مثل سردرد ، گیجی، و کاهش 
تمرکز می شود.  

* محدود کردن مصرف پروتئین و نمک برای کاهش تشنگی مؤثر است و برای جلوگیری از 
گرسنگی باید از غذاهای پر پروتئین استفاده کرد.  

* در وعده سحری غذاهای دارای پروتئین ها وکربوهیدرات های پیچیده و فیبرهای زیاد 
گنجانده شوند. 

 * در ماه رمضان افراد به مصرف انواع میوه ها، سبزیجات و همچنین لبنیات توجه داشته 
باشند. 

 * بهتر است هر سه وعده افطار ، شام و سحری در رژیم غذایی گنجانده شو ند تا بدن با کمبود 
مواد مورد نیاز مواجه نشود . 

* وعده افطار خیلی سنگین نباشد.  
* فاصله مناسب میان وعده شام تا زمان خواب )حدود 3 ساعت( رعایت شود.  

* مصرف یک باره مایعات در وعده سحر نه تنها باعث جلوگیری از تشنگی در طی روزه داری 
نمی شود، بلکه باعث دفع سریعتر آب از بدن و تشدید آن خواهد شد. بنابراین بهتر است مایعات 

در فاصله زمانی بین افطار تا سحر به صورت تدریجی مصرف شود. 

روزه داری و سم زدایی بدن 
۱3 روش ساده برای تمیز کردن کبد

یک حبه سیر را پوست گرفته و به سه قسمت تقسیم کنید و با یک لیوان آن به صورت 
ناشتا میل کنید. اگر نگران بوی بدن آن هستید کمی آب لیموترش میل کنید. جویدن 
آدامس نیز برای رفع بو و طعم سیر از دهان موثر است. مصرف سیر به صورت ناشتا یک 

روش فوق العاده برای زدودن سموم و فلزات سنگین از کبد هستند.
 این فلزات سنگین در کبد جمع شده و در طولانی مدت باعث بروز مشکلات جدی در 
سلامتی می شوند. بنابراین لازم است که به فکر سم زدایی از کبدتان باشید. در این مطلب 

را ارائه می دهیم.
اهمیت دفع فلزات سنگین از کبد

این سموم دو دسته هستند: ارگانیک و غیرارگانیک. سموم ارگانیک به ویژه از داروهای 
مصرفی فرد، جذب بدن می شوند. البته در این گروه عناصر مضر دیگری هم هستند که از 
طریق مصرف الکل و دخانیات وارد بدن می شوند. در برخی موارد ما مجبور به مصرف داروها 
هستیم و کاری نمی شود کرد. اما سعی کنید حتماً مصرف الکل و دخانیات را ترک کنید.

سموم غیرارگانیک از طریق مصرف مواد غذایی و همچنین آلودگی هوا جذب می شوند. 
در برخی موارد کار کردن در کارخانه های شیمیایی که فلزات سنگین در آنجا بیشتر است 
باعث تجمع هر چه بیشتر این سموم در بدن می شود. متأسفانه این سموم در سیستم 

لمفاتیک و به ویژه در کبد ما تجمع می کنند و سلامتی را به خطر می اندازند.
از همین امروز گشنیز را به سالادها و سوپ هایتان اضافه کنید. این سبزی معطر پرخاصیت 

برای سیستم ایمنی بدن مفید بوده و جیوه، آلومینیوم و سرب را از بدن دفع می کند
شناخته ترین فلزات سنگین که در کبد تجمع می کنند

حتی اگر تلاش کنید سبک زندگی سالمی داشته باشید باز هم بعضی از سموم وارد بدن 
می شوند. آلودگی هوای شهری، آب شیر و ترکیبات شیمیایی موجود در مواد غذایی، منابع 
شناخته شده ی آلودگی به این سموم هستند. در اینجا فهرستی از فلزات سنگین را ارائه می 

دهیم که بیشترین تجمع را در بدن دارند:
آرسنیک

زیان آورترین ترکیبی که وارد بدن می شود آرسنیک است که بیشتر مواقع از طریق 
مصرف آب شیر وارد بدن می شود.

سرب
این ترکیب نیز بیشتر از طریق لوله کشی های قدیمی و فرسوده ی منازل وارد بدن می 
شود. اما آفت کش ها و سمومی که برای محصولات کشاورزی استفاده می شود نیز حاوی 

سرب است و بیشتر مواد غذایی مصرفی روزانه ی ما به این ترکیب آلوده است.
جیوه

این فلز سنگین نیز در غذاهای دریایی و ماهی ها وجود دارد.
کادمیوم

کادمیوم در اکثر کودهای شیمیایی موجود است. در نتیجه بدون اینکه متوجه باشیم 
با مصرف میوه ها و سبزیجات وارد بدنمان می شوند که برای سلامتی بسیار خطرناک 
هستند. اگرچه میزان جذب این ترکیب اندک است اما جذب طولانی مدت آن به سلامتی 

آسیب می زند.
روزتان را با یک حبه سیر شروع کنید

یک حبه سیر را پوست گرفته و به سه قسمت تقسیم کنید و با یک لیوان آن به صورت 
ناشتا میل کنید. اگر نگران بوی بدن آن هستید کمی آب لیموترش میل کنید. جویدن 
آدامس نیز برای رفع بو و طعم سیر از دهان موثر است. مصرف سیر به صورت ناشتا یک 

روش فوق العاده برای زدودن سموم و فلزات سنگین از کبد هستند.
گیاه قاصدک را دریابید

دم کرده ی گیاه قاصدک بعد از صبحانه نیز یکی از بهترین و ساده ترین روش های پاک 
سازی بدن از شر فلزات سنگین است.

بفرمایید آب آرتیشو
مصرف دو بار در هفته از آب آرتیشو باعث سم زدایی از بدن می شود. دو عدد آرتیشو را 
داخل یک لیتر آب بجوشانید. زمانی که آرتیشوها نرم شدند آب آن را صاف کرده و در طول 

روز میل کنید. می توانید آب یک عدد لیموترش را گرفته و به آن اضافه کنید.
کلروفیل مفید است

کلروفیل را از داروخانه ها یا عطاری ها تهیه کنید. این ماده ی طبیعی برای مراقبت از کبد 
و سم زدایی و تقویت سیستم ایمنی بدن مفید است.

گشنیز؛ سم زدای قوی
از همین امروز گشنیز را به سالادها و سوپ هایتان اضافه کنید. این سبزی معطر پرخاصیت 

برای سیستم ایمنی بدن مفید بوده و جیوه، آلومینیوم و سرب را از بدن دفع می کند.
آب گریپ فروت و پرتقال: دو یار مفید

این ترکیب ویتامین C پاک کننده ی عمقی بدن است. شما می توانید هر روز صبحتان 
را با آب این دو میوه آغاز کنید.

جودوسر را دریابید
جو دو سر یک انتخاب فوق العاده برای صبحانه است. جو دو سر سرشار از زینک و سلنیوم 
است. این دو ماده ی معدنی بهترین مراقب سیستم ایمنی بدن است که به دفع فلزات 

سنگین از بدن کمک می کند.
دم کرده ی گیاه قاصدک بعد از صبحانه نیز یکی از بهترین و ساده ترین روش های پاک 

سازی بدن از شر فلزات سنگین است.
برنج کامل

برنج قهوه ای سرشار از زینک است که برای سلامتی مفید است. این برنج، خوش طعم 
است و به پاک سازی بدن کمک می کند.

هلو؛ یک میوه ی مفید
این میوه ی آبدار و شیرین تغذیه سالم زندگی سالم - فوق العاده ی ویتامین ها و مواد 

معدنی است که برای دفع فلزات سنگین بسیار مفید است.
بروکلی؛ شاهکار خلقت

بروکلی یکی از سبزیجات مفید برای مراقبت از کبد است. حواستان باشد که بروکلی هایی 
را انتخاب کنید که حاوی کمترین میزان آلودگی به آفت کش ها باشد.

اسفناج خام
اسفناج سرشار کلروفیل است. مصرف خام این سبزی باعث می شود از خواص آن بیشتر 

بهره ببرید.
گردو را دریابید

گردوی برزیلی بسیار خوشمزه و حاوی زینک و سلنیوم است. این دو ترکیب ایده آل باعث 
حذف فلزات سنگین می شود.

پیاز؛ مفید و موثر
آیا امروز پیاز خورده اید؟ حتماً در کنار غذا پیاز میل کنید. این ماده ی غذایی سرشار از 

گوگرد است که برای خنثی کردن فلزات سنگینی مانند آلومینیوم فوق العاده است. 

مصرف این غذاها لاغرتان می کند

می توان با مصرف برخی غذاها میل به پرخوری را کم کرد و از این طریق کاهش وزنی 
سالم را تجربه کرد.

به گزارش باشگاه خبرنگاران؛ یکی از مهم ترین دلایل چاقی و اضافه وزن پرخوری است؛ 
گاهی به علت فشار روحی، استرس و افسردگی افراد به پرخوری روی می آورند و بدون آنکه 
بدانند کالری های بسیار زیادی را وارد بدن خود می کنند. به همین دلیل یکی از ترفندهای 
موثر در لاغری کنترل اشتها و پیشگیری از پرخوری است.  می توان با کمک مواد غذایی 
کم کالری و کاهش دهنده اشتها میل به پرخوری را مهار کرد از این طریق می توان پس 

از گذشت مدت زمان کوتاه به وزن و اندامی متناسب رسید. این مواد غذایی عبارتند از:
 تخم مرغ: اگر برای صبحانه دو عدد تخم مرغ ترجیحا پخته مصرف کنید تا زمان مصرف 
ناهار احساس سیری خواهید کرد. تخم مرغ سرشار از پروتئین است و می تواند تا ساعت ها 

از پرخوری جلوگیری کند.
 سیب: سیب سرشار از فیبر و آب است که شما را تا چند ساعت سیر نگه داشته و سبب 
می شود بین وعده های اصلی پرخوری نکنید. علاوه بر این، سیب حاوی پکتین بوده و از 

میل شدید به غذا خوردن پیشگیری می کند.
 ماهی: فرآورده های دریایی به خصوص ماهی سالمون یکی از سالم ترین غذاها برای 
کاهش میل شدید به پرخوری هستند. علاوه بر این، مصرف ماهی 75 درصد کالری 

کمتری وارد بدن می کند.
 حبوبات: دانه های خوراکی همچون لوبیا، عدس، ماش و نخود از جمله حبوباتی هستند 
که سبب افزایش احساس سیری می شوند. غذاهای حاوی این مواد سرشار از فیبر، ویتامین 

و مواد معدنی هستند که متابولیسم بدن را افزایش داده و سریع سیرتان می کند.
 بذر کتان: بذر کتان سرشار از امگا 3 و فیبر است که یک قاشق از آن می تواند به راحتی 

متابولیسم شما را افزایش داده و از پرخوری جلوگیری کند.
 آوکادو: آوکادو ترکیب مناسبی از چربی های مفید، ویتامین ها و املاح معدنی لازم است 

و با خوردن مقدار کمی از آن کمتر احساس گرسنگی و پرخوری به شما دست می دهد.
 خشکبار: خشکبار سرشار از پروتئین، چربی های مفید و فیبر هستند به همین دلیل با 

افزایش انرژی، مدت زمان طولانی تری شما را سیر نگه می دارند.

موفقیت محققان کشور در تولید یکی از گونه های نادر گیاهی

محققان مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی ایران در بازه زمانی کمتر از یک سال موفق به 
تولید و تکثیر یکی از گونه های نادر گیاهی در معرض خطر انقراض شدند. به گزارش سرویس 
علمی ایسنا، دکتر سید ابوالحسن شاهزاده فاضلی، رییس مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و زیستی 
ایران با بیان این که گیاه سوسن چلچراغ )Liliumledebouri Boiss( یکی از گونه های نادر 

و با پراکنش محدود از تیره لاله )Liliaceae( است و از نظر زیباشناختی بسیار زیبا و از نظر 
گیاه شناسی در معرض خطر انقراض قرار دارد، اظهار کرد: محققان مرکز ملی ذخایر ژنتیکی و 
زیستی ایران پس از جمع آوری فقط چند پایه از این گیاه از طبیعت، با هدف حفظ، نگهداری 
و تکثیر ژرم پلاسم این گونه گیاهی و با بکارگیری روش های مختلف تکثیر غیرجنسی از جمله 
تکنیک های مختلف کشت بافتی و تکثیر ساده و کم هزینه رویشی )روش های مختلف قلمه 
زدن از اندام های مختلف(، توانستند از یک نمونه گیاه و در بازه زمانی کمتر از یک سال، بالغ 
بر ده هزار نمونه گیاهچه درون شیشه ای سوسن چلچراغ را تولید، تکثیر و نگهداری کنند. 
وی با بیان اینکه در روش قلمه زدن از اندام های رویشی نیز تکثیر چندین برابری با هزینه 
بسیار پایین بهینه شده است، افزود: نکته جالب توجه اینکه شرایط نگهداری برون شیشه ای 
برای این گیاه چنان به صورت بهینه فراهم شد که در نتیجه آن نه تنها سلامت و شادابی این 
گیاه تضمین شده، بلکه پایه هایی از آن نیز وارد فاز زایشی شده و به گل نشسته اند. به گفته 
شاهزاده فاضلی، پژوهشگران این مرکز امیدوارند در نتیجه فعالیت های خود علاوه بر امکان 
تکثیر و نگهداری از این گیاه با ارزش در خارج از رویشگاه، پایه هایی از آن نیز به دامن طبیعت 

و رویشگاه اصلی گیاه برگردانده شود. 

۱0ترفند علمی برای تقویت حافظه
برای تقویت حافظه خود به فعالیت های پیچیده نیاز ندارید و تنها با انجام کارهای ساده 

زیر می توانید حافظه خود را تقویت کنید.
فرادید افزوده است: در ادامه 10 راه تقویت حافظه که از نظر علمی نیز مورد تایید قرار 

گرفته اند را با هم مرور می کنیم: 
1. نقاشی کنید 

مطالعات جدید نشان می دهند که نقاشی کردن تصاویرِ لغات کمک می کند تا خاطرات 
قوی تر و قابل اعتمادتری بسازید. البته مطالعات نشان داده است که کیفیت نقاشی شما 
چندان اهمیتی ندارد. این امر به این مفهوم است که هر کسی می تواند از این تکنیک سود 

ببرد حتی اگر استعداد زیادی در نقاشی کردن نداشته باشد. 
2. چشمان خود را ببندید 

طبق جدیدترین مطالعات صورت گرفته، بستن چشم ها واقعا به شما کمک می کند تا 
خاطرات را بیاد بیاورید. کسانی که شاهد عینی جرایم بوده اند با بستن چشم های خود دو 
برابر بیش از حالتی که چشمهایشان باز بوده جزئیات حادثه را به یاد آورده اند. این موضوع 

باعث شده تا نتایجی که این افراد برای پلیس بازگو کرده اند مفیدتر باشد. 
3. تصور کنید که چطور آن موضوع به شما مربوط است 

تحقیقات روانشناسی نشان داده است که تصور این که چطور موضوعات به شما مربوط 
می شوند کمک می کند تا یادآوری مسائل برای شما ساده تر شود. در این مطالعه هم 
افرادی که دچار مشکلات حافظه بودند و هم افرادی که چنین مشکلاتی نداشتند مورد 
مطالعه قرار گرفتند و در نتیجه مشخص شد که این روش برای هر دو گروه مفید بوده 

است. 
نتایج نشان داد که چه افراد دارای مشکلات حافظه باشند و چه نباشند، تصور کردن 
خود و پیدا کردن رابطه خود با خاطرات بهترین استراتژی بوده است. در مقایسه با شرایط 
عادی، این استراتژی حتی کمک کرده تا مقدار جزئیاتی که افراد بیاد می آورند 3 برابر شود. 

4. 4۰ ثانیه تمرین 
طبق مطالعات انجام شده، 40 ثانیه تکرار و تمرین خاطره می تواند کلیدی برای یادآوری 
دائمی خاطره باشد. وقتی شروع به گفتن و تمرین خاطره می کنید همان نقطه ای از مغز 
شما فعال می شود که پیش از این مانع از بیادآوری خاطره بود. این نقطه از مغز )قشر 

خاکستری پشتی( همان نقطه ای است که در بیماری آلزایمر آسیب می بیند. 
اسکن های مغزی صورت گرفته نشان می دهند که هر چه فعالیتی که هنگام یادآوری 
خاطره صورت می گیرد با خاطره مورد نظر مرتبط تر باشد افراد بیشتر می توانند به یاد 

بیاورند. 
5. پا برهنه بدوید 

مطالعات جدید نشان می هند که پابرهنه دویدن بیشتر از با کفش دویدن باعث بهبود 
حافظه می شود. احتمالا مزایای پابرهنه دویدن در این است که در زمان پابرهنه دویدن 
درخواست های بیشتری به مغز ارسال می شود؛ برای مثال لازم است که شما از سنگ ها و 
هر چیز دیگری که ممکن است به پایتان آسیب بزند دوری کنید. نوعی از حافظه که در 
این مطالعه مورد آزمایش قرار گرفته حافظه در حال کار نامیده می شود. مغز از حافظه در 

حال کار برای یادآوری و پردازش اطلاعات استفاده می کند. 
6. با دستخط خود بنویسید 

طبق تحقیقات جدید، نوشتن با دست حافظه را در مقایسه با استفاده از کیبوردهای 
واقعی یا مجازی بیشتر تقویت می کند. بازخورد حاصل از نوشتن در کنار حس لمس کاغذ 
و خودکار به یادگیری افراد کمک می کند. مناطقی از مغز که برای زبان حیاتی هستند از 

طریق فعالیت های فیزیکی بیشتر فعال می شوند. 
۷. وزنه بلند کنید 

طبق مطالعات جدید، یک تمرین با وزنه می تواند فورا حافظه بلند مدت شما را تا 20 
درصد افزایش دهد. با وجود این که در حال حاضر مشخص شده است که چند ماه تمرین 
ایروبیک می تواند باعث بهبود حافظه شود، این اولین تحقیقی است که تاثیرات تمرینات 

قدرتی کوتاه مدت را بررسی می کند. 
8، 9 و 1۰. فعالیت های دوران کودکی 

بالا رفتن از درخت تا 50 درصد بر حافظه در حال کار تاثیر مثبت دارد. این موضوع در 
رابطه با سایر فعالیت های دوران کودکی نظیر حفظ تعادل هنگام پیاده روی بر روی جدول 

کنار خیابان و پیدا کردن مسیر در بین موانع نیز صادق است. 
دکتر تریسی الووی - یکی از محققان این مطالعه می گوید: بهبود حافظه در حال کار 
می تواند تاثیرات مطلوبی روی جنبه های مختلف زندگی ما داشته باشد و خیلی جالب 
است که می بینیم حتی تحریکات ناشی از فعالیت های بدنی هم در مدت زمان کوتاهی 

روی بهبود حافظه تاثیر دارند. 



اجتماعی 6

استاندار قم  تاکید کرد:

لزوم نظارت جدي اصناف بر توزیع و قیمت کالاها 
استاندار قم بر لزوم نظارت جدي اصناف بر توزیع و قیمت کالاها تاکید کرد و گفت: باید با 
کوتاه کردن دست واسطه ها، اجناس را با قیمت کمتری به دست مصرف کننده ها برسانیم.

سید مهدی صادقی یکشنبه شب در جلسه کارگروه تخصصی اقتصادی استان قم افزود: 
متاسفانه حمایت از حقوق مصرف کنندگان را فراموش کرده ایم و اجناس به دلیل نقش 
مخرب واسطه ها با قیمت های بسیار فراتر از قیمت تمام شده در اختیار مشتریان قرار 

می گیرد. 
وی با بیان اینکه اصناف باید نقش فعال تری در توزیع و نظارت بر قیمت کالاها داشته 
باشند، خاطرنشان کرد: با حضور اصناف، کنترل بازار و بازرسی قیمت کالاها به صورت منطقی 

تری انجام می شود که باید در ماه مبارک رمضان، این کار با جدیت پیگیری شود. 
استاندار قم با اشاره به اهمیت آمارها و ارایه تحلیل درست از آمارهای به دست آمده، 
اظهارکرد: آمارهای رسمی در استان باید از طریق سازمان مدیریت و برنامه ریزی اعلام شود 

تا بتوان با جلوگیری از اختلاف در آمارها، تصمیم گیری درستی اتخاذ کرد. 
صادقی با بیان اینکه ایجاد شرکت های مشاوره ای که بتوانند راهکارهای درست و دانش 
به روز را در اختیار واحدهای تولیدی استان قرار بدهند بسیار مهم است، تصریح کرد: مدیران 
دستگاه های اجرایی باید در جلسات و کارگروه های استان به ویژه کارگروه اقتصادی حضور 

و مشارکت موثرتری داشته باشند. 
ارائه خدمات بیمه به روستائیان قم ضروری است 

استاندار قم  همچنین در جلسه اي با مدیر عامل صندوق بیمه اجتماعي کشاورزان، 
روستائیان و عشایر با اشاره به ضرورت جلوگیري از مهاجرت روستائیان به شهرها، ارائه 

امکانات به روستائیان را در این راستا مهم برشمرد.
سید مهدي صادقي استاندار قم بر ضرورت ارائه خدمات بیمه اي به همه روستائیان استان 
قم تاکید کرد.وی گفت: ارائه خدمات بیمه اي از جمله تسهیلاتي است که موجب دلگرمي و 
همچنین کاهش بخشي از دغدغه هاي روستاییان خواهد شد.استاندار قم با اشاره به ضرورت 
اطلاع رساني و ایجاد درك عمیق در بین مردم در رابطه با بحث بیمه افزود: اگر مردم نیز با 
مزایاي بیمه و تسهیلات دولتي در این زمینه آشنا شوند شاهد افزایش ضریب بیمه شدگان 
خواهیم بود.وي با بیان اینکه قم بیشترین جمعیت شهري در کشور را داراست، جمعیت 95 
درصدي ساکن شهرهاي استان قم را مورد توجه قرار دادو افزود: با برنامه ریزي صحیح مي 
توان جمعیت 5 درصدي روستایي استان را تحت پوشش بیمه قرار داد. صادقي توسعه بیمه 
روستایي را موجب کاهش مهاجرت به شهر عنوان و خاطرنشان کرد: در صورتیکه خواهان 

توسعه پایدار هستیم، باید امکانات را به صورت یکسان در بین شهر و روستا تقسیم کنیم

معاون سازمان صنعت و تجارت استان قم : 

نداشتن بازار فروش مهمترین مشکل
 واحدهای صنعتی قم است 

معاون امور صنایع و معادن سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: نداشتن بازار 
فروش که عمدتا به دلیل بالا بودن قیمت تمام شده کالاست، از مهمترین مشکلات واحدهای 

صنعتی این استان است. 
محمود سیجانی در جلسه کارگروه تخصصی اقتصادی استان قم، کمبود نقدینگی و بدهی 
بانکی، مالیات و ارزش افزوده، فرسودگی ماشین آلات و عقب ماندگی فناوری، تامین زیربنایی، 
مشکلات کارگری و تامین اجتماعی و تامین مواد اولیه را از دیگر مشکلات واحدهای صنعتی 
و تولیدی استان عنوان کرد.وی با بیان اینکه از میان یک هزار و 692 واحد صنعتی استان 
قم با اشتغال 54 هزار تن، حدود یک هزار واحد صنعتی تعطیل شده و بقیه فعال و نیمه 
فعال هستند، اظهار داشت: 65 درصد واحدهای فعال زیر 50 درصد ظرفیت تولید داشته، 
24 درصد واحدها بین 50 تا 70 درصد و 11 درصد نیز بیش از 70 درصد از ظرفیت تولید 
خود استفاده می کنند. سیجانی با بیان اینکه حدود 93 درصد واحدهای صنعتی استان 
کوچک به حساب می آیند و زیر 50 تن کارگر دارند، خاطرنشان کرد: 165 واحد صنعتی که 
جواز تاسیس یا توسعه گرفته اند با چهار هزار تن اشتغال مستقیم، بالای 60 درصد پیشرفت 
فیزیکی داشته و پس از نام نویسی در سایت »بهین یاب« در اولویت پرداخت تسهیلات قرار 
می گیرند. وی در ادامه با اشاره به وضعیت شهرک ها و نواحی صنعتی استان قم، از فعالیت 
74 واحد معدنی از میان 151 معدن در قم خبر داد و گفت: موضوع سرمایه گذاری و بهره 
برداری از دریاچه نمک به صورت ویژه در حال پیگیری است و همه دستگاه های مرتبط باید 

در این زمینه کمک کنند. 

عضو شورای شهر قم مطرح کرد:

قرارگاه اقتصاد مقاومتی در شهرداری قم
 ایجاد شود

عضو شورای اسلامی شهر قم خواستار ایجاد قرارگاه اقتصاد مقاومتی در شهرداری قم شد 
و گفت: یکی از ابعاد فرهنگ سازی و باورمند کردن تمام ارکان مدیریت شهری در اقتصاد 

مقاومتی است. 
مصطفی ملایی شامگاه یکشنبه در جلسه یکصد و هشتاد و سوم شورای اسلامی شهر قم 
با اشاره به نقش مدیریت شهری در تحقق اقتصاد مقاومتی، اظهار داشت: از نظر رهبر معظم 
انقلاب، اقتصاد موضوع اصلی در کشور است.وی افزود: نتیجه توجه به اقتصاد مقاومتی از نظر 
مقام معظم رهبری، تبدیل شدن کشورمان به یک الگو در منطقه و جهان اسلام خواهد بود.

این عضو شورای شهر قم با اشاره به ابعاد مختلف اقتصاد مقاومتی در مدیریت شهری، گفت: 
یکی از ابعاد فرهنگ سازی و باورمند کردن تمام ارکان مدیریت شهری در اقتصاد مقاومتی 
است.به گفته وی، توجه به اقتصاد مقاومتی در اسناد بالادستی و قوانین، باورمند کردن 
و توانمندسازی کارکنان، توجه به نقش محوری مساجد، هویت بخشی به کالاهای بومی 
و داخلی و ارائه گزارش های مستمر به مردم از جمله راهکارهای فرهنگ سازی در حوزه 

اقتصاد مقاومتی است.
علمی بودن یکی از ویژگی های بارز اقتصاد مقاومتی است 

ملایی توجه به نخبگان و استعدادهای بومی، تقویت مشارکت با شرکت های دانش بینان، 
راه اندازی مرکز رشد مدیریت شهری و طراحی جایزه نوآوری شهری را از راهکارهای مدیریت 
علمی اقتصاد شهری دانست و افزود: علمی بودن یکی از ویژگی های بارز اقتصاد مقاومتی 
است.وی بااشاره به اهمیت اصلاح نظام مالی و درآمدی شهرداری ها و حرکت به سمت 
درآمدهای پایدار در اقتصاد مقاومتی خاطرنشان کرد: یکپارچه سازی سیستم مالی و درآمدی 
بخش های مختلف شهرداری، محاسبه و دریافت بهای خدمات شهری و دریافت عوارض، 
تجمیع عوارض شهرداری، ایجاد ساز و کار مناسب برای دریافت ارزش افزوده و تدوین سبد 
سرمایه گذاری در شهر راهکارهای اصلاح نظام مالی در شهرداری ها هستند.این عضو شورای 
شهر قم صرفه جویی در هزینه های جاری و عمرانی شهرداری را از ضروریات حرکت به سوی 
اقتصاد مقاومتی دانست و ابراز داشت: به کارگیری مهندسی ارزش در طرح ها و پروژه های 
عمرانی، توجه به اصل 44 قانون اساسی مبنی بر برون سپاری، تمرکز زدایی و منطقه محوری 
و واگذاری تصمیمات به بخش های عملیاتی، توجه به اقتصاد گردشگری و بودجه محوری 
از راهکارهای صرفه جویی است.وی افزود: اصلاح الگوی مصرف و ترویج مصرف کالاهای 
داخلی از موضوعات مهم دیگری است که در این حوزه باید به آن توجه داشته باشیم.ملایی 
تهیه پیوست فرهنگی اجتماعی و پیوست زیست محیطی، بازیافت پساب شهری، توسعه 
کارخانه جات بازیافت، بهینه سازی آبیاری فضای سبز و جلوگیری از اسراف در مجموعه 
شهرداری را از موضوعات مهم در این زمینه دانست.وی با اشاره به اهیت شفاف سازی 
اقتصادی در شهرداری قم عنوان داشت: با بهره گیری از ظرفیت فضای مجازی و هوشندسازی 
این کار بهتر صورت می گیرد.به گفته این عضو شورای شهر قم، تقویت تیم های حراست و 
کنترل، به کارگیری افراد متخصص در پست های سازمانی و کنترل هوشمند پروژه ها از جمله 
راهکارهای شفاف سازی اقتصادی در شهرداری ها است.ملایی پیشنهاد ایجاد قرارگاه عملیاتی 
اقتصاد مقاومتی در شهرداری قم را مطرح کرد و گفت: اینکه می گوییم قرارگاه به این دلیل 

است که در شرایط بحرانی هستیم و نیاز به عملکرد فرابخشی داریم.

سرپرست سازمان فرهنگی و ورزشی شهرداری قم خبر داد:

 برپایی ۱0 ایستگاه فرهنگی با محوریت 
فرهنگ شهروندی در قم

 سرپرست سازمان فرهنگی،  هنری و ورزشی شهرداری قم از برپایی 10 ایستگاه فرهنگی 
با محوریت فرهنگ شهروندی و حفظ محیط زیست با بهره گیری از آیات و روایات خبر داد. 
سیدرسول موسوی نژادیان با اشاره به برنامه های ماه مبارک رمضان سازمان فرهنگی، 
هنری و ورزشی شهرداری قم اظهار کرد: 10 ایستگاه فرهنگی با محوریت موضوعات فرهنگ 
شهروندی و حفظ محیط زیست راه اندازی شده که با بهره گیری از آیات قرآن، احادیث و 
روایات معصومان محصولات متنوع تولید و عرضه می شود.وی خاطرنشان کرد: برگزاری 
این نمایشگاه ها در قالب 10 ایستگاه از پنجم تا آخر ماه مبارک رمضان در نقاط مختلف 
برنامه ریزی شده است. سیاست سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم این بوده که 
خدمات به صورت عادلانه و با محتوای واحد در همه نقاط شهر توزیع شود.سرپرست سازمان 
فرهنگی،  هنری و ورزشی شهرداری قم با بیان اینکه خدمات متنوع و جذاب فرهنگی و 
هنری با محتوای مذهبی در این ایستگاه ها ارائه می شود، گفت: عرضه محصولات در این 
ایستگاه ها به ویژه برای قشر کودک و نوجوان بوده و تلاش زیادی برای تدارک افطاری در 
هر 10 ایستگاه در جریان است که امیدواریم بتوانیم این تصمیم را عملیاتی کنیم.وی به 
اجرای برنامه های قرآنی با مشارکت دبیرخانه کانون های فرهنگی و هنری مساجد اشاره کرد 
و افزود: این برنامه ها به مدت 30 شب در 30 مسجد شهر قم از سوی دبیرخانه کانون های 
فرهنگی و هنری مساجد و با حمایت سازمان فرهنگی و هنری شهرداری قم برگزار می شود.

موسوی نژادیان یادآور شد: برگزاری پنج خیمه نماز جماعت از سوی این سازمان با مشارکت 
بسیج در بوستان های جوان، لاله، شهید بنیادی، علوی و غدیر از دیگر برنامه های ماه مبارک 

رمضان می باشد.

محتشم  مومنی

انسان موجودی است که از روز ازل به خطاکاری شهره آفاق شده 
و از آغاز خلقت و آفرینش مهر »جایز الخطا بودن« بر پیشانی اش 
خورده و درست از همین رو در طول عمر کوتاه و ناپایدار دنیوی اش 
به کرات و دفعات مرتکب معاصی و گناهان کوچك و بزرگ شده و از 
صراط مستقیم عبودیت و بندگی حق تعالی منحرف می شود. دل 
و جان خود را به زنگار گناه می آلاید و از ساحت قرب پروردگار دور 
می شود و درنتیجه طوق بندگی شیطان را بر گردن می نهد و به قول 

معروف: »بارکش غول بیابان می شود«.
ولی در این میان و در بین خیل کثیر گنهکاران بی خیال و غافل 
از حساب و کتاب رستاخیز، گروهی به واسطه برخورداری از وجدان 
بیدار و جان هوشیار، به محض ارتکاب گناه، دچار تشویش، اضطراب و 
پریشانی می شوند که صدالبته این ناراحتی و اندوه ارتکاب گناه خود 
یکی از نشانه های ایمان بوده و در احادیث اسلامی از علائم مومن 
شناخته شده است. از جمله در حدیث زیر که از وجود مبارك امام 

صادق)علیه السّلام( نقل شده به این مطلب اشاره گردیده:
»کسی که نیکوکاری اش او را شادمان و بدکاری اش او را اندوهگین 

کند مومن است.«)1(
خلاصه آنکه چنین انسانی که اندوه گناه او را می آزارد، خاضعانه 
به دنبال فرصتی می گردد تا با توبه و استغفار، زنگارهای معصیت را 
از آینه دل و جان خود زدوده و بار دیگر جان تیره را همچون آینه 
درخشان و روشن و تابنده نماید. و برای او »ماه مبارك رمضان« بهترین 
فرصت است. چرا که در این ماه شریف تمامی زمینه های آمرزش از 
سوی خداوند فراهم است و درك محضر و مجلس رمضان بالاترین و 
ارزشمندترین سعادت معنوی را نصیب آدمی می نماید و لذا به انسان 

خطاکار طالب آمرزش از قول حافظ علیه الرحمه باید گفت:
  دریاست مجلس او دریاب وقت و در یاب

  هان ای زیان رسیده وقت تجارت آمد.
  زمینه های مناسب آمرزش در ماه مبارك رمضان

همان طور که گفتیم در این ماه تمامی شرایط برای آمرزش و 
برخورداری از لطف و رحمت خداوند فراهم است و بر گنهکار فرض 
است که از این فرصت بی بدیل به بهترین وجهی بهره برداری کند و 
ما در این بخش از نوشتار خود به برخی از زمینه های مساعد آمرزش 

در ماه رمضان اشاره می کنیم:
کسی که نیکوکاری اش او را شادمان و بدکاری اش او را اندوهگین 

کند مومن است.
الف- باز بودن درهای رحمت و بسته بودن درهای غضب 

الهی
رسول گرامی اسلام)ص( در خطبه شریف شعبانیه که در آستانه 

ماه مبارك رمضان ایراد فرموده اند خطاب به مسلمانان  می فرمایند:
»ایهاالناس ان ابواب الجنان مفتحه فاسألوا ربکم ان لا یغلقها علیکم 
و ابواب النیران مغلقه فاسألوا ربکم ان لایفتحها علیکم...: ای مردم همانا 
[در این ماه] درهای بهشت باز است پس بخواهید از پروردگارتان 
که آنها را برشما نبندد و درهای آتش بسته است پس بخواهید از 

پروردگارتان که آنها را بر شما نگشاید...«
با عنایت به این جملات، براستی آیا زمانی بهتر از ماه مبارك رمضان 
برای برخورداری از نسیم رحمت الهی و آمرزش بیکران پروردگار می 
توان به دست آورد. موقعیتی که بهشت آغوش گشوده تا مهربانانه 
طالبان خویش را در آغوش کشد و از نعیم بی حد و مرز خود آنان 
را بهره مند سازد و از دیگر سو جهنم درهای خشم و غضب خود را 
بسته و همان گونه که آتش نمرودی بر ابراهیم)علیه السّلام( سرد و 
سلامت گردید، آتش قهر جهنم نیز بر گنهکاران پشیمان و آمرزش 

طلب سرد و سلامت است؟!
  ب- دربند بودن شیاطین

آدمی در مسیر حرکت به سوی کمال و قرب پروردگار با موانع 
بسیاری مواجه است که یکی از این موانع که بواقع مانعی اساسی نیز 
محسوب میگردد، وجود دشمنی سرسخت و حسود بنام »شیطان« 
است که بنا به نقل قرآن کریم از روز نخست خلقت آدم )علیه السّلام( 
کمر به گمراهی اولاد آدم )علیه السلام( بسته و در جای جای این 
کتاب آسمانی از او بنام »عدو مبین« یاد شده و با وجود چنین دشمن 
عنودی براستی حرکت در صراط مستقیم بسی مشکل و طاقت 
فرساست مگر آنکه دست لطف الهی یاریگر آدمی گردد، که حافظ 

گفت:
  دام سخت است مگر یار شود لطف خدای

                                        ورنه آدم نبرد صرفه ز شیطان رجیم
  و یکی از الطاف الهی در ماه مبارك رمضان بر انسان مستغفر، در 
غل و زنجیر بودن این خصم پلید و اعوان و انصارش میباشد که در 
نتیجه آدمی آزادانه و بدون برخورد با این موانع صعب و سخت میتواند 
به سوی خداوند رجوع کرده و آمرزش بخواهد و به صراط عبودیت 
بازگردد، همانگونه که در خطبه شعبانیه از قول نبی مکرم اسلام)صلّی 
الله علیه و آله و سلّم( می خوانیم:»... و الشیاطین مغلوله فاسألوا ربکم 
ان لا یسلطها علیکم:]و در این ماه[ شیاطین در غل و زنجیرند پس 

بخواهید از پروردگارتان که آنها را بر شما مسلط نگرداند«.
بگو اگر دعای شما نباشد پروردگار من به شما عنایتی نخواهد کرد.

ج- اجابت دعا
یکی از بهترین نعمتهای الهی برای ما آدمیان همین اجازه ای است 
که خداوند به ما داده تا با او سخن بگوئیم و نیازها و خواست های 
خود را از او درخواست نمائیم. خداوند عزیز در این جهت نه تنها اجازه 
فرموده، بلکه اصولاً امر فرموده و ترك دعا را موجب محرومیت از توجه 
خودش به ما اعلام داشته. همچنانکه در آخرین آیه سوره مبارکه 

فرقان به این مطلب تصریح  شده است:
»قل ما یعبوا بکم ربی لولا دعاوکم: بگو اگر دعای شما نباشد 

پروردگار من به شما عنایتی نخواهد کرد.«
های  حاجت  مهمترین  از  یکی  خداوند،  از  خواهی  آمرزش  و 
همیشگی آدمی بوده است و از آنجا که دعای روزه دار در این ماه 
شریف به طور قطع و یقین مورد اجابت خداوند است فلذا چه فرصتی 
بهتر از ماه رمضان برای برخورداری از آمرزش آنهم از طریق دعاهای 

مستجاب؟! و ناگفته نماند که اگرچه دعا نمودن در همه حال و اوقات 
ارزشمند بوده و امکان پذیر است ولی آنچه مسلم است این عمل 
خداپسندانه در پاره ای از اوقات از فضیلت بیشتری برخوردار بوده و به 
اجابت مقرون تر است که یکی از این اوقات »ماه مبارك رمضان« است 
که فی الواقع شریفترین اوقات و فرصت ها برای دعا کردن میباشد و 
رسول خدا)صلّی الله علیه و آله و سلّم( در این خصوص می فرمایند: 
»و هو شهر دعیتم فیه الی ضیافه الله... و دعاؤکم فیه: و ماه رمضان 
ماهی است که خوانده شده اید در آن به سوی مهمانی خداوند... و 

دعاهای شما در آن مورد اجابت است.«)2(
 د- توفیق سحرخیزی

توبه و بازگشت به سوی خداوند و طلب عفو و آمرزش امری 
است که در هر ساعت از شبانه روز انجام پذیر است ولی بدون 
شك و تردید سحرگاهان و آنگاه که چشمهای مردمان در خواب 
است و عالم را سکوت و سکون فرا گرفته، بهترین فرصت برای 
این امر عظیم است و توبه در این وقت از همه اوقات دیگر بیشتر 
مورد رضای پروردگار و مقبولیت آن ذات مقدس قرار دارد چرا که 
از هرگونه شائبه ریا و دورویی بدور است و از همین رو در قرآن 
کریم از »توبه کنندگان در سحرگاهان«)3( تجلیل شده و اعلام 
گردیده که اینان مورد لطف خداوند قرار دارند. ولی با اینهمه باید 
به این حقیقت اعتراف کنیم که بسیاری از ما بنا به دلائل گوناگون 
و بهانه های درست و نادرست در طول ایام و لیالی سال این توفیق 
سحرخیزی و تهجد را از کف می دهیم و باب رحمت الهی را بر 
خود می بندیم!! و در ارزش ماه مبارك رمضان همین بس که در این 
ماه عزیز برای آنانکه اهل تهجد و شب زنده داری نیستند بالاجبار 
فرصتی فراهم میشود تا تهجد و سحرخیزی و برخورداری از نسیم 
لطف و رحمت خداوند را در طول یکماه تجربه کنند و از آمرزش 
خداوند در این اوقات بهره مند گردند. فلذا بر انسان گنهکار فرض 
است که قدر سحرهای این ماه شریف را به نیکی دانسته و فرمان الهی 
را که میفرماید »یا ایهاالذین امنوا توبو الی الله توبه نصوحا... ای گروهی 
که ایمان آوردید توبه کنید بسوی خدا توبه کردنی که نصوح باشد 
)تحریم.8(« گردن نهاده و با عزمی مردانه به سوی خداوند و رحمت و 
مغفرتش بازگشت نماید که کلید تمامی سعادت ها در همین استغفار 
سحرگاهان و آمرزش خواهی نیمه شب قرار دارد که حافظ علیه 

الرحمه فرمود:
  هر گنج سعادت که خدا داد به حافظ

                                          از یمن دعای شب و ورد سحری بود
مرو به خواب که حافظ به بارگاه قبول

                                          ز ورد نیمشب و درس صبحگاه رسید
  توبه و بازگشت به سوی خداوند و طلب عفو و آمرزش امری است 
که در هر ساعت از شبانه روز انجام پذیر است ولی بدون شك و تردید 
سحرگاهان و آنگاه که چشمهای مردمان در خواب است و عالم را 
سکوت و سکون فرا گرفته، بهترین فرصت برای این امر عظیم است 
و توبه در این وقت از همه اوقات دیگر بیشتر مورد رضای پروردگار و 

مقبولیت آن ذات مقدس قرار دارد.
 از آنچه در این نوشتار کوتاه آورده شد این مطلب به دست می 
آید که ماه مبارك رمضان برای کسی که در اثر غفلت و فراموشی 
آلوده به معاصی گردیده و طالب زدودن زنگار گناه از لوح دل و جان 
خویش است نیکوترین زمان است و بهترین فرصت و آنکه در اثر 
کثرت گناهان، مهر سیاهی و بیچارگی بر پیشانی اش خورده، چنانچه 
این فرصت ارزشمند را از دست دهد جز هلاکت بهره ای نخواهد 
داشت، که پیامبر اکرم)صلّی الله علیه و آله و سلّم( در خطبه شریف 
شعبانیه فرمود: »فان الشقی من حرم غفران الله فی هذاالشهر العظیم: 
شقی و بدبخت کسی است که محروم گردد از آمرزش خداوند در 

این ماه بزرگ«.
و در همین رابطه توجه به روایت و حکایت زیر نیز که در جلد دوم 
تفسیر شریف »روض الجنان و روح الجنان« تألیف دانشمند و مفسر 
گرانقدر شیعه در قرن ششم هجری شیخ ابوالفتوح رازی و ذیل آیه 38 
سوره مبارکه بقره، نقل گردیده آموزنده خواهد بود: »و در خبر هست 
که: چون ابتدای اسلام بود و اول هجرت بود، رسول علیه السلام از 
مکه به مدینه آمده بود و مسجد بنا کرده، ستونی است که آن را حنانه 
خوانند. رسول علیه السلام بر آن ستون تکیه کردی و برای صحابه 
خطبه کردی بر پای استاده. چون مسلمانان بیشتر شدند و عدد و 
عدت بسیار شد، دستوری خواستند و گفتند: ما را خوش نیست که 
ما نشسته و تو بر پای استاده ما را خطبه می کنی. دستور باش [اجازه 
ده] ما را تا برای تو منبری سازیم تا بدان جا خطبه کنی؟ گفت: روا 
باشد، این منبر که امروز هست بساختند. رسول علیه السلام آن روز از 
در مسجد درآمد و آهنگ منبر کرد و نزدیك ستون حنانه نرفت، منبر 
سه پایه بود. پا بر پایه اول نهاد و گفت: آمین، و بر دوم نهاد و سوم 
همچنین [آمین می گفت] و کس را ندیدند که دعا می کرد. چون بر 
منبر شد و بنشست خطبه آغاز کرد... [اصحاب] گفتند: یا رسول الله! 
چون از در درآمدی و به پایأ منبر برشدی، سه بار آمین گفتی، و کس 
دعایی نمیکرد؟ گفت: بلی جبریل دعا می کرد و شما نمی شنیدی. 
چون پا بر پایأ اول نهادم، جبریل گفت: من ادرك والدیه او واحداً منهما 
و لم یغفر له ابعده الله؛ هرکه مادر و پدر را دریابد و او را نیامرزند، ابعده 
الله، خدای او را هلاك کناد. من گفتم آمین! چون پا بر پایأ دوم نهادم 
گفت: هرکه ماه رمضان دریابد و او را نیامرزند، ابعده الله؛ خدای تعالی 
او را هلاك کناد. من گفتم آمین! چون پا بر پایأ سوم نهادم، گفت: هرکه 
پیش او ذکر تو کنند و نام تو برند و بر تو سلام [صلوات] نفرستد ابعده 

الله، خدای تعالی او را هلاك کناد، من گفتم: آمین!«)4(
و در یك کلام ماه مبارك رمضان ماه عبادت و آبادانی خانأ دل است 
که در اثر طوفان گناهان ویران شده و خرابی بهم رسانیده است، به 

تعبیر حافظ علیه الرحمه:
خاك وجود ما را از آب دیده تر کن 

                                             ویرانسرای دل را گاه عمارت آمد...
  1- اصول کافی، ج5، باب المؤمن، حدیث ششم

2- خطبه شعبانیه پیامبر اکرم)ص(
3- سوره آل عمران آیه 81

4- تفسیر روض الجنان، ج2، ص53 و ص63

رمضان فصل آمرزش 

سه شنبه  هجدهم خرداد 1395   سال نوزدهم   شماره 4019

رئیس پلیس فتا استان قم  خبرداد:

دستگیری عامل تهدید و اخاذی
 در شبکه اجتماعی تلگرام

رئیس پلیس فتا استان قم از  دستگیری فردی خبر داد که اقدام به تهدید و اخاذی 
در شبکه اجتماعی تلگرام می کرد.  سرهنگ علی موالی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه 
خبری پلیس، اظهارداشت:در پی شکایت خانمی مبنی بر اینکه فرد ناشناسی در شبکه 
اجتماعی تلگرام پس از ابراز علاقه و پیشنهاد ازدواج با اغفال نامبرده 13 میلیون تومان 
از وی کلاهبرداری کرده با توجه به حساسیت موضوع بلافاصله ضمن تشکیل پرونده 
موضوع در دستور کارشناسان پلیس فتا استان قم قرار گرفت. وی گفت: در ادامه پس از 
انجام اقدامات تخصصی متهم شناسایی و با اخذ دستور از مقام قضائی استان دستگیر شد. 
رئیس پلیس فتا استان قم افزود:متهم با دیدن ادله انکار ناپذیر به بزه انتسابی خود اعتراف 
و اذعان کرد با شاکیه مدتی پیش در یکی از سایت های فضای مجازی آشنا شده و با سوء 
استفاده از سادگی نامبرده مبالغی را به بهانه های مختلف از وی دریافت می کردم. سرهنگ 
موالی افزود:در نهایت پرونده متشکله به همراه متهم به دادسرا ارسال و نامبرده نیز با صدور 
قرار قانونی روانه زندان شد. رئیس پلیس فتا استان قم سپس در توصیه به شهروندان بیان 
داشت: اتکا به اینترنت و فضای مجازی ممکن است در نگاه اول راهی آسان برای همسریابی 
تلقی شود ولی واقعیت آن است که فضای نامطمئن مجازی می تواند فرصتی را برای افراد 
سود جو فراهم آورد تا با دام افکنی، اقدام به کلاهبرداری از افراد کرده و به فکر آسیب زدن 
به آنها برآیند، از این رو کاربران فضای مجازی به ویژه جوانان باید همواره با حفظ هوشیاری 

و رعایت هشدارهای ارائه شده مراقب باشند تا از دام کلاهبرداران مصون بمانند.

رئیس پلیس آگاهی استان قم خبرداد:

دستگیری سارق حرفه ای با57 سابقه جیب بری
رئیس پلیس آگاهی استان از دستگیری یک سارق سابقه دار در قم خبر داد و گفت: 

متهم در تحقیقات مأموران آگاهی استان به 57 فقره سرقت جیب بری اعتراف کرد. 
سرهنگ احمد کرمی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: یکی از 
سارقان حرفه ای که در مکان های شلوغ اقدام به جیب بری می کرد توسط عوامل انتظامی 
استان شناسایی و دستگیر شد. وی گفت:متهم پس از حضور در مکان های پر رفت و آمد و 
شلوغ از چند نفر جیب بری و متواری می شد که با ثبت شکایات مردمی، مکان های مورد 
نظر تحت کنترل نامحسوس مأموران انتظامی استان قرار گرفت و سرانجام سارق شناسایی 
و در حین ارتکاب جرم دستگیر شد. رئیس پلیس آگاهی استان قم افزود: در بازرسی از 
متهم مدارک شناسایی و کارت های عابر بانک متعلق به افراد مختلف کشف شد. سرهنگ 
کرمی بیان داشت: با انتقال نامبرده به پلیس آگاهی استان وی در تحقیقات کارآگاهان به 
57 فقره سرقت اعتراف کرد. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم در پایان 
به لزوم هوشیاری مردم در اماکن شلوغ و پررفت و آمد تاکید کرد و از شهروندان خواست 
به نکات ذیل توجه کنند. در اماکن شلوغ و پر ازدحام و یا در هنگام سوار شدن به اتوبوس، 
مینی بوس و نشستن در داخل خودروهای شخصی مراقب پول نقد همراه خود باشید و تا 
حد امکان به جای پول نقد، از کارت های عابر بانک استفاده کنید. کیف پول را به نحوی در 
جیب خود بگذارید که تمام آن در داخل جیب قرار داشته باشد و از قراردادن تمام پول خود 
در یك جیب خودداری کنید ، تا حد امکان پول خود را در جیبی قرار دهید که دسترسی 

به آن به آسانی ممکن نباشد. 

دستگیری خانم تبهکار

کینه زنانه در گیلان دردسر ساز شد
رئیس پلیس فتا فرماندهی انتظامی استان گیلان از شناسایی و دستگیری عامل ایجاد 

صفحه غیر اخلاقی علیه شهروند گیلانی در اینستاگرام خبرداد.
به گزارش گروه باشگاه خبرنگاران جوان، سرهنگ "محمدخانی" رئیس پلیس فتا 
فرماندهی انتظامی استان گیلان با اعلام این خبر گفت: در پی ارجاع یک فقره پرونده 
از دادسرای عمومی و انقلاب شهرستان رشت به دادخواهی خانم جوان گیلانی مبنی بر 
ساخت صفحه غیر اخلاقی علیه وی در اینستاگرام، موضوع به صورت ویژه در دستورکار 
پلیس فتا قرار گرفت.وی افزود:با پی جویی های فنی و پلیسی، عامل ایجاد صفحه غیر 
اخلاقی علیه شهروند گیلانی در اینستاگرام شناسایی و با هماهنگی مقام قضایی در 
رشت دستگیر شد .سرهنگ محمدخانی اظهار داشت: با توجه به ادله دیجیتال کشف 
شده، متهم که خانمی 21 ساله اهل و ساکن رشت بود، به بزه انتسابی خود و اینکه با 
ایجاد صفحه غیر اخلاقی و نسبت دادن مطالب ناروا و انتشار مطالب موهن علیه شاکیه 
در اینستاگرام  قصد هتک حیثیت کردن او  را داشته اعتراف و انگیزه خود را از این کار 
انتقامجویی و تسویه حساب شخصی عنوان کرد که جهت سیر مراحل قانونی تحویل 

دادسرای عمومی و انقلاب شهرستان رشت گردید.

 دو جوانی که با فروش عتیقه های تقلبی از پنج نفر در استان های تهران، قم و مرکزی 
در حدود 6 میلیارد و 770 میلیون ریال کلاهبرداری کرده بودند در عملیات کارآگاهان 

پلیس شهرستان زرندیه دستگیر شدند. 
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، در اسفندماه سال گذشته فردی از اهالی زرندیه 
به پلیس آگاهی شهرستان مراجعه کرد و اذعان داشت که از او مبلغ سه میلیارد ریال 
کلاهبرداری شده است. شاکی در اظهارات خود به کارآگاهان اذعان داشت: از چندی پیش 
با دو نفر آشنا شدم که قصد فروش اشیاء عتیقه را داشتند و در این مدت با اطمینانی که 
نسبت به آنها پیدا کردم، قرار شد اشیاء عتیقه به مبلغ سه میلیارد ریال به من فروخته 
شود. وی اضافه کرد: به منظور انجام معامله، محلی را در بیابان های اطراف شهرستان در 
نظر گرفتیم که آنها بعد از تحویل پول، اعلام داشتند که عتیقه ها را در حفره ای در زیر 
زمین پنهان کرده اند و زمانی که من در حال خارج کردن اشیا از زیر خاك بودم، آنها با سر 
و صدا و اعلام حضور پلیس از محل متواری شدند که من بعد از آن با بررسی دقیق اشیاء 
متوجه شدم که آنها عتیقه نبوده و از من کلاهبرداری شده است. با اعلام این خبر بلافاصله 
پرونده در اختیار تیمی از کارآگاهان مجرب پلیس آگاهی شهرستان زرندیه قرار گرفت و 
با اطلاعات و سرنخ هایی که از متهمان پرونده به دست آمد و با انجام تحقیقات تخصصی، 
دو جوان کلاهبردار شناسایی و در عملیاتی در شهرستان ساوه دستگیر شدند. سرهنگ 
"داود کاظمی" فرمانده انتظامی شهرستان زرندیه در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس گفت: در تکمیل تحقیقات کارآگاهان و در استعلام های انجام گرفته، مشخص 
شد که این دو جوان به همین روش از چهار نفر دیگر نیز در شهرهای قم و تهران نیز 

کلاهبرداری کرده اند. وی اضافه کرد: قبل از عملیات دستگیری، متهمان در حال برنامه 
ریزی برای کلاهبرداری دیگری به همین روش بودند که با اقدام سریع ماموران انتظامی 
دستگیر شدند. سرهنگ کاظمی از معرفی متهمان به زندان خبر داد و خاطر نشان کرد: 
با تکمیل تحقیقات، میزان کلاهبرداری متهمان در این پرونده ها حدود 6 میلیارد و770 

میلیون ریال برآورد شده است. 

 فرمانده انتظامی استان از انهدام دو باند بزرگ مواد مخدر در درگیری مسلحانه پلیس 
و کشف دو تن و 197 کیلو تریاک و دستگیری سه قاچاقچی طی 48 ساعت گذشته 

خبر داد. 
 سردارحسین رحیمی گفت: مبارزه با قاچاقچیان مواد مخدر و رصد مداوم باندهای 
توزیع کننده مواد افیونی یکی از مهمترین وظایف پلیسی است که به طور شبانه روزی 
در استان سیستان و بلوچستان در حال انجام است.فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان 
افزود: در نتیجه رصد و انجام اقدامات شبانه روزی پلیسی،مأموران انتظامی شهرستان 
سراوان،یک باند بزرگ را که با استفاده از چهار دستگاه خودرو سبک، قصد جابه جایی 

مقادیر زیادی مواد مخدر در منطقه »کوهک و گشت« را داشت شناسایی کردند.

این مقام ارشد انتظامی تصریح کرد: در این عملیات شبانه، پس از اینکه اعضای این باند 
مسلح با مأموران درگیر شدند، سه قاچاقچی مسلح به همراه یک قبضه سلاح دستگیر و 
مأموران با توقیف چهار دستگاه خودرو موفق به کشف یک تن و 647 کیلو تریاک شدند.

فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان از اجرای یک عملیات دیگر خبر داد و گفت: در 
این عملیات شبانه مأموران انتظامی شهرستان مهرستان و پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان،یک باند دیگر از قاچاقچیان مسلح را که با استفاده از یک دستگاه خودرو تویوتا وانت 
در حال جا به جایی مواد مخدر در محور های فرعی بودند شناسایی کرده و پس از مدتی 
تعقیب و گریز پلیسی، اعضای این باند با به جا گذاشتن خودروی حامل 550 کیلوگرم 

تریاک از محل متواری شدند.

فرمانده انتظامي شهرستان "شاهین شهر" از دستگیري 
دو فرد کلاهبردار که با روشي خاص قصد فروش یک 
مجسمه تقلبي برنجي را به یکي از شهروندان داشتند، 

خبر داد. 
سرهنگ رجبعلي مختاري  در گفت و گو با خبرنگار 
پایگاه خبري پلیس گفت: پس از مراجعه یکي از شهروندان 
به پلیس آگاهي این شهرستان و اعلام این موضوع که دو 
فرد کلاهبردار قصد دارند یك مجسمه تقلبي را تحت عنوان 
مجسمه طلا به آنها بفروشند، رسیدگي به موضوع در 
دستور کار قرار گرفت. وي ادامه داد: این دو فرد با ترفندي 
خاص یك قطعه کوچك طلا را که از قبل به مجسمه جوش 

داده بودند، جدا مي کنند و جهت آزمایش به خریدار مي 
دهند. این مقام انتظامي افزود: فرد خریدار قبل از انجام 
معامله به آنها مشکوك مي شود و موضوع را با پلیس در 
میان مي گذارد. مختاري بیان داشت: ماموران بلافاصله 
یك  با  همراه  را  کلاهبردار  فرد  دو  و   شدند  عمل  وارد 
مجسمه برنجي قلابي دستگیر کردند. سرهنگ مختاري 
در پایان با اشاره به این که این دو کلاهبردار متقلب با 
تشکیل پرونده به مراجع قضائي منتقل شدند از شهروندان 
خواست: به هیچ وجه فریب وعده هاي دروغین چنین 
افرادي را نخورند و در صورت مواجهه با این پیشنهادات، 

قبل از هر گونه اقدام،  موضوع را به پلیس اطلاع دهند.

فردی شیاد که با تهدید به انتشار تصاویر خصوصی یکی 
از کاربران شبکه های اجتماعی قصد اخاذی از وی را داشت 

توسط پلیس فتا خراسان رضوی شناسایی و دستگیر شد.
به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان، رئیس پلیس فتا 
استان خراسان رضوی با اعلام این خبر گفت: در پی شکایت 
خانمی جوان مبنی بر اخاذی با تهدید به انتشار تصاویر 
خصوصی اش در شبکه های اجتماعی، تیمی از کارشناسان 

پلیس فتا این فرماندهی وارد عمل شدند.
 سرهنگ "جواد جهانشیری" افزود: کارشناسان پلیس فتا 
پس از بررسی دقیق اظهارات شاکی با یک سری تحقیقات 
فنی در فضای سایبر متهم را شناسایی و با هماهنگی مقام 
ادامه داد: متهم که مردی  قضایی دستگیر کردند. وی 
22 ساله است در مواجهه با مستندات دیجیتالی کشف 

شده به جرم خود اعتراف و اظهار داشت توسط گوشی 
مادرم در گروهی با عنوان خرید خانگی عضویت داشت با 

ترفندی مبنی بر ارسال شارژ رایگان مدیر گروه را فریب 
داده و توانستم نسخه ای از شبکه اجتماعی وی را بر روی 
گوشی خود نصب و با برداشت اطلاعات و تصاویر خصوصی 
شاکی که در این گروه عضو بوده با تهدید به انتشار تصاویر 
خصوصی از وی قصد اخاذی داشتم که شناسایی و دستگیر 

شدم. 
سرهنگ جهانشیری با اشاره به معرفی متهم به مقام 
تصاویر  نگهداری  از  کرد  توصیه  شهروندان  به  قضایی 
شخصی و خانوادگی خود در گوشی های تلفن همراه و 
رایانه خودداری کرده و به هیچ عنوان گوشی خود را در 
اختیار دیگران قرار ندهند و همواره از کدهای امنیتی برای 
جلوگیری از سرکشی افراد غیرمجاز در گوشی های خود 

استفاده کنید.

فرمانده انتظامی شهرستان زرندیه  خبرداد:

کلاهبرداری میلیاردی فروشنده های عتیقه های تقلبی 

فرمانده انتظامی سیستان و بلوچستان  خبرداد:

انهدام 2 باند بزرگ مواد مخدر 

دستگیري فروشندگان مجسمه تقلبي در "شاهین شهر" 

روش بی شرمانه پسر جوان برای اخاذی مدیر گروه
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اخلالگری؛ آسیب سیاسی 
سخت درمان

اخلالگری در مراسم و سخنرانی برخی چهره ها و مسوولان به رغم تذکرهای مقام های 
ارشد نظام به ویژه رهبری در پرهیز از اینگونه رفتارها، به تازگی تکرار شد؛ رفتاری که در 
نگاه تحلیلگران نه یک رفتار فردی بلکه سازماندهی شده به شمار می رود و در قامت آسیبی 

سیاسی برخوردی جدی و قانونی را می طلبد.
چند سالی است که در سخنرانی برخی مسوولان و چهره های شاخص نظام، شاهد 
هستیم که عده ای با هدف برهم زدن مراسم به رفتارهای خارج از حوزه قانون و اخلاق 
دست می زنند. در این پیوند، عده ای در سخنرانی »سیدحسن خمینی« یادگار امام )ره( 
در بیست و هفتمین سالگرد ارتحال بنیانگذار جمهوری اسلامی اقدام به برهم زدن نظم و 
جلوگیری از سخنرانی وی کردند. این قبیل رفتارها پیشتر در سخنرانی »علی لاریجانی« 
رییسمجلس در بهمن ماه 1391 در قم و سخنرانی یادگار امام در چهاردهم خرداد پارسال 

هم مشاهده شد.
تکرار چندباره اینگونه رفتارها در مراسم سالگرد رحلت امام خمینی )ره( در حالی رخ 
می دهد که رهبر انقلاب بارها نسبت به بروز چنین رفتارهایی تذکر داده است. رهبری 
در 28 بهمن ماه 1391 در این باره گفت: »کسانی که راه می افتند و شعار می دهند 
اگر واقعاً حزب اللهی و مؤمن هستند بدانند که این کارها به ضرر کشور و خلاف شرع 
است«. رهبری همچنین در تازه ترین سخنرانی خود در مراسم سالگرد رحلت امام 
خمینی )ره( )جمعه 14 خرداد( طرز تفکری که انقلابی گری را مساوی افراطی بودن 
می خواند و مردم را به »تندرو« و »میانه رو« تقسیم می کند، یکی از خطاها برشمرد 
و بیان کرد: چنین دوگانه هایی که سوغات بیگانگان و سخن دشمنان است نباید وارد 

فرهنگ سیاسی کشور شود.
بررسی چرایی تکرار رفتارهای ناهنجار در سخنرانی ها و مراسم، هدف از این رفتارها، 
مساله سازماندهی و نیز راهکارهای مقابله با رفتارهای نامتعادل برخی گروه ها از جمله 
پرسش هایی بود که 2 تن از کارشناسان سیاسی در گفت وگو با گروه پژوهش و تحلیل 
خبری ایرنا به آن پاسخ دادند. به گفته کارشناسان، تکرار این روند ناصواب، شکل گیری 
اراده ای جدی در برخورد با افراد ساختارشکن را ضروری می سازد. تحلیلگران سیاسی این 
رفتارها را خارج از چارچوب انقلابی گری و همچنین سازماندهی شده دانستند و برخورد 

قانونی با اینگونه افراد را ضروری عنوان کردند.

* باید با رفتارهای خارج از چارچوب انقلابی گری برخورد کرد
»ابوالقاسم رئوفیان«، دبیرکل »حزب اسلامی ایران زمین« و فعال سیاسی اصولگرا در 
گفت وگو با ایرنا در زمینه چرایی رفتارهای اخلالگرانه و ساختارشکنانه گفت: این افراد، 
به قانون و اخلاق پایبند نیستند و هر کجا که خلاء قانون و اخلاق باشد طبیعی است که 
رفتارهایی خارج از شئونات یک شهروند جمهوری اسلامی را شاهد خواهیم بود. نظر به 
این که بارها مقام معظم رهبری مخالفت خود را نسبت به این گونه اقدام ها اعلام کرده 
اند، بازهم متاسفانه شاهد چنین رفتارهایی هستیم که خلاف منطق و آزادی به معنای 
واقعی است. این افراد اگر به وجدان خود رجوع کنند، در محکمه وجدان هم تبرئه نخواهند 
شد. در واقع تبعیت نکردن از توصیه های رهبری، حرکت در مسیری است که دشمنان 

می خواهند. 
رئوفیان هدف از چنین رفتارهای ناهنجاری را ناشی از 2 رویکرد متفاوت دانست و گفت: 
رویکرد نخست از جانب کسانی است که در باور خود، احساس تکلیف می کنند. باید از این 
عده پرسید وقتی که رهبری شما را از این رفتارها منع می کند و چنین رفتاری را نمی 
پسندد، آیا باز چنین رفتاری یک تکلیف است؟ آیا انقلاب، اسلام یا شرع مقدس اینگونه 
رفتارها را تکلیف کرده که شما خلاف توصیه های رهبری عمل کنید؟ قانون نیز چنین 

چیزی را برنمی تابد. 
رویکرد دوم در کسانی مشاهده می شود که از ابتدا با هدف هنجارشکنی و برهم زدن 
تجمعات وارد می شوند و چهره جوانان انقلابی ما را مخدوش می سازند. باید با این عده با 
قاطعیت برخورد شود. افراد دارای رویکرد نخست را باید ارشاد کرد اما با گروهی که رویکرد 
دوم را درپیش می گیرند، باید به شدت برخورد شود. این فعال سیاسی اصولگرا تاکید کرد 
که این رفتارها خودجوش نیست بلکه اینگونه رفتارها مهندسی و سازماندهی می شوند. 
دبیر کل حزب اسلامی ایران زمین درباره راهکارهای جلوگیری از چنین رفتارهایی، تصریح 
کرد: با توجه به نیت و متناسب با رفتارهای این گروه از افراد، باید برخورد کرد. کسانی که 
گمان می کنند، رفتارشان جزو شاخصه های انقلابی گری است، به طور کامل در اشتباه 
هستند چرا که امام خمینی )ره( و رهبری همواره چنین اعمالی را محکوم کرده اند. پس 
این رفتارها خارج از چارچوب انقلابی گری است. جامعه ما بیش از هر زمان دیگری نیاز به 

آرامش دارد و این اعمال، خلاف قانون، معنویت و اخلاق است.

*کاهش تمرکز دولت و ایجاد ناامیدی مردم، هدف گروه های هنجارشکن
»فیاض زاهد« تحلیلگر مسایل سیاسی و مدرس دانشگاه نیز در گفت وگو با ایرنا در 
زمینه بروز چنین رفتارهایی گفت: یکی از روشنترین دلایل این اقدام ها، نگرانی از میزان 
اثرگذاری سیدحسن خمینی در فرآیند عمومی کشور است. موضع گیری های خمینی 
جوان برای نسل جدید جذاب است. به همین دلیل این افراطی ها نگران می شوند. با آن 
که بارها رهبری با اقدامات خودسرانه، مخالفت کرده اند اما این افراد به عمل خود ادامه 

می دهند. 
زاهد بر این باور است که اینگونه رفتارها نه تنها از محبوبیت افراد نمی کاهد بلکه آن را 
گسترش می دهد. بیشتر این رفتارها نیز برای عصبی کردن دولت اتفاق می افتد، برای آن 
که مردم را ناامید و تمرکز دولت را کم کنند. این تحلیلگر مسایل سیاسی به روشنی، عنوان 
کرد: این رفتارها نه تنها فردی نیست بلکه سازماندهی شده است. زاهد درباره راهکارهای 
جلوگیری از بروز و تکرار رفتارهای ناهنجار عده ای از افراد و گروه های وابسته به جریان 
های خاص، گفت: شورای عالی امنیت ملی با توجه به تاکیدهای مقام معظم رهبری باید 
برای مقابله با این رفتارها، راهکاری پیدا کند. همچنین نیروی انتظامی نیز می تواند مانع 

از چنین رفتارهایی شود.

دریــچه

گرچه کرسی های مهم مجالس هفتم، هشتم و نهم از هیات رییسه مجلس گرفته تا 
هیات رییسه کمیسیون ها بین اصولگرایان تقسیم می شد و فقط غلامرضا تاجگردون در 
مجلس اصولگرایانه نهم توانست بود بر کرسی ریاست کمیسیون برنامه و بودجه تکیه کند، 

اما مجلس دهم با حال و هوایی متفاوت وارد رقابت بر سر این کرسی ها شده است.
حضور پایاپای اصولگرایان و اصلاح طلبان در مجلس دهم فضای هیات رییسه مجلس 
را متفاوت کرد، امری که به نظر می رسد در رقابت های کمیسیونی هم شاهد باشیم و دو 

جریان با کاندیداهای خود وارد میدان شوند.
روز گذشته لیست اولیه عضویت نمایندگان مجلس شورای اسلامی در کمیسیون های 

تخصصی خانه ملت مشخص شد
به روال ادوار گذشته کمیسیون های امنیت ملی، اقتصادی و برنامه و بودجه از محبوبترین 
کمیسیون ها بودند که با تعداد بالای متقاضیان برای عضویت روبرو شدند. کمیسیون های 
انرژی، صنایع، عمران و آموزش هم درخواست های به نسبه زیادی داشتند و برخی از اعضای 

آنها باید روانه دیگر کمیسیون ها شوند.
کمیسیون شوراها، قضایی و حقوقی، اصل نود و فرهنگی با وجود اهمیتی که دارند اما با 

کمترین تقاضا همراه بوده اند.
آیین نامه چه می گوید؟

براساس آیین نامه داخلی مجلس هر کمیسیون می تواند بین 19 تا 23 عضو داشته باشد 
از همین رو کمیسیون هایی چون امنیت که 38 داوطلب دارد یا صنایع که با 33 درخواست 
عضویت روبرو شده است، طبیعتا باید با برخی از دواطلبانش خداحافظی کند تا آنها سقف 

عضویت دیگر کمیسیون ها را پر کنند.
فراکسیون ها لیست ارائه می دهند؟

هرچند تاکنون هیچ یک از دو فراکسیون ولایت و امید وارد رایزنی داخلی برای معرفی 
کاندیداهای خود برای کرسی های هیات رییسه مجلس و مشخصا ریاست این کمیسیون ها 
نشده اند، اما بدون شک رقابت بین دو جریان بر سر کرسی های ریاست کمیسیون ها جدی 
و پررنگ خواهد بود. در همین راستا می توان گمانه هایی را درباره گزینه های ریاست بر هر 

یک از کمیسیون ها مطرح کرد.
عارف به مصاف وزیر احمدی نژاد می رود؟

کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس را باید از جمله کمیسیون هایی دانست که با 
تقاضای بالا نمایندگان روبرو شده است، 25 نماینده ای که در میان آنها چهره هایی چون 
محمدرضا عارف مرد شماره اول انتخابات تهران، علی مطهری نایب رییس دوم مجلس، 
محمدمهدی زاهدی رییس 4 ساله کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس نهم و وزیر علوم 

دولت احمدی نژاد دیده می شوند.
اما رقابت بر سر کرسی ریاست بدون شک بین عارف و زاهدی خواهد بود، چه آنکه علی 

مطهری به دلیل عضویت در هیات رییسه نمی تواند رییس هیچ کمیسیونی باشد.
در این میان شانس عارف را می توان بیشتر از وزیر علوم احمدی نژاد دانست چه آنکه 
کمیسیون آموزش که در مجلس گذشته در ید کامل پایداری ها بود، این دوره تغییر ترکیب 
محسوسی داشته و حضور چهره های اصلاح طلبی چون پروانه سلحشوری، فریده اولادقباد، 
محمودصادقی و ...پررنگ است. همین امر نیز می تواند برگه برنده عارف در مقابل رییس 

سابق این کمیسیون باشد.
در این میان اما یک احتمال دیگر هم مطرح است. آن هم اینکه محمدرضا عارف وارد 
گود رقابت بر سر ریاست این کمیسیون نشود، امری که پیشتر از سوی گزینه های ریاست 
مجلس هم رایج بوده است. آنجا که غلامعلی حدادعادل بعد از شکست در رقابت با علی 

لاریجانی در کرسی ریاست مجلس نهم، راضی به حضور در ریاست هیچ کمیسیونی نشد.
کمیسیونی با جذابیت سفرهای خارجی

کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی را باید از محبوبترین کمیسیون های مجلس 
دانست، کمیسیونی که بنا به وظیفه و ماهیت کاری اش با جذابیتی به نام »سفرهای 
خارجی« همراه است که می تواند پوئن وسوسه کننده ای برای عضویت نمایندگان در این 
کمیسیون باشد. از همین روست که 38 نماینده مجلس دهم برای عضویت در آن اعلام 
آمادگی کرده اند. از همین رو باید منتظر ماند و دید قرعه نمایندگی در دیپلماتیک ترین 

کمیسیون مجلس، به نام کدامیک از این 38 نفر خواهد افتاد.
رقابت بر سر صندلی ریاست این کمیسیون هم باز میدانی از رزم آرایی اصولگرایان 

واصلاح طلبان است. علاءالدین بروجردی در چند دوره اخیر مجلس، مرد شماره یک 
کمیسیون امنیت بوده است؛ حتی آن زمان که حضور پایداری ها در این کمیسیون پررنگ 

بود او باز هم پیروز رقابت بر سر کرسی ریاست بود.
اما مصطفی کواکبیان که بعد از بازگشت به پارلمان بارها خود را به عنوان گزینه های 
ریاست و نایب رییسی مجلس معرفی کرده بود حال با ناکامی در رقابت بر سر کرسی 
ریاست و عدم کاندیداتوری در کرسی نایب رییسی، خود را آماده کاندیداتوری برای ریاست 
کمیسیون امنیت می کند. گرچه بعید به نظر می رسد در رقابت با بروجردی شانسی برای 
پیروی داشته باشد. کاظم جلالی هم که پیشتر در مجلس هشتم جایگاه سخنگویی این 
کمیسیون را عهده دار بود؛ گرچه تا کنون با بروجردی برای ریاست این کمیسیون رقابت 
نکرده ولی چنانچه دیگر در راس مرکز پژوهش ها نباشد؛ بعید نیست که نامزد ریاست 
کمیسیون امینت ملی شود. او سالهاست که خود را در مرکز پژوهش های مجلس مشغول 
کرده است و به نظر می رسد علاقه اش ماندگاری در آن مرکز باشد تا کرسی ریاست 

کمیسیون امنیت ملی.
رویارویی اصلاح طلبان با مردان احمدی نژادی مجلس دهم

کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات را باید مهمترین کمیسیون اقتصادی مجلس 
دانست، کمیسیونی که خصوصا در ایام بررسی بودجه های سنواتی یا برنامه های 5 ساله 
اهمیت دوچندن پیدا می کنند و بنا به آیین نامه داخلی مجلس همه اعضای آن بدون رای 

گیری به عضویت کمیسیون تلفیق در می آیند.
کرسی ریاست کمیسیون برنامه و بودجه در مجلس نهم تنها صندلی بود که دو سال 
ریاستش را به یک چهره اصلاح طلب سپردند. تاجگردون تنها نماینده چپ گرایی بود که در 
دوران اقلیت محض اصلاح طلبان در مجلس به سمت ریاست یک کمیسیون رسید. او در 
همین دوره دهم نیز شانس اصلی برای ریاست بر این کمیسیون است. در مقابل او می توان 
گزینه هایی چون محمدرضا تابش دیگر چهره اصلاح طلب و حمیدرضا حاجی بابایی وزیر 
آموزش و پرورش دولت احمدی نژاد را قرار داد. گرچه احتمال کاندیدا نشدن تابش به نفع 
تاجگردون وجود دارد ولی بعد از ناکامی حاجی بابایی در رقابت بر سر کرسی نایب رییسی 
مجلس، بعید به نظر نمی رسد وی خود را برای کرسی ریاست کمیسیون در معرض رای 

نمایندگان قرار دهد.
کمیسیون اقتصادی مجلس هم بدون شک از دیگر کمیسیون های مهم مجلس است، 
کرسی ریاست این کمیسیون که در دوره های پیش عمدتا در دست ارسلان فتحی پور بود. 
در این دوره از مجلس با عدم تایید صلاحیت و راهیابی او به مجلس، کمیسیون اقتصادی 
گزینه های جدید را پیش روی خود می بیند. الیاس حضرتی مرد اصلاح طلب مجلس دهم 
و محمود بهمنی رییس بانک مرکزی دولت احمدی نژاد محتمل ترین گزینه ها برای ریاست 

کمیسیون اقتصادی هستند.
دو چهره نفتی رودروی هم

کمیسیون انرژی مجلس از پرحاشیه ترین کمیسیون های مجلس نهم بود، مسعود میر 
کاظمی وزیر نفت احمدی نژاد در سالهای ابتدایی مجلس نهم در راس این کمیسیون بود 
ولی در نهایت جای خود را به علی مروی داد که سابقه نفتی پررنگی در کارنامه اش داشت.

مجلس دهم اما از حضور چهره های شاخص خالی است و محتمل ترین گزینه را می 
توان امیری خامکانی دانست که در ادوار اخیر مجلس تنها بر کرسی این کمیسیون تکیه 
کرده و زمانی هم سخنگوی این کمیسیون بوده است. هدایت الله خادمی از دیگر چهره های 
نفتی حاضر در این کمیسیون است که شانس حضور در کرسی ریاست این کمیسیون را به 
نسبه دارد. بهروز نعمتی هم گرچه در این کمیسیون عضویت دارد اما به دلیل حضورش در 

هیات رییسه امکان رقابت در انتخابات هیات رییسه کمسیون را ندارد.
ریاست کمیسیون اجتماعی به بانوی اصلاح طلب می رسد؟

وزرا و مدیران احمدی نژاد هنوز هم در مجلس حضور دارند، از زاهدی تا بهمنی و مصری. 
آنگونه که حتی بتوان برخی از آنها را گزینه های رقابت بر سر کرسی های ریاست کمیسیون 
ها معرفی کرد. کمیسیون اجتماعی هم پذیرای وزیر رفاه دولت نهم است و باید مصری را 
یکی از محتمل ترین گزینه ها برای حضور در رقابت بر سر کرسی ریاست این کمیسیون 
دانست. در برابر او افرادی چون علیرضا محجوب یا سهیلا جلودارزاده هم قرار داد. چهره های 
اصلاح طلبی که از قضا برخواسته از خانه کارگر هستند، با دغدغه های اجتماعی بدنه جامعه.

گرچه فراکسیون امید هنوز لیستی برای ریاست کمیسیون ها معرفی نکرده است، اما 

احتمال حمایت از جلودارزاده در رقابت بر سر کرسی ریاست کمیسیون اجتماعی وجود 
دارد، او از گزینه های این فراکسیون برای صندلی دبیری هیات رییسه هم بود ولی رای 

کافی را بدست نیاورد.
کمیسیون بهداشت؛ به پزشک اصلاح طلب می رسد 

یا پزشک اصولگرا
کمیسیون بهداشت مجلس در اداور مختلف مجلس محفل حضور متخصصان و پزشکان 
مجلس بوده است، مسعود پزشکیان وزیر دولت اصلاحات را باید شاخص ترین چهره حاضر 
در این کمیسیون دانست که البته با قرار گرفتن در کرسی نایب رییسی مجلس از دایره گمانه 

زنی ها برای ریاست این کمیسیون خارج می شود.
علی نوبخت پزشک اصلاح طلب این کمیسیون و حسینعلی شهریاری رییس پیشین این 

کمیسیون را باید گزینه های اصلی رقابت ریاست کمیسیون بهداشت معرفی کرد.
کمیسیون صنایع صحنه رویارویی دو اصولگرا با یک اصلاح طلب

کمیسیون صنایع هم از کمیسیون های محبوب است که داوطلبان زیادی برای عضویت 
دارد و بدون شک بر روی نام برخی از داوطلبان عضویت خط قرمز کشیده خواهد شد. در 
میان اسامی فعلی اما حمیدرضا فولادگر شانس اصلی ریاست بر این کمیسیون است سابقه 
عضویت او در این کمیسیون در دو دوره گذشته و البته ریاستش بر کمیسیون ویژه اصل 44 
اندوخته مناسبی برای او در این رقابت است. محسن کوهکن و یوسف نژاد دو چهره اصولگرا 

و اصلاح طلب هستند که احتمال حضورشان در رینگ این رقابت وجود دارد.
روحانیون اصلاح طلب و اصولگرا در مصاف کمیسیون فرهنگی

کمیسیون فرهنگی با کمترین تقاضا روبرو بوده است و فقط 4 نفر برای عضویت در آن 
ثبت نام کرده اند، چهارنفری که از بین آنها می توان شاهد قدرت نمایی دو چهره اصولگرا 
و اصلاح طلب بود. احمد سالک و احمد مازنی. سالک که در کارنامه نمایندگی اش ریاست 
بر این کمیسیون را هم ثبت کرده است باید منتظر بماند و ببیند چه نمایندگانی به این 
کمیسیون افزوده خواهند شد و بالانس جناجی در این کمیسیون به نفع او خواهد بود یا 

رقیب اصلاح طلبش.
کمیسیون کشاورزی و گزینه هایی ناشناس

مرد شماره یک کمیسیون کشاورزی در مجالس اصولگرا عباسعلی رجایی بود که این 
دوره موفق به کسب آرا نشد. در بین اسامی داوطلب شده برای عضویت در این کمیسیون 
نام پاپی زاده و احمدعلی کیخواه به عنوان گزینه های محتمل ریاست بر این کمیسیون 

مطرح است.
عدم اقبال به نظارتی ترین کمیسیون مجلس

کمیسیون اصل نود را باید نظارتی ترین کمیسیون پارلمان دانست. همین امر هم اهمیت 
این کمیسیون را بالا برده است هرچند اسامی اعلام شده برای عضویت در این کمیسیون 
نشان می دهد که با اقبال چندانی روبرو نشده و تنها 7 درخواست عضویت داشته است. 
در میان این اسامی بدون شک نام محمدعلی پورمختار شانس برتر ریاست است و حسن 

نوروزی با احتمال پایین تر در رده دوم قرار داد.
حقوقی ترین کمیسیون به پایداری ها می رسد؟

به گزارش خبر آنلاین، حقوقی ترین کمیسیون پارلمان هم در ادوار مختلف، محفل هم 
نشینی قضات و وکلای مجلس بوده است. در میان اسامی محدود ثبت شده برای عضویت 
در این کمیسیون، ملکشاهی رییس کمیسیون حقوقی مجلس نهم شانس بالایی برای 
ریاست دارد. محمد دهقان هم که در رقابت بر سر نایب رییسی موفق به کسب آرا نشد، 

شاید به نیابت از پایداری های مجلس وارد گود رقابت شود.
لاهوتی شانس ریاست کمیسیون عمران

25 نماینده خوستار عضویت در کمیسیون عمران شده اند که باید منتظر ماند و دید خط 
قرمز بر نام کدامیک از آنها کشیده خواهد شد. در میان همین نام های موجود مهرداد لاهوتی 

و محمد دامادی شانس های مطرح برای رقابت بر سر کرسی ریاست هستند.
کمیسیون شوراها باز هم به خجسته می رسد؟

برجسته ترین عضو کمیسیون شوراها هم در همه این سالها امیر خجسته بوده است که 
در در میان معدود نمایندگان متقاضی عضویت در این کمیسیون، باز هم باید او را شانس 

بالای ریاست در این کمیسیون دانست.
فاطمه استیری

ریاست کمیسیون های مجلس دهم به چه کسانی می رسد؟

رقابت اصولگرایان، اصلاح طلبان و مردان احمدی نژاد

وزیر اسبق و نماینده دوره های گذشته مجلس معتقد 
است مردم در انتخابات مجلس دهم به سه شعار امید، آرامش 
و رونق اقتصادی رای دادند. عبدالواحد موسوی لاری در گفت 
و گوی اختصاصی با ایرنا آنچه را که پیش از این گام سوم 
اصلاح طلبان نامیده بود موشکافی می کند. به گزارش ایرنا، 
سید عبدالواحد موسوی لاری )متولد 1333 در شهر مُهر 
استان فارس( سیاست مدار ایرانی و از اعضای شاخص مجمع 
روحانیون مبارز است. وی نماینده لار در مجلس اول و نماینده 
تهران در مجلس سوم و معاون حقوقی -پارلمانی سیدمحمد 
خاتمی رئیس دولت اصلاحات بوده است. وی پس از استیضاح 
عبدالله نوری توسط مجلس پنجم در سال 13۷۷ به عنوان 
وزیر کشور وارد کابینه خاتمی شد. وی در کابینه دوم خاتمی 
نیز عهده دار این پست بود. از مهمترین رویدادهای دوران 
وزارت موسوی لاری، برگزاری اولین دوره انتخابات شوراهای 
شهر و روستا پس از انقلاب و راه اندازی آن، برگزاری انتخابات 
بحث برانگیز مجلس هفتم )با توجه به تحصن و استعفای 
جمعی از نمایندگان مجلس ششم(، ترور سعید حجاریان و 
زلزله بم است. وی از اعضای بارز کمیته رسیدگی به ائتلاف 
نامزدهای ریاست جمهوری در انتخابات دوره یازدهم ریاست 
جمهوری بود که به کناره گیری محمدرضا عارف انجامید و 
حسن روحانی نامزد مورد اجماع آن در نظر گرفته شد. او 
همچنین در جریان انتخابات دهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی، نایب رییس شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان 

برای ائتلاف فراگیر اصلاح طلبان بود.
لاری در گفت گو با ایرنا با خوش بینی از آینده و تحولات 
پیش رو، تاثیر ترکیب مجلس دهم بر عرصه سیاسی کشور، 
دستاوردهای برجام و اقدامات ضروری از سوی دولت در پسا 
برجام درپاسخ به انتظارات مردم سخن می گوید و بر ضرورت 
برداشتن آنچه که گام سوم می نامد از سوی مردم و اصلاح 

طلبان تاکید می کند.

* آیا با روی کار آمدن مجلس جدید، دور جدیدی در 
عرصه سیاسی کشور آغاز می شود؟

قطعا همین طور است. از مجلس هفتم تا نهم مسیر تک قطبی 
شدن مجلس را شاهد بودیم. یک جریان کنترل مجلس را در دست 
گرفته و دیگری که اکثریت جامعه از آن حمایت می کرد در حاشیه 
قرار گرفته بود. جریان اخیر یا اصلا وارد انتخابات نمی شد یا به صورت 
موردی برخی نامزد می شدند. این فضا در انتخابات مجلس دهم 
شکست. علیرغم اینکه بسیاری از چهره های مقبول اصلاح طلب 
در سراسر کشور رد صلاحیت و از گردونه رقابت خارج شدند اصلاح 

طلبان عرصه را ترک نکردند. 
با حضور دولت یازدهم و تجربه ای که چهره های سیاسی اصلاح 
طلب و اعتدال گرا از تصمیم سازی ها و تصمیم گیری های منتهی 
به انتخابات 92 داشتند به این نتیجه رسیده بودند که با تکیه بر این 
تجربه می توانند وارد گود شده و از آن بهره ببرند. جبهه اعتدال که 
کاملا نیروهای خود را از دست داده بود به مسابقه با گروهی پرداخت 

که از همه ابزارها برخوردار بود. 
اعتماد به نفس اصلاح طلبان بعد از این رد صلاحیت ها ترک 
نکردن میدان، جالب بود. از یک سال قبل هم تلاش اصولگرایان برای 
ورود شفافتر به عرصه انتخابات از طریق به میدان آمدن همه نهادهای 
تقویت کننده جریان اصولگرایی علنی شد. به طور مثال آقای سید 
رضا تقوی رئیس شورای سیاست گذاری ائمه جمعه محور ائتلاف 
و همگرایی جریان اصول گرایی شد و رسما گفت آیت الله مهدوی 
کنی به من توصیه کرده که این کار را انجام بدهم؛ یعنی نهادهای 
حاکمیتی که نمی بایست وارد این کارزار شوند وارد شدند. به همین 

دلیل این رقابت یک رقابت معنادار و جدی ای شد.

* انتظارات شما از مجلس دهم چیست؟
 این مجلس بایست به انتظارات مردمی به آن رای داده اند پاسخ 
دهد. این آقایان و خانم ها برای برآورده کردن مطالبات مردم به 
مجلس رفته اند. گرایش مردم تهران را ببینید. چرا در تهران مردم 
به لیست 30 نفره اصلاح طلبان به طور یکجا رای دادند؟ مگر وعده 
اصلاح طلبان چه بود؟ اصلاح طلبان شعار امید، آرامش و رونق 
اقتصادی را انتخاب کردند. تلقی آنها این بود که در 8 سال دولت 
احمدی نژاد امید به آینده از دست رفت. جوانهای ما دیدند که با 
تلاش به جایی نمی توان رسید چرا که عده ای به راحتی 3 هزار 

میلیارد تومان اختلاس می کنند و کسی هم کاری به کار آنها ندارد.
در حوزه کسب و کار، پیمانکاران شاهد بودند که پروژه ها برای 
انجام به یک سری نهادها واگذار شده است. در سایر حوزه ها هم 
فضای ناامیدی غالب بود. در این فضا اصلاح طلبان گفتند تلاش می 
کنیم امید را جانشین یاس کنیم. آنها اعلام کردند در یک جامعه 
متکثر مثل ایران تک صدایی جواب نمی دهد و نمی شود یک صدا 
همیشه پرطنین باشد و سایرین خفه باشند. آنها گفتند نمی شود در 
کشوری با این همه ظرفیت در بخش خصوصی همه امور را به دولتی 
ها و شبه دولتی ها واگذار کرد. سد و راه و جاده را بدهیم فلان نهاد 

بسازد. پس مردم کجای کار هستند؟
محور بعدی آرامش بود. مردم از جدل ها و دعواهای برجام و 
فرجام خسته شده بودند. آن همه بگیر و ببند و سپس دعوا سر برجام 
به مذاق مردم خوش نیامد. مردم احتیاج به آرامش داشتند. به این 
معنی که حس کنند که مدیران کشور و نمایندگان مجلس قادر به 
تفکیک اصل و فرع هستند و با پرداختن به مسائل اساسی به رشد و 
توسعه اقتصادی، سیاسی و اجتماعی متناسب با شان و توانایی مردم 
می رسد. در حالیکه همه می دیدند در کشور سر موضوعات جزئی 
بین مسئولین مناقشه در می گرفت و از مسائلی چون اشتغال و 

معیشت غفلت می شد.
وجه آخر شعار اصلاح طلبان، پاسخ به این مطالبه قطعی مردم 
مبنی بر ایجاد رونق اقتصادی بود. آنها نمی خواستند کشور با این 
همه ثروت خدادادی دچار رکود و مشکلات باشد. جامعه از نوع رفتار 
مجلس نهم با دولت یازدهم گله مند بود و می دانست امید، آرامش و 
رونق اقتصادی جز در بستر همکاری دولت با مجلس رخ نخواهد داد؛ 

بنابراین به شعار اصلاح طلبان رای داد.

*آیا ترکیب مجلس دهم این خواسته های مردم را محقق 
می کند؟ برخی نگرانند که این مجلس مانند مجلس ششم 

شود.
 اولا من مجلس ششم را مطلق نفی نمی کنم. مجلس ششم 
مانند همه مجالس نقص هایی داشت ضمن اینکه نقاط قوت بارزی 
هم داشت. ما باید از نقایص آن مجلس درس گرفته و دیگر آن را 
تکرار نکنیم. در ثانی قیاس مع الفارق است چرا که فضای امروز با 
فضای جامعه در زمان شکل گیری و فعالیت مجلس ششم کاملا 

متفاوت است.

*چطور؟
 ببینید ما از خرداد 92 تا کنون شاهد تغییراتی کاملا محسوس 
در جریان اصلاحات بوده ایم. این جریان علیرغم دلخوری ها و 
مطالبات حداکثری که داشت خود را در بستر واقعیت قرار داد و 
از آقای روحانی حمایت کرد. روحانی اصلا کاندیدای اصلاح طلبان 
نبود اما چون در بهره گیری از گفتمان اصلاح طلبان دقت خوبی به 
خرج داده بود اصلاح طلبان احساس کردند می توانند از طریق ایشان 
گفتمان خود را دنبال کنند. برای همین به طور یکپارچه پشت سر 
وی قرار گرفتند. این رویکرد در انتخابات 94 هم ادامه پیدا کرد و ما 
در مناسبات سیاسی خود به نوعی تعادل در رفتار یا شفافیت گفتمانی 
رسیدیم. اکثریت اصلاح طلبان حال حاضر مجلس از این دریچه وارد 

خانه ملت شدند و از زاویه اعتدال به مجلس می نگرند.

*اخیرا در یکی از مصاحبه های خود از لزوم آمادگی اصلاح 
طلبان برای برداشتن گام سوم صحبت کرده بودید. مرادتان 

از گام سوم چیست؟
ما با یک تعامل سازنده نتیجه انتخابات 92 را رقم زدیم، با یک 
آهنگ واحد و یک اجماع منطقی. جمع کردن بیش از 20 حزب 
در زیر یک سقف و سامان دادن به این جریان متکثر سیاسی برای 
رسیدن به هدفی واحد کار آسانی نبود اما انجام شد. اصلاح طلبان 
این تعامل سازنده درون جبهه ای را در انتخابات 94 نیز ادامه دادند 

و یک گام پیش رفتند.
آنها در انتخاباتی که بسیاری از نامزدهایشان رد صلاحیت شده 
بودند توانستند در تهران، شیراز و بسیاری نقاط کشور نظر مردم را به 
خود جلب کنند. این گام دوم بود چرا که مجلس را از دست تندروها 

خارج ساخت. 
گام سوم هم انتخابات شوراها و ریاست جمهوری سال آینده است. 
طبیعتا باید در گام سوم به گونه ای رفتار کنیم که اگر در رفتار 
انتخاباتی و سیاسی، ارزش ها و آرمان ها و فهم آنها از مسائل اجتماعی 
نقایصی وجود داشته است بتوانیم آن را اصلاح کنیم. در انتخابات 96 
ما باید با قدرت و قوت بیشتری وارد میدان شویم. باید به مردم بگوییم 
اگر ما باشیم قادر به حل مشکلات خواهیم بود و بر پیمان خود با آنها 

نیز باقی هستیم.

* این گام سوم احتمالا شرایطی را نیز برای تحقق نیاز 
دارد؟

بله. نخستین شرط این است که افرادی که از طریق لیست 
امید وارد مجلس شدند با همان قوت و قدرت به عهدی که با مردم 
بستند وفادار باقی بمانند و شعار امید، آرامش و رونق اقتصادی را با 
تمام وجود دنبال کنند؛ یعنی مردم احساس کنند که این جریان 
در راهبرد و تاکتیک، مسیری را انتخاب کرده است که به سود 
مردم است. به همین دلیل معتقدم گام سوم باید خیلی هوشیارانه 
تر، دقیق تر، جدی تر و با کارنامه ای موفق تر توسط اصلاح طلبان 

برداشته شود.

* این گام با روحانی برداشته شود یا بدون وی؟
اصلاح طلبان آقای روحانی را در کنار خود تعریف کرده اند. 
تردیدی هم در حمایت از ایشان برای تحقق خواسته ها و مطالبات 
مردم ندارند. البته نه بدین معنی که منتخبین لیست امید در مجلس 
وکیل الدوله باشند نه مردم. بلکه این نمایندگان در عین حمایت قاطع 
و قدرتمندانه از برنامه های اصولی و صحیح دولت باید هر جا نقصی 

را هم دیدند قاطعانه در مقابل آن بایستند. 
مجلس دهم باید بعد نظارتی خود را تقویت کند. اشکالی که ما به 
مجالس هفتم، هشتم و نهم داشتیم تعطیل کردن بعد نظارتی است. 
برخی از اعضای آن نیز ماجراجویی را جایگزین پیگیری مطالبات 

مردم کردند. 
اگر منتخبین ما در مجلس بتوانند با قدرت و قوت و با نگاهی 
کارشناسانه برنامه های دولت را تقویت کنند و از سویی به محض 
مشاهده هر گونه نقص، بعد نظارتی خود را با قوت و قدرت اعمال 
کنند دیگر شاهد سوء استفاده های مالی سه هزار میلیارد تومانی 

نخواهیم بود. 
اگر آنها بر عملکرد دولت گذشته نظارت می کردند این همه 
آشفتگی در منابع ملی صورت نمی گرفت طوریکه کسی نمی داند 

بخش زیادی از آن پول نفت در سالهای 84 تا 92 الان کجاست.

* منتقدین دولت معتقدند دولت دستاوردی در زمینه 
برجام نداشته است. آنها به آنچه پسا برجام گفته می شود 

خوش بین نیستند. ارزیابی شما از پسا برجام چیست؟
خطایی بزرگ، هم از جانب موافقان و هم مخالفان برجام صورت 
گرفت. موافقان آن را فرشته نجات و حلال همه مشکلات کشور 
دانستند. مخالفان هم برای بالا بردن توقعات از دولت برجام را طوری 

بزرگ کردند که یعنی باید همه مشکلات کشور را حل کند.
هر دو گروه در اینکه برجام را از ظرفیت واقعی خود تهی کنند با 

هم تشریک مساعی داشتند. هر دو گروه اشتباه کردند. 
ببینید برجام تصمیم عاقلانه ای بود که کل نظام از رهبری و 
رئیس جمهور گرفته تا مجلس و سایر نهادها در اتخاذ آن شریکند. 
هدف هم جلوگیری از پاره ای زیانهای قطعی و دسترسی به بخشی 

از مطالبات کشور است. 
قرار نبود برجام همه خواسته های ما را یکجا برآورده کند یا با 
یک سوت تمام موانع توسعه و رشد کشور برطرف شود. بزرگانی 
که تصمیم به پذیرش برجام گرفتند نیز چنین انتظاری را نداشتند. 

رهبری و رئیس جمهور روی آن نظر مثبت داشتند و مجلس هم 
ظرف 20 دقیقه آن را تصویب کرد. 

برجام در ظرف زمانی و مکانی خودش می تواند باعث تحقق 
بخشی از مطالبات ما و جلوگیری از بخشی از زیان های قطعی یا 
احتمالی باشد. اگر با این نگاه که نگاه درستی است به برجام نگاه کنیم 

آن را امر مثبت و موفقی ارزیابی می کنیم.

*ولی برخی معتقدند اگر برجام دستاورد ملموسی برای 
ادامه ریاست  امکان  بر  باشد ممکن است  مردم نداشته 
باره  این  در  نظرشما  بگذارد،  تاثیر  روحانی  جمهوری 

چیست؟
اگر ما نگرش واقعی را به جامعه منتقل کنیم مبنی بر اینکه اگر 
برجام نبود الان در چه وضعیتی قرار داشتیم مردم توجیه خواهند 
شد. برجام را خیلی بزرگ نکنیم. انتظارات ما از آن باید در همان حد 

انتظارات رهبری و رئیس جمهوری از آن باقی بماند. 
به نظر من برجام یکی از خردورزانه ترین رفتارها در حوزه سیاست 
ورزی جمهوری اسلامی بود. فکر می کنم اگر دلواپسان بگذارند این 
مسیر سیر طبیعی خود را داشته باشد دستاورد ما از آن بیشتر هم 

خواهد شد.

موسوی لاری مطرح کرد:

گام سوم اصلاح طلبان با »روحانی«

اجرائیه
مشخصات محکوم له: شرکت توزیع نیروی برق استان قم. نشانی: قم، خ نیروگاه، نبش م 

امینی بیات. 
مشخصات محکوم علیه: شرکت پیشرو جمال پوریا. نشانی: مجهول المکان.

دادنامه  شماره  به  مربوطه  حکم  اجرای  درخواست  بموجب  به:  محکوم 
9409972522801123 محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ 40/000/000 ریال بابت 
اصل خواسته و مبلغ 102/500 تومان هزینه دادرسی در حق محکوم له و پرداخت نیم عشر 

دولتی هزینه اجرای احکام مدنی. 
محکوم علیه مکلف است از تاریخ ابلاغ اجرائیه: 1 – ظرف ده روز مفاد آنرا بموقع اجرا گذارد 
)ماده 34 قانون اجرای احکام مدنی(. 2 – ترتیبی برای پرداخت محکوم به بدهد. 3 – مالی 
معرفی کند که اجرا حکم و استیفا محکوم به از آن میسر باشد. چنانچه خود را قادر به اجرای 
مفاد اجراییه نداند باید ظرف سی روز کلیه اموال خود را شامل تعداد یا مقدار و قیمت همه اموال 
منقول و غیر منقول، به طور مشروح مشتمل بر میزان وجوه نقدی که به هر عنوان نزد بانکها 
و موسسات مالی و اعتباری ایرانی یا خارجی دارد به همراه مشخصات دقیق حسابهای مذکور 
و کلیه اموالی که او به هر نحو نزد اشخاص ثالث دارد و کلیه مطالبات او از اشخاص ثالث و نیز 
فهرست نقل و انتقالات و هر نوع تغییر دیگر در اموال مذکور از زمان یک سال قبل از طرح 
دعوای اعسار به ضمیمه دادخواست اعسار به مقام قضائی ارائه نماید والا به درخواست محکوم 
له بازداشت می شود )مواد 8 و 3 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 1394(. 4 – خودداری 
محکوم علیه از اعلام کامل صورت اموال به منظور فرار از اجرای حکم، حبس تعزیری درجه 
هفت را در پی دارد. )ماده 34 قانون اجرای احکام مدنی و ماده 20 ق.م.ا و ماده 16 قانون نحوه 
اجرای محکومیت مالی 1394(. 5 – انتقال مال به دیگری به هر نحو با انگیزه فرار از ادای دین به 
نحوی که باقیمانده اموال برای پرداخت دیون کافی نباشد موجب مجازات تعزیری درجه شش 
یا جزای نقدی معادل نصف محکوم به یا هر دو مجازات می شود. )ماده 21 قانون نحوه اجرای 
محکومیت مالی 1394(. 6 – چنانچه صورت اموال پس از مهلت سی روز ارائه شود آزادی 
محکوم علیه از زندان منوط به موافقت محکوم له یا تودیع وثیقه یا معرفی کفیل توسط محکوم 

علیه خواهد بود. )تبصره 1 ماده 3 قانون نحوه اجرای محکومیت مالی 1394(.
دبیر شعبه 28 حقوقی شورای حل اختلاف شهرستان قم

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای اکبر بهنام جو با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت 
شش دانگ بشماره مسلسل 31160 مربوط به پلاک 10421/84 اصلی واقع در بخش 1 ثبت 
قم در صفحه 217 دفتر 222 ذیل ثبت 34099 بنام بانو عصمت تهرانی ثبت سند صادر و مع 
الواسطه طی 31788 مورخه 92/2/16 دفتر 29 قم بنام متقاضی و سپس بعلت سهل انگاری 
مفقود گردیده و تقاضای صدور سند مالکیت المثنی را نموده است. لذا مراتب باستناد تبصره یک 
اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه 
کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود 
پس از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا 
مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
جعفر کاظمی – رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

رونوشت آگهی حصر وراثت
آقای ابوالفضل بیگدلی فرزند غلامرضا دارای شناسنامه شماره 1503 به شرح دادخواست 
به کلاسه 950741 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت را نموده و چنین 
توضیح داده است که شادروان ربیعه بزینی به شناسنامه شماره 9430 در تاریخ 1391/12/25 
در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه حین الفوت آن مرحوم منحصر است به 
1 – محمد علی مشایخی فرزند علی عباس ش.ش 1009 نسبت با متوفی فرزند. 2 – نیمتاج 
بیگدلی فرزند قربانقلی ش.ش 804 نسبت با متوفی فرزند. 3 – ماهی بیگدلی فرزند قربانقلی 
ش.ش 732 نسبت با متوفی فرزند. 4 – ملک تاج بیگدلی فرزند قربانقلی ش.ش 946 نسبت با 
متوفی فرزند. 5 – زهرا مشایخی فرزند علی عباس ش.ش 1008 نسبت با متوفی فرزند. اینک 
با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد تا هر کسی اعتراضی 
دارد و یا وصیتنامه ای از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه 

تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد. 
دهقان – رئیس شعبه 4۰ انحصار وراثت حوزه قضایی شهرستان قم
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آنگاه كه روزه مى گیرى 
باید چشم و گوش و مو و پوست 

تو هم روزه دار باشند

سه شنبه - 18خردادماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  4019

نامحــرمانه
جمعه و شنبه تعطیل می شود؟

گفته می شود: عضو هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران گفت: کمسیون گردشگری اتاق بازرگانی 
قصد دارد که پیشنهاد تعطیلی روزهای جمعه و شنبه را در شورای گفت وگو به دولت ارائه کند. اگر ما به 
دنبال جذب گردشگر و توسعه گردشگری هستیم ناچار به تعامل با تمامی بخش های حاکمیتی هستیم. 
علیرضا خائف ادامه داد: بر همین اساس قصد داریم در این خصوص با دولت، مجلس و حوزه علمیه قم 
رایزنی کنیم. به نظر می رسد که نظر دولت در این خصوص مثبت است. ما تنها کشور اسلامی هستیم که 
در آن پنجشنبه و جمعه به عنوان تعطیلات آخر هفته محسوب می شود؛ البته برخی ادارات و شرکت ها 

پنجشنبه ها نصف روز فعالیت می کنند. 

هشدار جدی سازمان سنجش به داوطلبان
گفته می شود:  سازمان سنجش آموزش کشور نسبت به فریب داوطلبان آزمون سراسری و خانواده های 
آنان توسط افراد سودجو هشدار داد. اخیراً مشاهده شده است که برخی از افراد و مؤسسات سودجو، با توجه به 
نزدیکی زمان برگزاری آزمون سراسری، انتخاب رشته و ... با سوء استفاده از نام و عنوان مسئولان و کارشناسان 
سازمان سنجش آموزش کشور و یا معرفی خود به عنوان مشاور ارشد سازمان سنجش آموزش کشور، در 
تهران، اراک، اهواز و سایر شهرهای کشور اقدام به تبلیغات گسترده و فریب داوطلبان و خانواده های آنان 
می نمایند. به گزارش ایرنا، بر اساس این خبر سازمان سنجش آموزش کشور، ضمن پی گیری موضوع از طریق 
مراجع قانونی، به اطلاع داوطلبان و خانواده های محترم آنها می رساند ادعای این افراد و مؤسساتی که چنین 
ادعایی را مطرح نموده یا بنمایند، کذب محض بوده و هیچ یک از مسئولان، کارشناسان یا کارکنان سازمان 
سنجش، همکاری با هیچ مؤسسه ای ندارند و افراد نام برده شده در تبلیغات مؤسسات یاد شده، فاقد ارتباط و 
همکاری با این سازمان بوده و طرح موضوعات این چنینی به منظور سوء استفاده از شما داوطلبان گرامی است.

دستگیری چند خارجی توسط وزارت اطلاعات  
گفته می شود:  مدیرکل اطلاعات آذربایجان شرقی گفت: امسال تعدادی تبعه خارجی که از استان 
های دیگر کشورمان به سمت ترکیه و عراق از طریق آذربایجان شرقی قصد عزیمت داشتند، دستگیر 
شدند که ارتباطی به داعش نداشتند و دستگیری شان به دلیل ورود غیرقانونی به خاک کشورمان بوده 
است. علیرضا رضایی افزود: با وجود تلاش های تکفیری های تروریست برای ایجاد ناامنی در کشور، حتی 
یک مورد نیز انفجار و ناامنی در استان ما و سراسر کشور اتفاق نیافتاده است و سهم آذربایجان شرقی در 
ایجاد امنیت و ثبات در منطقه بسیار چشمگیر بوده است. مدیرکل اطلاعات آذربایجان شرقی ادامه داد: 
همگرایی جامعه اطلاعاتی، شورای تامین و در راس آنها شخص استاندار و مهم تر از همه مردم فهیم، 

بابصیرت و ولایتمدار استان موجب شده است که کوچک ترین موارد از دیده پنهان نماند.

روستایی که فقط ۳ ساعت روزه می گیرند
گفته می شود:  درحالیکه ماه رمضان امسال به علت طولانی بودن ساعات روز، جز طولانی ترین و 
خاص ترین ماه های رمضان است، اهالی روستایی در کشور عمان در فقط سه ساعت در طول روز نور 
خورشید را می بینند. روستای وکان »در عمان در ارتفاع دوهزار متری از سطح دریا در دره مستل در 
استان نخل در جنوب الباطنه و درفاصله 150 کیلومتری مسقط )پایتخت عمان( واقع شده است و اهالی 
این روستا در روز فقط سه ساعت و نیم روزه می گیرند. به گزارش روزنامه سعودی« المرصد، راه منتهی به 
این روستا از چند دره می گذرد و برای رفتن به این روستا باید از خودروهای شاسی بلند استفاده کرد. آب 
و هوای این منطقه معتدل است و در تابستان هوایی گرم و در زمستان هوایی سرد دارد، خورشید دراین 
شهرساعت یازده صبح طلوع می کند و ساعت دو و نیم ظهر به وقت عمان غروب می کند، یعنی دراین 

شهر فقط سه ساعت و نیم روز است. 

آلبوم محمدرضا شجریان مجوز گرفت
گفته می شود:  جدیدترین آلبوم محمدرضا شجریان با نام »طریق عشق« از سوی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی مجوز انتشار گرفت. به گزارش مهر، دفتر موسیقی معاونت هنری وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی مجوز جدیدترین آلبوم محمدرضا شجریان خواننده موسیقی سنتی ایرانی را صادر کرد. آلبوم 
»طریق عشق« دارای 9 قطعه با نام های مقدمه افشاری، سنتور و آواز، چهار مضراب، تار و آواز، دل مجنون، 
نی و کمانچه و جان جهان با اشعاری از حافظ و مولوی است که آهنگسازی و تنظیم آن را رویز مشکاتیان 
انجام داده است. در آلبوم »طریق عشق« پرویز مشکاتیان نوازنده سنتور، اردشیر کامکار نوازنده کمانچه، 
داریوش پیرنیاکان نوازنده تار، جمشید عندلیبی نوازنده نی، محمد فیروزی نوازنده عود و بیژن کامکار 

نوازنده دف حضور دارند که از طرف شرکت دل آواز به بازار عرضه می شود.

200 شهر کشور کتابخانه عمومی ندارند
گفته می شود:  سیامک محبوب مدیرکل برنامه ریزی نهاد کتابخانه های عمومی کشور از نبود کتابخانه 
عمومی در 200 شهر و 6 هزار روستای دارای جمعیت بالای یکهزارو 500 نفری در کشور خبرداد. مدیرکل 
برنامه ریزی نهاد کتابخانه های عمومی کشور در ادامه با اشاره به اینکه بیش از سه هزارو 200 کتابخانه عمومی 
در کشور وجود دارد، افزود: در این کتابخانه ها حدود 2 میلیون نفر عضو داریم که در فصول مختلف تعداد 
آنان متغیر است. وی اظهار داشت: این در حالی است که فقط 30 درصد از ظرفیت کتابخانه های عمومی را 

پوشش می دهیم که می توانیم به عددی بین 12 تا 15 میلیون نفر سرویس دهی کنیم.

وام میلیاردی روسیه در راه ایران 
گفته می شود: معاون وزارت اقتصاد روسیه گفت: طی 2 هفته آینده کابینه روسیه پرداخت دو وام 
با ارزش مجموع 2.5 میلیارد یورو به ایران را تصویب می کند. سرگی استورچاک، معاون وزارت اقتصاد 
روسیه اعلام کرد شرایط پرداخت وام 2.5 میلیارد یورویی به ایران طی چند هفته آینده فراهم خواهد شد. 
روسیه قصد دارد 2.5 میلیارد یورو وام را در قالب دو وام مجزا به ایران ارائه دهد. به گفته استورچاک، وام 
اولی از نظر حجم مالی از وام دومی بیشتر خواهد بود. پیش بینی می شود وزارت اقتصاد روسیه طی 2 
هفته آینده اجازه ارائه این دو وام را از کابینه این کشور دریافت کند. استورچاک اعلام کرد: ما به زودی کار 

پرداخت این دو وام به ایران را به اتمام خواهیم رساند.

خنثی شدن نقشه حمله داعش به یورو 20۱۶
گفته می شود:  نیروهای امنیتی اوکراین اعلام کردند یک تروریست با ملیت فرانسوی که قصد حمله 
به رقابت های یورو 2016 را داشت، دستگیر شد. به گزارش فارس، نیروهای پلیس اوکراین در خبر فوری 
اعلام کردند که یک تروریست را با ملیت فرانسوی در حال خرید اسلحه و مواد منفجره دستگیر کردند. 
نیروهای امنیتی اوکراین تاکید کردند که این تروریست فرانسوی در حال برنامه ریزی  15 حمله تروریستی 
به رقابت های یورو 2016 بود. طبق اعلام نیروهای امنیتی اوکراین 125 کیلوگرم مواد منفجره کشف شد 
که این تروریست قصد داشت با حمل این مقدار مواد منفجره به فرانسه در جریان برگزاری مسابقات یورو 

2016 دست به حملات تروریستی بزند. رقابت های یورو 2016 فرانسه این هفته جمعه آغاز می شود.

سخنگوی هیئت رئیسه مجلس انتخاب شد
گفته می شود: نماینده مردم بوکان از انتخاب سخنگوی هیئت رئیسه مجلس دهم خبر داد. 
محمدقسیم عثمانی نماینده مردم بوکان درباره جلسه دیروز هیئت رئیسه گفت: اولین جلسه هیئت 
رئیسه مجلس دهم برگزار و درباره انتخاب سخنگوی هیئت رئیسه مجلس تصمیم گیری شد. وی افزود: 
طبق تصمیم اعضای هیئت رئیسه، »بهروز نعمتی« نماینده مردم تهران به عنوان سخنگوی هیئت رئیسه 
مجلس تعیین شد. وی با اشاره به انتخاب اعضای کمیسیون ها اظهار داشت: پزشکیان نایب رییس مجلس 

عصر امروز با متقاضیان کمیسیون های پرترافیک جلسه خواهد داشت تا آنها را منصرف کند.

هیچ وقت کار سیاسی نکرده ام
گفته می شود:  شهردار تهران در پاسخ به سوالی مبنی بر سخنان سیاسی وی و برخی از معاونانش 
گفت: اینکه برخی از حرف های سیاسی من انتقاد می کنند، خود یک کار سیاسی است. محمد باقرقالیباف 
با بیان اینکه من در شهرداری مشغول به خدمت به مردم هستم، افزود: هرکجا که کار کردم، اعم از نیروی 
انتظامی، شهرداری هیچ گاه کار سیاسی نکرده و نه کاری را با نگاه سیاسی انجام دادم. شهردار تهران با 
بیان اینکه من قصد همکاری دارم گفت: در شورا و شهرداری جای کار سیاسی نیست و مردم هم قبول 

نمی کنند که خادمشان در شهرداری و شورا کار سیاسی انجام دهد.

دایی در صبا ماندنی شد
گفته می شود:  دوستان علی دایی به عنوان حامیان مالی جدید باشگاه صبا با مسئولان استانداری 
قم توافق کردند و این مربی هم در صبا ماندنی شد. به گزارش تسنیم، وضعیت باشگاه صبای قم در نهایت 
مشخص شد و دوستان علی دایی به عنوان حامیان مالی جدید این باشگاه با استانداری قم به توافق رسیده 
و تفاهم نامه ای را به امضا رساندند. با تغییرات صورت گرفته در باشگاه صبا و آمدن دوستان علی دایی به 
عنوان حامیان مالی جدید این باشگاه، صبا با سرمربیگری علی دایی در لیگ شانزدهم شرکت خواهد کرد.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم از 
برگزاری طرح ضیافت الهی در 26 امامزاده 
قم با حضور مبلغان دینی و روحانیون طی 

ماه مبارک رمضان خبر داد.
حجت الاسلام سید اسماعیل حسینی 
مقدم ظهر دوشنبه در نشست خبری با 
اصحاب رسانه اظهار داشت: سازمان اوقاف 
در طول سال در راستای تحقق تدبیر مقام 
معظم رهبری مبنی بر تبدیل بقاع متبرکه 
اجرا  برنامه هایی  ویژه  فرهنگی  قطب  به 
می کند که از طرح آرامش بهاری آغاز و به 
برگزاری سوگواره یاس نبوی ختم می شود. 
الهی در  اینکه طرح ضیافت  بیان  با  وی 
26 امامزاده قم برگزار می شود، افزود: در 
برنامه ضیافت الهی فضای امامزادگان از نظر 
امکانات برگزاری اجرای طرح آماده سازی 
می شود. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان 
قم بیان کرد: بیش از 50 نفر از مبلغین و 
روحانیون اعزامی و محلی در برگزاری طرح 
ضیافت الهی همکاری می کنند. وی با بیان 
اینکه جلسه ترتیل خوانی به طور روزانه در 
6 امامزاده با حضور قاریان و حافظان قرآن 
کریم ممتاز استان قم برگزار خواهد شد، 
افزود: جلسات تفسیر قرآن کریم در 10 

امامزاده تشکیل می شود. حجت الاسلام 
حسینی مقدم ادامه داد: محفل انس با قرآن 
نیز در ماه مبارک رمضان در 10 امامزاده 
با حضور قاریان بین المللی برگزار خواهد 
شد. وی بیان کرد: واقفین برای تعدادی از 
نیازمندان و ایتام سبدهای کالا را در بقاع 
متبرکه در ماه مبارک رمضان تهیه و توزیع 
خواهند کرد. مدیر کل اوقاف و امور خیریه 
استان قم با بیان اینکه مراسم شب های 
قدر و سوگواری شهادت حضرت علی )ع( 

در 30 امامزاده برگزار می شود، افزود: بیش 
از پنج هزار جلد قرآن کریم در این ماه در 

امامزادگان و مساجد توزیع خواهد شد. 
وی بیان کرد: با توجه به اینکه فصل 
امتحانات دانش آموزان در شرف اتمام و 
تعطیلات در حال آغاز شدن است طرح 
برای  امامزادگان  نشاط معنوی در سطح 
استفاده بهینه از وقت فراغت دانش آموزان 

پیش بینی شده است. 
حجت الاسلام حسینی مقدم با بیان 

اینکه طرح نشاط معنوی در 20 امام زاده 
استان قم اجرا می شود، افزود: برنامه های 
مختلف آموزشی، تربیتی، ورزشی و اردوهای 
زیارتی و تفریحی برای شرکت کنندگان در 
طرح نشاط اجرا خواهد شد. وی بیان کرد: 
طی سال گذشته استقبال دانش آموزان از 
برنامه های نشاط معنوی بسیار گسترده بود 
و امیدواریم در سال جاری برنامه ها بهتر از 
سال گذشته اجرایی شود. مدیرکل اوقاف 
و امور خیریه استان قم گفت: کلاس های 
آموزشی و انگیزشی در طرح نشاط معنوی 

برای دانش آموزان اجرا می شود. 
که  ترتیل خوانی  در  عنوان کرد:  وی 
سال گذشته برگزار شد 80 درصد از افرادی 
که حضور داشتند از حافظین قرآن بودند، 
امسال نیز هفت هزار نفر در طرح حافظین 
قرآن کریم اداره کل اوقاف حضور خواهند 
داشتد که شامل حفظ موضوعی و حفظ 
ترتیبی و استمراری می شود. حجت الاسلام 
حسینی مقدم با بیان اینکه طرح نشاط 
معنوی از ابتدای ماه مبارک رمضان آغاز 
شده و در ایام تابستان نیز ادامه می یابد، 
افزود: سال گذشته سه هزار و 300 نفر در 

این طرح شرکت کردند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم؛

طرح »ضیافت الهی« در 26 امامزاده قم اجرا می شود

اخبـــار
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم:

جذب سرمایه گذاری در قم ضعیف است
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم گفت: جذب سرمایه 
گذاری در این استان در پنج سال گذشته بسیار ضعیف بوده و به دلیل 

برخوردهای غیرقابل قبول، سرمایه گذاران در قم ماندگار نیستند.
سید حسن رضوی یکشنبه شب در جلسه کارگروه تخصصی اقتصادی 
استان قم گفت: استان های دیگر در جذب سرمایه گذاران موفق تر عمل کرده 
اند و همکاری و مشارکت بیشتری با سرمایه گذاران انجام می شود. وی با اشاره 
به طرح های متعدد از جمله طرح های گردشگری استان قم با ظرفیت هفت 
هزار تخت که به دلیل کمبود نقدینگی سرمایه گذاران معطل مانده است، 
اظهار داشت: سرمایه گذاران نیازمند دریافت تسهیلات از بانک ها هستند تا 
این سرمایه ها بالفعل شده و ثمر داشته باشد. وی گفت: متاسفانه بیش از دو 
هزار میلیارد تومان تسهیلات پرداخت نشده در بانک های تجاری استان وجود 
دارد که اگر این تسهیلات در اختیار سرمایه گذاران قرار می گرفت، تحولی 

بزرگ در قم انجام می شد. 
رضوی با بیان اینکه بانک ها به صورت تکلیفی عمل کرده و آنگونه که باید 
و شاید در رشد و توسعه اقتصادی استان مشارکت نمی کنند، گفت: تمامی 
دستگاه های اجرایی باید بر اساس وظایفی که برعهده دارند، روند سرمایه 
گذاری در استان را تسهیل کرده و پیشنهادات و تحلیل خود در این رابطه 
را ارایه دهند. وی همچنین از وجود فروشندگان دوره گرد بسیار در شهر قم 
انتقاد کرد و گفت: قم شهری با امکان کسب درآمد آسان است و متاسفانه 
فروشندگان دوره گرد حتی از شهرهای کوچک اطراف از استان های دیگر در 

قم حضور یافته و فضای اقتصادی و اجتماعی شهر را برهم زده اند.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم:

58 درصد واحدهای تولیدی قم 
مشکل کمبود نقدینگی دارند

 رئیس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: 58 درصد واحدهای 
تولیدی در استان مشکل کمبود نقدینگی دارند که با ابلاغ قانون رفع موانع 

تولید، کمیته ای برای رفع مشکلات آنها تشکیل شد.
احمد ذاکری، با بیان اینکه تسهیلات بانکی در کنار مشکلات مانند مالیات 
و بازار راکد از مشکلات ریشه دار صنایع در قم و کشور است، گفت: سود 
بالای تسهیلات بانکی موجب می شود هزینه بالایی برای تولید ایجاد شود و 
همچنین بازارهای داخلی و خارجی نیز از دست برود. وی با بیان اینکه سود 
تسهیلات صنعت باید 10 درصد یا کمتر باشد، افزود: سیستم مالی و بانکی 

باید در کنار بخش صنعت با تسهیلات کم بهره به افزایش تولید کمک کند.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 58 درصد از 
مشکلات واحدهای تولیدی در استان قم با مشکل کمبود نقدینگی مواجه 
هستند که با ابلاغ قانون رفع موانع تولید، کمیته ای برای رفع مشکلات آنها 
تشکیل و جلسات آن نیز برگزار شده است. وی با بیان اینکه مهمترین مشکل 
بخش صنعت استان مربوط به کمبود نقدینگی است، گفت: وزارتخانه در 
راستای اقتصاد مقاومتی 16 میلیارد تومان از دولت برای ایجاد تحول در بخش 
صنعت و تولید درخواست کرده است و بخشی برای تأمین نقدینگی واحدهای 

تولیدی با سود 10 درصد در نظر گرفته شده است.
است  امیدوار  ناامید شده،  کلی  به  بانک های خصوصی  از  که  ذاکری 

بانک های دولتی وظایف خود را در حمایت از صنعت انجام دهند.

فرماندار قم:

استفاده از افزودنی های غیرمجاز 
در نانوایی ها ممنوع است

فرماندار قم گفت: استفاده از افزودنی های غیرمجاز از جمله جوش شیرین 
و جوهر قند یا بلانکیت در فرآیند تولید نان در نانوایی ها ممنوع است.

رضا سیار در جلسه کمیته فرعی سیاستگذاری گندم، افزود: بر اساس 
قانون و دستورالعمل های مربوطه اگر واحد نانوایی این مساله را بعد از تذکرات 
رعایت نکند، از طریق مراجع ذیربط پیگیری و منجر به قطع سهمیه آرد 
نانوایی، جریمه و معرفی به مراجع قضایی می شود. وی از دستگاه های اجرایی 
و نظارتی به ویژه اتحادیه نانوایان درخواست کرد که با توجه به اینکه نان ماده 
غذایی اصلی در سبد غذایی همه مردم است، نظارت بیشتری بر لزوم رعایت 
نانوایی در استفاده از افزودنی ها داشته باشد. سیار از نانوایی های که در این 
صنف جهت تولید نان باکیفت و افزایش رضایتمندی شهروندان تلاش می 
کنند، تشکر کرد. در ادامه این جلسه مقرر شد، با توجه به فرارسیدن ماه 
مبارک رمضان، اتحادیه نانوایان و شرکت غله جهت حفظ حرمت این ماه، 
با بررسی کارشناسی و مشورت با صنف نانوایان نسبت به تغییر ساعت کار 

نانوایان به ساعات نزدیک افطار و بعد از افطار اقدام کنند.

مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم خبرداد:

اجرای طرح معنوی استقبال از 
ماه مبارك رمضان توسط شهرداری قم

مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم از اجرای طرح 
معنوی استقبال از ماه مبارك رمضان برای پاکسازی و نظافت پیرامون مساجد 

شهر خبر داد.
سیدمحسن میرهادی با اشاره به آماده سازی فضای عمومی شهر برای 
استقبال از ماه مبارك رمضان اظهار کرد: مناسب سازی فضای شهری و 
تبلیغات محیطی با محوریت مساجد از طریق بسیج نیروها و امکانات شهری با 

مشارکت شهروندان در این ایام برنامه ریزی شده است.
وی با بیان اینکه از 16 خرداد طرح معنوی استقبال از ماه مبارك رمضان 
در سطح مناطق هشتگانه در راستای پاکسازی و نظافت پیرامون مساجد آغاز 
شده است، افزود: پاکسازی و غبارروبی اطراف مساجد سطح شهر، شستشو 
و پاکسازی معابر اطراف مساجد، لکه گیری آسفالت و جمع آوری نخاله های 

اطراف از جمله اقداماتی است که در قالب این طرح انجام می شود.
مدیرکل نظارت و هماهنگی خدمات شهری شهرداری قم لزوم زیباسازی 
حاشیه مساجد را یادآور شد و گفت: در این راستا دیوارهای نازیبا برای ارتقاء 
سیما و منظر شهری و ایجاد فضایی معنوی در حاشیه مساجد رنگ آمیزی 
می شود. وی تعامل با مساجد برای جمع آوری پسماندهای شهری و استقرار 
مخازن جمع آوری پسماند در ایام ماه مبارك رمضان را مورد توجه قرار داد و 
افزود: طرح های معنوی شهرداری در ایام ماه مبارك رمضان با همکاری همه 
مناطق و حوزه های خدمات شهری و مدیران شهری و با مشارکت مردم 
اجرایی شده است. میرهادی کاشت گل و گیاه و نهال در اطراف مساجد را از 
دیگر اقدامات شهرداری در این ایام عنوان کرد و گفت: در مناسبت های خاص 

ماه مبارك رمضان نیز برنامه های ویژه ای در دستور کار می باشد.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :

طرح آموزش چهره به چهره تفکیك 
پسماند از مبدأ در قم اجرا می شود 

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به آغاز طرح 
آموزش چهره به چهره تفکیك پسماند گفت: این طرح برای نخستین بار در 

منطقه دو شهرداری قم در حال انجام است. 
سید عبدالله میرابراهیمی با اشاره به آغاز "طرح آموزش چهره به چهره 
تفکیك پسماند" اظهار داشت: این طرح برای نخستین بار در منطقه دو 
شهرداری قم در حال انجام است و این طرح در مناطق دیگر انجام شده و 
به اتمام رسیده است. سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با ابراز 
اینکه آموزشگرها در این طرح از دانشجویان محیط زیست و بهداشت محیط 
هستند، افزود: این آموزشگرها به درب منازل شهروندان ساکن در منطقه دو 
مراجعه می کنند و آموزش هایی در خصوص جداسازی و تفکیك زباله و معرفی 

پسماند خشك و تر به شهروندان ارائه می دهند.
میرابراهیمی با یادآوری اینکه در کنار بحث آموزش غرفه های جمع آوری 
پسماند در سطح شهر نیز راه اندازی شده است، گفت: در سطح شهر 17 
غرفه و در سطح منطقه دو، 3 غرفه آماده ارائه خدمات به شهروندان هستند، 
آموزشگران بعد از تفکیك زباله می توانند این زباله ها را به این غرفه ها برده 
و به آنجا تحویل دهند. وی با بیان اینکه غرفه ها در خیابان شاهد و انتهای 
پل جمهوری نبش خیابان مالك اشتر مستقر هستند، افزود: شهروندان بعد از 
آموزشی که آموزشگران می دهند می توانند زباله های خود را به غرفه ها بدهند، 
این طرح آموزشی بوده و از هفته گذشته شروع شده است و بنا به نیاز منطقه 
این طرح ادامه دارد. سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با تأکید 
بر وضعیت سنجی و نیاز سنجی منطقه در فاز نخست این طرح گفت: نزدیك 
به 30 الی 35 آموزشگر به درب منازل مراجعه می کنند و آموزش های لازم را 

به شهروندان می دهند.

شهردار قم با اشاره به اینکه تردید در 
خصوص راه اندازی فاز نخست منوریل 
تا پایان سال با توجه به حل نشدن 
مشکل تامین واگن ها وجود دارد، اضافه 
کرد: پیمانکار این پروژه از شرکت های 
توانا است ولی ما نیز باید برای مردم 
شفاف سازی کنیم و قولی ندهیم که 

نتوانیم آن را اجرایی کنیم.
خصوص  در  سقاییان نژاد  دکتر 
به  برای  گفت:  قم  منوریل  احداث 
سرانجام رسیدن طرح منوریل چهار 
به  نهایت  در  و  گردید  مطرح  گزینه 
از محل  این تصمیم رسیده شد که 
دپو تا میدان شهید مطهری به طول 
منوریل  نخست  فاز  کیلومتر   4.7
اجرایی شود. وی با اشاره به اینکه همه 
برنامه ریزی های لازم از نظر فنی و مالی 

از سوی شهرداری انجام شد گفت: باید 20 واگن خریداری 
می شد که در انتهای سال گذشته دو واگن به تست گذاشته 
شد. شهردار قم با اشاره به اینکه مشکل برق دار شدن 
منوریل در ایستگاه امیرکبیر برطرف شده است، تصریح کرد: 

تنها مشکل تامین واگن  است و ما خواسته خود از پیمانکار را 
از 20 واگن به 10 واگن تقلیل دادیم ولی این واگن ها به هر 

حال باید ساخته شود.
وی با تاکید بر اینکه ساخت واگن باید از سوی پیمانکار 
دنبال شود و آنها هنوز نتوانسته اند جمع بندی لازم را داشته 

با  متعددی  مذاکرات  گفت:  باشند 
پیمانکار پروژه برگزار شده و پیمانکار 
هم قول داده  است که نسبت به تامین 

واگن ها اقدام لازم را انجام دهد.
سقاییان نژاد با اشاره به اینکه تردید 
نخست  فاز  اندازی  راه  خصوص  در 
منوریل تا پایان سال با توجه به حل 
نشدن مشکل تامین واگن ها وجود دارد، 
اضافه کرد: پیمانکار از شرکت های توانا 
است ولی ما نیز باید برای مردم شفاف 
سازی کنیم و قولی ندهیم که نتوانیم 

آن را اجرایی کنیم.
وی با اشاره به اینکه طی نشستی 
که هفته آینده با این شرکت خواهیم 
داشت بار دیگر مذاکره خواهیم کرد تا 
کار را به جمع بندی برسانیم تصریح 
کرد: البته این احتمال وجود دارد که 

این شرکت در موعد مقرر واگن ها را تهیه نکند.
شهردار قم افزود: در همین راستا و با هدف رفع مشکلات 
حمل و نقل شهری، استاندار قم و دیگر مسئولین استان نیز 

به طور جدی در حال پیگیری موضوع می باشند.

شهردار قم با اشاره به عدم تامین واگن ها مطرح کرد:

تردید در راه اندازی فاز یک مونوریل قم

 مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم گفت: 
چهارمین نمایشگاه قرآن و عترت اول ماه مبارک رمضان 
با حضور مسئولان استانی در محل نمایشگاه دائمی استان 

قم برپا می شود.
حجت الاسلام عباس دانشی در مصاحبه مطبوعاتی که 
قبل از ظهر دوشنبه در اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 
استان قم برگزار شد، اظهار داشت: چهارمین نمایشگاه 
قرآن و عترت با حضور مؤسسات قرآنی و هنرمندان فعال 
در محل نمایشگاه دائمی استان قم برپا می شود و آثار برتر 
قرآنی در این نمایشگاه رونمایی می خواهد شد. وی ادامه 
داد: این نمایشگاه روز اول ماه مبارک رمضان بعد از اقامه 
نماز مغرب و عشا با حضور مسئولان استانی افتتاح شده 
و فعالیت خود را آغاز می کند و تا 15 رمضان ادامه دارد. 
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی قم اضافه کرد: نمایشگاه 
دارای بخش ها و غرفه های متعددی خواهد بود و بخش 

ویژه ای به ناشران کودک و نوجوان اختصاص یافته است.
وی عنوان کرد: بیش از هزار عنوان نرم افزار و تجهیزات 
قرآنی به صورت ویژه برای نمایشگاه پیش بینی شده است.

نشست های  داشت:  ابراز  دانشی  الاسلام  حجت 
تخصصی قرآن و برگزاری مسابقات مختلف از بخش های 
این نمایشگاه است. وی افزود: برگزاری جلسات تفسیر 
قرآن کریم در برخی مساجد و آیین شعرخوانی با موضوع 
قرآن و عترت از برنامه های دیگر در ماه مبارک رمضان 
است. مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم اظهار 
کرد: علاقه مندان می توانند برای بازدید از نمایشگاه قرآن 
و عترت از فردا روز اول ماه مبارک رمضان از ساعت 21 و 
30 دقیقه تا 1 و 30 دقیقه بامداد به محل نمایشگاه دائمی 

استان قم واقع در انتهای خیابان خاکفرج مراجعه کنند.
وی با اشاره به احداث نمایشگاه در عوارضی قم - تهران، 
گفت: مجموعه ای که در اتوبان قم - تهران پیش بینی شده 

از آهنگ رشد خوبی برخوردار نیست و تا سه سال آینده به 
بهره برداری می رسد.

حجت الاسلام دانشی تصریح کرد: نمایشگاه قرآن 
همه  از  شهرداری  همکاری  وجود  با  امسال  عترت  و 

ظرفیت های فرهنگی استان قم استفاده نشده است.
برنامه ریزی های کلان  با  ادامه داد: امید داریم  وی 
شهری در توسعه عمران شهر قم برای برپایی نمایشگاه های 
دائمی به ویژه نمایشگاه فرهنگی در پروژه حرم تا حرم 

توجه شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم با اشاره به 
برگزاری نمایشگاه های دیگر در قم ابراز داشت: نمایشگاه 
بزرگ کتاب کشورهای اسلامی 6 ماهه دوم سال جاری 
در قم به شرط فراهم شدن فضای مناسب برگزار می شود.

وی اظهار کرد: نمایشگاه کتاب استان قم نیز 6 ماهه 
دوم سال برپا خواهد شد.

همزمان با ماه مبارک رمضان؛

چهارمین نمایشگاه قرآن و عترت در قم برپا می شود

در نظر دارد به استناد صورتجلسه کمیسیون ماده 2 به شماره 940057 و آیین نامه معاملات دولتی تعداد 2 دستگاه 

خودروی سواری و وانت به شرح ذیل را از طریق مزایده عمومی به افراد واجد شرایط واگذار نماید.
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